


Ma még semmit sem veszünk 
észre. Mindennap felnézünk 
az égre: „milyen idő lesz?”. És 
a régtől ismerős jelenségeket: 
szürke esőfelhőket, a reggeli 
kődön átcsillanó napfényt, 
vagy a felhőtlen ég kékségét 
látjuk. Pedig ma már az ég 
sem a régi. A végtelen, több tu

cat kilométer vastag légóceán
ban, amelyet atmoszférának 
nevezünk, erőteljes átalakulás 
megy végbe, globális, nagy 
„kísérlet”, beláthatatlan követ

kezményekkel. Az események 
középpontjában az ózon áll. Az 
elmúlt hat év során a déli fél
gömb tavaszi hónapjaiban, több 
mint negyven százalékkal csök
kent az Antarktisz feletti légtö
megekben az ózon mennyisége.

A Déli-sark felett készült komputeres műholdas felvételen a színek az eltérő ózonkoncentrációt jelölik. 
A zöldessárga szín az ózonlyukat jelzi

A LYUKAS 
PAJZS



Melvételek a kilyukadt ózonpajzsról. Ezeken a komputeres felvételeken az ózonréteg vastagságát • 
cintónusok érzékeltetik - Dobson-egységekben mérve. A sértetlen ózonpajzs vastagsága 300-400 
»obson-egység. A mellékelt skálán balra haladva egyre alacsonyabb az ózonkoncentráció. A kő- 
Blt űrfelvételek minden év október 5-én készültek

Sőt, újabban már az északi 
sarkvidék felett is megfigyel-
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tek hasonló — igaz, jóval ki

sebb mértékű — változást. No

ha a változások okát illetően

megoszlik a tudósok véleménye, 
abban azonban teljesen egyet

értenek, hogy ha ez az irányzat 
tovább folytatódik, előbb-utóbb 
az egész földi élővilágnak újabb 

180 s^y°s kihívással kell szembe
néznie. Miként válaszol erre 
a tudomány, miként vélekedik 
erről a világ, hogyan készül fel 
Magyarország erre az újabb 
természeti fenyegetésre? Erről 
számol be összeállításunk a 
New Scientist, a Bild dér 
Wissenschaft cikkei, valamint 
munkatársaink írásai alapján.

JELENÉS
Kilyukadt ózon-pajzs alatt 
vacog az Antarktisz, vacog;
ibolyántúli sugarak 
pokoli pompája ragyog.

Nagy fejét ielógatja már 
a napraforgó, elalél.
Sötét kozmosz órája jár, 
útjában kiserked a vér.

Gyanúsak fönt a sugarak, 
fonnyad a földeken a zöld, 
árva bogarak hullanak, 
egy vulkánon vadréce költ.

Folyók vizén parázs fut át, 
halak habzsolják a vizet; 
egy gyámolatlan parti fát 
a tűz-viz magába temet.

Állsz az ég öblén, percnyi csend, 
s bőrödről évek hámlanak.
Valami végzetes dereng 
a lyukas ózon-pajzs alatt.

GARAI GÁBOR



A legrosszabb év
A tudósok több mint mástól 

évtizede vizsgálják az Antark
tisz ózonját földre, léggömbök
re, mesterséges holdakra telepí
tett műszerekkel. 1987-ben első 
ízben került sor arra, hogy re
pülőgépről végezzenek megfi
gyeléseket. Megállapították, 
hogy a rendszeres vizsgálatok 
megkezdése óta, ebben az esz
tendőben volt a legvékonyabb az 
ózonpajzs. Október első hetének 
végén a rétegvastagság keve
sebb, mint a fele volt a '70-es 
évek közepén, azonos évszakban 
mértnek.

Jóllehet az ózon mindig csak 
néhány milliomodnyi koncentrá
cióban van jelen a levegőben, 
legnagyobb tömegben a sztra
toszférában, 15-50 kilométer fö
lötti magasságban fordul elő. 
Idén augusztus közepén a Brit 
Antarktiszkutató Program tudó
sai, akik □ hatodik kontinensen 
a Halley-öbölbeli állomáson dol
goznak, azt jelentették, hogy az 
ózon koncentrációja 296 Dobson- 
egység volt, mig ez az érték októ
ber elejére 125 Dobsonra csök
kent. Ez azt jelenti, hogy földfel
színi körülmények között augusz
tusban 2,96 milliméteres, október 
elején viszont 1,25 milliméteres 
ózonréteg-vastagságot mérhettek 
volna a tudósok. Az Antarktisz 
feletti ózonlyukról készült műhol
das felvételek különösen meg
győzőek. Főleg a Nimbus 7 
amerikai műholdon elhelyezett 
két műszer szolgáltatott értékes 
adatokat az ózonpajzs vastag-

Írta: Joe Farman

A Landsat-műholddal készült újabb felvételen jól látható 
az ózonpajzs további károsodása

ságának alakulásáról. Az egyik 
készülék (ózontérkép spektro
méter) a teljes földi ózonburok
ról készített térképet, míg a szo- 
láris ibolyántúli háttérsugárzás
mérő az ózonréteg durva profil
járól adott képet.

A meteorológiai vizsgálatok so
rán kiderült, hogy az Antark
tisz fölötti sztratoszférában egy 
légörvény alakul ki a márciusi 

napéjegyenlőség után. A 70-es 
évek közepe előtt az ózonkon
centráció az örvényben egész té
len és kora tavasszal állandó 
szinten maradt, s mintegy 300 
Dobson értéket mutatott. A lég
örvény kora nyáron történő fel
bomlásakor már 400 Dobson kö
rüli értéket mértek a szakembe
rek.

Az utóbbi években □ tudósok 
sokat töprengtek víz ózon kora 
tavaszi ritkulásának okairól.

Sok tudós azon a véleményen 
van, hogy az ózonpajzs véko- 
nyodásáért az ember környezet
szennyező tevékenysége, a sztra
toszférába egyre nagyobb meny- 
nyiségben kerülő klór-fluor- 
szénhidrogének a felelősek. Eztl 
erősítették meg 1986-ban azok 
az amerikai szakemberek, akik 
az első nemzeti ózonkisérletii 
program keretében a hatodik i 
kontinensen lévő McMurdo bá
zison végezték megfigyeléseiket. 
A kutatók egy másik csoportjai 
a napműködés ciklikusságával! 
hozza összefüggésbe a kedvezőt
len hónapokat, mig □ harmadiki 
tábor képviselői a légkör felme
legedésének mechanizmusára ve
zetik vissza az okokat. A kutatá
sok az idén tovább folytatódtak,, 
s úgy tűnik, hogy a kísérleti ered
mények az első feltételezést ta-- 
masztják alá.

A légkörbe kerülő környezet
szennyező vegyi anyagokra i 
egyébként már a 70-es évek 
elején felhivták a figyelmet az 
amerikai szakemberek. Sherry 
Rowland és Mario Molina a ka
liforniai egyetemről, valamint 
Richard Stolarski és Ralph Cice- 
rone a michigani egyetemről 
már ekkor azzal az elmélettel 
rukkolt elő, hogy a freonszárma- 
zékok a sztratoszférába szökhet
nek, és ott az ultraibolya sugár
zás hatására keletkező klór vég
zetes reakcióba lép az ózonnal.

(Folytatása a 10. oldalon.)

A LYUKAS
PAJZS

Joe Farmon, a Brit Antarktisz-ku- 
tató Program tagja, aki a világon el
sőként észlelte a Déli-sark felett az 
ózonpajzs változását.

A wyomingi 
egyetem kutatói 
mínusz 40 fokos 
hőmérsékleten 
időjárási lég
gömböt 
bocsátanak 
útjára
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LEGYEN 
NEMZETI 

KÖRNYEZETÜNK
A tatai Czégényi-malöm megifjodva 

várija vendégeit a Komárom Megyei Kör
nyezet- és Természetvédelmi Koordiná
ciós Társulás Igazgató Tanácsának januá
ri ülésére. Az idő szép. Nap süt, és a 
friss szél tovasodorta a ködöt is. Csak a 
tó felett van pici párafüggöny. Kívána
tosabb környezet el sem képzelhető egy 
olyan társulás tanácskozásához, amelyik 
fennállásának öt esztendeje alatt — az 
alapító 27-ről immár 50-re növekedett 
tagjával — eredményesen dolgozott kör
nyezetünk megóvásáért, jelentős szelle
mi és anyagi erőket egyesítve. Magának 
a Czégényi-malomnak — a társulás ok
tatási központjának — a szakszerű és 
szép felújítása is példázza törekvései
ket. Ezt állapítják meg rendre azok a 
vendégek, akiket meghívtak az igazgató 
tanács számvetésére. Maróthy. László, az 
MSZMP Politikai 'Bizottságának tagja, 
környezetvédelmi és vízgazdálkodási mi
niszter is ezt említi elsőként, amint kör
benézett az épületben.

Érzékennyé vált 
társadalom

A társulás írásos beszámolóit már jó 
előre megkapták azok az ipari és mező
gazdasági üzemek, illetve intézmények, 
melyekből e sajátos szervezet összetevő
dik. 1987-<ben olyan közös érdekeltségű 
feladatoknak tettek eleget, mint a hulla
dékok ártalmatlanítása és hasznosítása 
több területen, a környezet minőségét ér
tékelő rendszer kidolgozása, a környe
zetvédelmi kutató-, fejlesztő- és vizsgáló
telep (liziméter) megalkotása, oktatási és 
propagandatevékenység stb. Ugyancsak 
eredményesen végezték el megrendeléses 
munkáikat is. Gazdaságos tevékenységük 
nyereségét egyébként munkájuk tovább
fejlesztésére fordítják.

Tárnái Péter elnökhelyettes arról be
szélt a tanácskozáson, hogy öt esztendő
vel korábban kísérleti jelleggel alakultak, 
s mivel az ötödik év végén senki sem 
lépett ki a társulásból, újabb öt évre 
automatikusan fennmaradnak. Tapaszta
lataik alapján hangsúlyozta, hogy a tár
sadalom érzékenyebbé vált a környezeti 
ártalmak iránt. Változatlan feladatként 
jelölte meg a múltbeli — legalább fél 
évszázadra visszanyúló — károsodás 
csökkentését, a jelen környezeti ártal
mainak mérséklését és a prevenciót.

Dr. Fülöp László ügyvezető igazgató az 
írásos anyag szóbeli kiegészítéseként erő
sítette meg, hogy árbevételük a tervezett 
hatmillió forint helyett 8,1 millió lett. 
Elmondta, hogy a tatai-medence, mint a 
társulás referencia-területe, alkalmas bá
zis munkájukhoz és sikerrel terjesztik a 
komplex ökológiai rendszerre épülő 
szemléletet is oktatási tevékenységük ré
vén.

A hasznos és eredményes munkát meg
erősítette a Felügyelő Bizottság beszá
molója is.

Az 1988-as terv és költségvetés vitájá
ban több felszólaló .szorgalmazta, hogy 
erősödjön a társulat jelenléte a nemzet
közi piacokon és korszerűsödjön belső 
ügyviteli rendjük.

A jövőről 
gondolkodni

Szót kért a tanácskozáson Maróthy 
László is. Elmondta, hogy örömmel tett 
eleget a meghívásnak, hisz ennek a 
társulásnak nincs párja az országban, 
mert szándékuk és eredményes tevékeny
ségük a környezetvédelem fejlődési irá
nyainak felel meg, túllépnek a megye
határokon, sőt kiléptek a nemzetközi po
rondra is.

— Ma sok gond nyomasztja az embe
reket — folytatta. — Gazdasági és poli
tikai gondok. Érdekli őket, hogy miként 
jutottunk, miként juthattunk oda, ahol 
most vagyunk. Érdeklik őket a struktu
rális és személyi változások. És végül 
szinte mindenki megfogalmazza a nagy 
kérdést: valójában milyen állapotban van 
az ország?! Gazdaságilag nem könnyű a 
helyzetünk. Ez köztudott. Jelentősek és 
nyomasztóak nyugati adósságaink és tár
sadalmunknak most viselnie kell az át
alakulás terheit is. Mindez az egyes em
bert is érinti, hat rá és rontja a hangu
latát. Kétségtelen, hogy most nem jó a 
hangulat és ezzel az ország vezetése is 
tisztában van. De amikor olvastam a tár
sulás írásos beszámolóját, megnyugvás
sal rögzítettem magamban: azok, akik 
ebben a körben dolgoznak, teszik a dol
gukat és egyben a jövőről gondolkodnak. 
Ez a magatartás is hozzátartozik mai vi
szonyainkhoz. Vagyis az, hogy a nehéz 
helyzetben is a megoldásokat keressük és 
előre tekintsünk. Annak a tudatában, 
hogy bonyolult helyzetünkből nem egyet
len út vezet a megoldáshoz.

A változás 
a folyamat része

Martóthy László a továbbiakban a kor
mány átalakításáról és annak ókairól 
szólt. Hangsúlyozta, hogy a mostani fel
adatokra kell szerveződni és a kormány- H 
zaton belüli változás része a folyamatnak. 
Évek óta folyik a kormányszervezést elő
készítő intenzív munka, figyelembe véve' 
a demokrácia erősödésének szükségessé
gét, a megfelelő munkamegosztás kiala
kítását a kormány, a megyék és a gaz
dálkodó szervezetek között, ami egyben 
nagyobb nemzetközi mozgásteret is biz- I 
tosít az érintetteknek.

Az emberről való gondoskodás jegyé
ben felértékelődött a környezetvédelem 
szerepe és ez a magyarázata annak, hogy, 
e terület a kormánystruktúrában is meg
jelent. Alapos megfontolás és döntés- 
előkészítés után született meg a Környe
zetvédelmi és Vízgazdálkodási Minisz
térium, amelynek most alakul ki a szer
vezete. E munkát gyorsan szeretnék el
végezni, hogy mielőbb foglalkozhassanak 
a környezetvédelem és a vízgazdálkodás, 
érdemi kérdéseivel.

Nemcsak védelem. 
Gazdálkodást

A miniszter felhívta a figyelmet, hogy: 
nem egyszerűen környezetvédelemről 1 
van szó, hanem sokkal inkább környe
zetgazdálkodásról. Nem lehet elkülöníte
ni a szennyezőket és a szennyezést el
szenvedőket. A dolgokat a maguk össze
függéseiben kell nézni. Ha nem okszerű 
a föld- vagy bányaművelés, és ha azok 
költségei közt nem szerepel a környe
zet megóvása, akkor nem lehet haté
kony környezetvédelem sem.

E terület első számú felelőse az új 
minisztérium, de a végrehajtás más tár
cákkal közös. Az ember védelme például} 
elsődlegesen az egészségügyi tárca illété-4 
kessége, de tudjuk, hogy amit az emberi 
még kibír, attól a természet már elpusz-| 
túl és az végül az ember pusztulásából 
vezet.



Elutasító döntés

PROGRAM 
MEGÓVÁSA

Fontos feladatként említette a termé
szetvédelem alá nem tartozó táj védel
mét. Az ország környezetvédelmi és víz
gazdálkodási koncepciójának most folyó 
kidolgozásánál az ésszerű koncepciófej
lesztésre is figyelnek, hogy a környezet 
ökológiai terhelhetőségét ne haladják 
meg a tervezett fejlesztések. De megfe
lelő körültekintéssel, szerkezeti átalakí
tásokkal még az olyan terület is terhel
hető, mint a jelenleg rossz helyzetben 
levő tatai-medence.

Elmondta, hogy az új minisztérium 
feladatköre is változhat még. Ajánlják 
például az erdők átvételét, de lehet, 
hogy az erdőket inkább meg kell hagy
ni a gazdálkodóknál és az erdészeket 
szükséges jobban felkészíteni a környe
zet védelmére. Majd így folytatta:

— A minisztérium szerintem rövide
sen kialakul és működőképes lesz. Jú
lius elejéig végrehajtjuk a területi szer
vek átszervezését is. Munkánkat meg
könnyíti, hogy a tizenkét vízügyi igaz
gatóság, valamint a hét környezet- és 
természetvédelmi felügyelőség egyaránt 
államigazgatási szerv. Az meg célszerű
nek látszik, hogy az új szervezeteket a 
vízügyi igazgatóságok bázisain hozzuk 
létre. További feladatokat jelent a meg
felelő hatósági munkamegosztás megte
remtése. Szeretnénk például elkerülni azt 
a mai gyakorlatot, hogy a helyi taná
csok — foglalkoztatási, gazdasági és be
vételi érdekeiktől vezéreltetve — elnéz
zék az üzemeknek a megengedett érté
keknél kicsit súlyosabb emissziókat... 
Csatlakozva az itt tapasztalt felfogáshoz, 
ahol nem környezetvédelemről, hanem, 
környezetgazdálkodásról van szó — és' 
erre is kell haladnunk! —, szeretném 
újra hangsúlyozni: a természettől eltulaj
donításról nem mondhatunk le. De azt az 
eltulajdonítást úgy csináljuk, hogy kárt 
ne okozzunk. Sőt. javítsunk a helyzeten.

Egyedül nem megy
— Ezt a környezetvédelmi munkát — 

folytatta Maróthy László — egy kor
mányszervezet egymagában nem tudja 
elvégezni. Szerencsére népünk gondol
kodásában már benne van, hogy baj van 
és cselekedni kell! Örömmel mondom: 
már sok ember mozdult meg az ügy ér

dekében. És falvak, városok, üzemek, is
kolák, szervezetek. De azt is látjuk, hogy 
még nem ez a többség. Még többen van
nak, akik ha észlelik is a bajt, a „Csi
nálja más!” álláspontjára helyezkednek. 
Pedig csak társadalmunk egészének 
mozgósításával kerülhetjük el a ve
szélyt ... Szokás mondani, hogy közepe
sen fejlett ország vagyunk. És ez így 
igaz. De ez egyben közepesen szennye
zettet is jelent. Még És mivel ismerjük 
a fejlett tőkés országok útját, hogy ipari
gazdasági fejlődésük miként pusztította 
környezetüket, mi akkor járunk el ész
szerűen, ha az erősen szennyezettséget 
elkerüljük. Ezt azonban csak nemzeti 
összefogással lehet. Csakis úgy, ha nem
zeti program lesz környezetünk meg
óvása.

Felszólalását folytatva elmondta, hogy 
a legszebb szándék is kevéis az ered
ményhez, ha a cselekvéshez nem fűződ
nek érdekek. Ha közgazdasági rendsze
rünket úgy építjük fel, hogy a gazdasági 
szabályozókba nem épül be a környezet 
védelme, ha egy-egy létesítmény környe
zeti hatása nem kerül olyan súllyal mér
legre, mint a műszaki paraméterek mi
lyensége vagy a termék haszna, ha nye
reséges maradihat az a termelés, amelyik 
szennyezi környezetünket, addig képte
lenek vagyunk előbbre lépni. Addig csak 
szép szándék, szép szó marad minden.

A továbbiakban a jövő néhány lehe
tőségére utalt. Egyebek közt arra, hogy 
a víz- és csatornatársulások mintájára 
érdemes lenne szelektív hulladékgyűjtés
re is társulásokat létrehozni, vagy a fal
vakban a trágyakezelésre. Vagyis a tár
sulási formát a környezetvédelem más 
területeire is ki lehetne terjeszteni.

Befejezésül megerősítette, hogy a kör
nyezetvédelem zászlaja mögé már sokan 
felsorakoztak.

— Aki jön a zászlónk alá, jöjjön! — 
mondta —, de a zászlóvivők azok legye
nek, akik cselekszenek is az ügy érde
kében. Vagyis az olyan szervezetek és 
társulások, mint amilyenek a Komárom 
megyeiek is ...

*

A vita után az Igazgató Tanács elfo
gadta a múlt évi tevékenységről szóló 
beszámolót és az idei terveket, majd 11 
úiaibb tag felvétele mellett döntött.

Az Országgyűlés decemberi ülésszaká
nak végén Pest megye 13. választókörze
tének képviselője — Dobos Ferencné — 
interpellált a közlekedési miniszterhez 
a Ferihegyi repülőtér zajvédelmének tár
gyárban. Kifejtette, hogy a korábban 
szükségessé vált döntések elodázása miatt 
jogos a Ferihegy környékén élők elége
detlensége. A gondok enyhítésére gyors 
és hathatós intézkedések kellenek.

Urban Lajos közlekedési miniszter vá
laszában elmondta: a zajterhelés csökken
tésére kormányzati program készült és a 
program első fázisának intézkedéseit 1988 
első negyedévében vitatja meg a kor
mány, várhatóan kedvező intézkedéseket 
hozva a jogos igények kielégítésére, egye
bek közt az építési tilalmak ésszerű mér
tékű feloldására. Az ország nehéz gaz
dasági helyzete ellenére még 1987-ben 7 
és 1988-ban 14 millió forintot biztosíta
nak az igényelt cseretelkek anyagi fede
zetére. Es egyidejűleg folyik az erdő
sávok telepítésének előkészítése, de mind
ez csak csekély mértékben javít a je
lenlegi helyzeten és jelentősebb jobbulás 
csak hosszabb távon, csendesebb repülő
gépek üzembehelyezésétől várható.

A miniszteri választ Dobos Ferencné 
nem fogadta el. Állásfoglalását azzal in
dokolta, hogy választóit ígéretekkel már 
nem lehet megnyugtatni, hiszen az Álla
mi Tervbizottság évek óta halogatja a 
döntést és így kétséges a gondok gyors 
orvoslása. Ezt követően a Tisztelt Ház 
is „nem”-et mondott a közlekedési mi
niszter válaszára. Ezért Sarlós István, az 
Országgyűlés elnöke felkérte az építési- 
és közlekedési-, valamint a településfej
lesztési- és környezetvédelmi bizottságot 
az ügy további kivizsgálására.

Megújulta Tájkép
Örömmel tudatjuk, hogy jobbra fordult 

magazintársunk sorsa. Január óta ugyan
is már az esti főműsoridőben és az 
eddiginél 15 perccel hosszabb program
mal jelentkezik a Magyar Televízió kör
nyezetvédelmi magazinja, a Tájkép. A 
minden hónap második csütörtökén, az 
első csatornán látható műsor arculata is 
megváltozott: oldottabb, színesebb lett. 
Az alkotók további híveket kívánnak sze
rezni, a most még közömbösen szemlélő- 
dőket is szeretnék megnyerni a környe- 
zetvédelemnek. A Tájkép, amelynek Rácz 
Gábor a felelős szerkesztője, a jövőben 
is messzemenően támogatja a környezet 
szépítésére és megóvására irányuló egyé
ni és közösségi kezdeményezéseket, s ar
ról sem mond le, hogy fölhívja a figyel
met bizonyos beruházások környezetvén 
delmi problémáira. Emellett természete
sen továbbra is rendszeresen bemutatja 
hazánk védőiemre érdemes tájait, ritka 
növény- és állatfajait, történelmi érté
keit, a Szebb, emberi környezetért pályá
zat résztvevőit és — Czeizel Endre köz
reműködésével — hónapról hónapra fog
lalkozni fog a környezeti ártalmak egész
ségkárosító hatásával. A magazin nem 
híreket, hanem elsősorban gondolatéb
resztő, sokakat érdeklő háttéranyagokat 
szeretne kínálni a nézőknek.

A műsor készítőinek elképzeléseit hűen 
tükrözte a megújult Tájkép első, januári 
adása. Ezek után nem kívánhatunk mást 
magazin társunk alkotóinak, mint azt: 
csak így tovább!
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Só a hóra - de módjával
Senki nem örül a sózásnak, még e 

műveletet hivatalból végzők sem, de ha
tásfokát és a költségeket tekintve, és a 
sorozatban elvégzett kísérletek tanúsága 
szerint sincs olyan anyag, amellyel a só 
helyettesíthető lenne. Az autósok, a gya
logosok és a közlekedési vállalatok vi
szont télen is megkövetelik a fekete, az
az hótól, jégtől mentes úttestet. Ezt pe
dig vegyszerek használata nélkül, csu
pán mechanikus úton elérni nem lehet. 
Egyebek mellett ezt állapították meg a 
Közlekedési Minisztérium, a Közterület- 
fenntartó Vállalat, a Környezetvédelmi 
Intézet és a közlekedési vállalatok szak
emberei azon az OKTH által szervezett 
tanácskozáson, ahol az elmúlt tél tapasz
talatait és az 1987/88-as feladatokat vi
tatták meg.

Abban mindenki egyetértett, hogy a 
kiszórt sómennyiséget csökkenteni kell, 
ellenkező esetben a korróziós kár, a nö
vényzet, főleg a sorfák pusztulása elke
rülhetetlen. Egyszerre három követel
ményt kell teljesíteni, és ez megnehezí
ti a megoldást. Az egyik a biztonságos 
közlekedés megteremtése, a másik a 
gazdaságosság, a harmadik a környezet
védelmi szempontok betartása. Ez utób
bi érdekében már történtek lépések: ál- 

• lí tható szórófejes gépeket szereztek be, 
illetve csak ott és olyan mennyiségben 
sóznak, ahol erre valóban szükség van. 
Tízezer-nyolcszáz kilométerről 8500-ra 
csökkentették az ily módon síkosságmen
tesített utak hosszát. Az idén további 
200 kilométernyi út mentesül a sózástól. 
Egyre több helyen alkalmazzák a kor
szerű, nedvesített sószórást, és miután a 
nedvesítő anyagoknak magúiknak is van 
olvasztó hatásuk, ezért 38—40 százalékkal 
kevesebb sót kell felhasználni.

Természetesen más lehetőségek is 
adódnak a sózás okozta környezeti károk 
csökkentésére. A 75 százalékban elavult 
géppark korszerűsítésével, a kiszórandó 
só alapos megőrlésével, gondosabb táro
lásával, a járdák sózásának megszünte
tésével további eredmények érhetők el. 
Különösen sokat várnak az OKTH és a 
Közlekedési Minisztérium közösen ki
dolgozott, a sózás intenzitását 'területileg 
meghatározó szabályzatától. E szerint a 
közterületeket három kategóriába sorol
ják majd. Az elsőben klorid tartalmú 
olvasztószerek (ilyen a kősó is) haszná
lata tilos lesz. A másodikban csak kor
látozásokkal alkalmazhatják ezeket, míg 
a harmadik területkategóriára korláto
zások nem vonatkoznak. Közben — né
hány kudarc ellenére — tovább folynak 
a kísérletek olyan anyagokkal, amelyek
kel a kloridokat fel lehet váltaná. Ezek 
közé tartozik a szeszipari melléktermék
ként keletkező vinasz. Használatát to
vábbra sem vetették el, sőt idén is több 
helyen kipróbálják. Elmondható tehát, 
hogy javult a helyzet, de nem egyszerű 
annak a célnak az elérése, hogy az ed
dig évente kiszórt 120 ezer tonna só he
lyett 4—5 év múlva körülbelül csak 70 
ezer tonnát használjanak föl az utakon.

CS. R.

Jelzés az árukra
Lássák el Magyarországon is egysé

ges, megkülönböztető jelzéssel a környe
zetbarát termékeket — foglaltak állást 
a Hazafias Népfront településkörnyezet
védelmi szakbizottságának és a Fogyasz
tók Országos Tanácsának képviselőd. Ko
rábban az Országos Környezet- és Ter
mészetvédelmi Hivatal kezdeményezte 
már egyes, arra alkalmas termékeken a 
környezetbarát jelleg jelölését. A két tes
tület egyaránt támogatja ezt a törekvést.

Ugyanakkor vita alakult ki arról, hogy 
a kiváló áruk fóruma megjelölés egyben 
környezetvédelmi garanciát is adjon-e 
vagy ezt a tényt egy más jelzés hozza 
a vásárlók tudomására. A megbeszélé
sen végül azt támogatták, hogy külön 
jelzés illesse a környezetkímélő hatást: 
vannak ugyanis olyan — egyébként a 
KAF minősítésre igényt tartó — termé
kek, melyeknél nem alapvető követel
mény a környezetbarát jelleg. Fontos 
lenne viszont megvizsgálni, hogy milyen, 
nemzetközileg is elfogadott jelzést ve
hetne át Magyarország a környezetkímé
lő termékek megkülönböztetésére. Ilyen, 
már Ismert jelölés használata javíthatná 
az egyes termékek exportlehetőségét is.

Északi-tenger: védett övezet

„Különlegesen védett övezetnek” nyil
vánítják az Északi-tengert, és ratifikál
ják az ENSZ támogatásával 1978-ban 
aláírt nemzetközi konvenciót, amely 
megtiltja, hogy szennyező anyagokat 
ürítsenek a tenger vizébe.

A tenger melléki nyolc ország környe
zetvédelmi minisztere abban is megál
lapodott londoni értekezletén, hogy fo
kozottabb légi megfigyelésnek vetik alá 
a «tengerpartjaik élővilágát fenyegető 
szennyező tevékenységet. Becslések sze
rint a part menti országok évente 77 mil
lió tonna kikotort anyagot, 260 ezer ton
na ipari szennyvizet, több millió tonna 
folyékony vegyi anyagot és 5 millió ton
na szennycsa tonna-üledéket ürítenek 

közvetlenül, vagy juttatnák folyóik ré
vén az Északi-tengeribe. Az 5 millió 
tonna szennyvízüledéket egyedül Nagy- 
Britannia ömleszti a közös tengerbe, s 
ezúttal sem volt .hajlandó lemondani az 
üledéktől való megszabadulás eme leg
olcsóbb módjáról.

London azzal érvel, hogy nem tisztá
zott még, milyen hatást gyakorol a kör
nyezetre az iszap és ezt kell elemezni, 
mielőtt a rendkívül költséges alternatív 
megsemmisítési módszereket meghonosí
tanák. Különben is — így a brit érvelés 
— .Nagy-Britannia ipari szennyező anya
gainak alig 3 százalékát üríti a tenger
be. Ez a mennyiség „csak” évi 242 ezer 
tonna, szemben azzal a folyékony vegyi
anyag-mennyiséggel, amellyel az NSZK 
szennyezi a tengert. Brit kimutatások 
szerint 1,2 millió tonna nyugatnémet fo
lyékony vegyi anyagról van szó.

A miniszterek döntése értelmében 
1995-re irányozták elő a nyílt tengeri 
hulladékelégetés leállítását. Nem tűztek 
ki viszont határidőt arra, hogy mikor
tól kellene megszüntetni a szennyező
anyagok beengedését a tengerbe. Bel
gium és az NSZK képviselője ezt már 
ugyan 1989—90 között lehetségesnek 
tartja, Nagy Britannia viszont nem.

A miniszterek kivétel nélkül egyetér
tettek tehát Károly brit trónörökös meg
állapításával, miszerint az országok „ha
talmas szemétgödörré alakították az 
Északi-tengert, és kifogynak az időből, 
ha pusztán csak a szennyeződés mérté
kének megfigyelésére szorítkoznak”, ám 
ez aligha elegendő a tenger megmenté
séhez. Márpedig lényegesen többről ez
úttal sem határoztak, mert a heves vita 
éppen akörül folyik: mekkora az egyes 
országok szennyezési részaránya, és 
mekkora felelősséget kell viselniük a 
tengeri környezet fennmaradásáért.

MARTON JÁNOS

Környezetvédelmi  per
A közvélemény élénk érdeklődése kí

séri a szabadkai bíróságon folyó és ju
goszláviai viszonylatban eddig egyedül
álló pert. Ezt a város 14 lakosa közö
sen indította meg a helyi Zorka vegy
ipari művek ellen, amely súlyosan 
szennyezi és károsítja a környezetet. A 
felperesek ezért követelik, hogy a Zorka 
termelését szüntessék be, vagy pedig át
menetileg, a szükséges szűrőberendezések 
felszereléséig, szüneteltessék.

A Zorka vegyiművek nagymértékben 
szennyezi a környezetet, a levegőt, a ta
lajt, a vizeket. Szilárd hulladékanyagát 
a kelebiai erdőben tárolják. Az esti 
órákban savas ködfátyol ereszkedik a 
gyárra és környékére. A növényvilág el
pusztult, már a tetőcserepeket és az ab
lakokat is kikezdték a vegyszerek. Az 
udvarokban vastagon áll a por, ruhát a 
lakosok a szabadban sohasem tudnak 
szárítani.

Bírósági keresetükben a felperesek kö
vetelik, hogy a gyár a keleb iái határ
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bán kétméteres mélységig cserélje ki a 
vegyszerekkel szennyezett földréteget és 
végezze el a fásítást. Továbbá mindad
dig, amíg szennyezi a környéket, fizes
sen a perlő feleknek napi 50 ezer dinár 
kártérítést, továbbá személyenként egy 
összegben 20 millió dinárt, hogy az 
egészségre ártalmas környezetből egész
ségesebb helyre költözhessenek.

'Jószomszédi megállapodás
Ausztriában tisztítják a közeljövőben 

Szentgotthárd szennyvizét — erről kö
töttek megállapodást az érdekeltek. A 
kisvárosban nincs szennyvíztisztító, s lé
tesítésére anyagiak hiányában nem is 
gondolhatnak. A Szentgotthárdtól alig 
több mint egy kilométerre levő Jenners- 
dorfban viszont olyan korszerű tisztító
mű van, amely képes feldolgozni a Vas 
megyei településen naponta keletkező 
1200 köbméter szennyvizet is. Most meg
állapodásban rögzítették, hogy csőveze
téken juttatják el a szennyvizet a tisz
títóba: az ülepítés után visszamaradt 
iszapot talajjavító szerként az ottani 
gazdáknak adják el, a tiszta vizet pedig 
a Lapincs-patakba engedik. A bérmun
káért a magyar fél villamos árammal 
fizet. A szennyvízélvezető csatorna idén 
megépül. A jennersdorfi tisztítómű akár 
napi háromezer köbméter szennyvizet is 
képes fogadni Szentgotthárdról — a szá
zadfordulón várhatóan ennyi keletkezik 
a városban.

Elmarad az állami támogatás
Belátható időn belül nem várható, 

hogy a Közös Piac gabona- és cukorré
pa-fölöslegeiből állítsanak élő üzemanya
got. Az európai közösség bizottságá
nak szóvivője közölte, hogy a bizottság 
tagjainak többsége nem támogatja a me
zőgazdasági fölöslegek megszüntetésének 
ezt a módját, mert túlságosan gazda
ságtalan lenne, és további terhet róna 
a közösség amúgy is túlfeszített költség
vetésére. Egy tanulmány, szerint a „bio- 
benzint” még az örtköltség egyötödéért 
sem lehetne eladni. Sokan mégis szor
galmazzák, mert az agrárfölöslegek le
építésének és a kőolajimport csökken
tésének egyik módját látják benne.

Tavasszal újra tanácskoznak
Nem sikerült megállapodniuk az 

észak-amerikai és az európai országok
nak az országhatárokon túlterjedő lég
szennyeződés korlátozásáról tartott gen
fi értekezleten.

Az ENSZ Európai Gazdasági Bizottsá
gának égisze alatt 1983-ban elkezdődött 
tárgyalások legutóbbi fordulóján a kül
döttek elutasították azt a javaslatot, 
amelyet öt nyugat-európai ország ter
jesztett elő. Ez kimondta Volna, hogy a 
gépkocsik, az ipar és az erőművek nit- 
rogén-oxid-kibocsátását azonnal fagyasz- 
szák be a jelenlegi szinten, majd pedig 
fokozatosan csökkentsék 30 százalékkal. 
A tudomány jelenleg a nitroigén-oxidot 

tartja a fő „felelősnek” a savas esőkért, 
melyek erdőket, tavakat gyilkolnak és 
komoly károkat okoznak a termőföldben 
Európában és Észak-Amerikában. A bi
zottság 35 államot tömörít, a kelet- és 
nyugat-európaiak mellett helyet kapnak 
benne az Egyesült Államok és Kanada 
képviselői is. Eddig csak a kénkibocsá
tás korlátozásáról sikerült megállapod
niuk. Az erről szóló jegyzőkönyvet 16 or
szág ratifikálta, és szeptembertől lépett 
életbe. A mostani megbeszélésen egyéb
ként 23 ország vett részt. Az EGB ta
vaszra szervezte meg a következő meg
beszélést.

Szigorúbb szabályok
A Szovjetunióban szigorítják a gépjár

művek környezetszennyezési normáit, és 
1990-ig 15—20 százalékkal csökkentik 
azoknak a káros anyagoknak a mennyi
ségét, amelyek az autók kipufogó gázával 
kerülnek a levegőbe — közölte egy mű
szaki szakfolyóirat hasábjain Jevgenyij 
Levicsev szovjet gépkocsiipari minisz
terhelyettes. Az intézkedés szükségessé
gét azzal indokolták, hogy a 450 szovjet 
város közül, amelyekben folyamatosan 
ellenőrzik a levegő minőségét, mintegy 
kétszázban a belső égésű motorral üze
melő járművek jelentik a légszennyezés 
fő forrását.

A szovjet gépjárműveket két módon 
akarják környezetkímélővé szelídíteni: 
egy újfajta, a hagyományosnál 7 száza
lékkal alacsonyabb fogyasztású és 25 
százalékkal kisebb szén-monoxid-kibocsá- 
tású benzinmotor elterjesztésével (ebbe 
úgynevezett örvénylő mozgással adagol
ják az üzemanyag-keveréket) és a csepp
folyós gázzal működő teherautók, városi 
autóbuszok, személygépkocsik számának 
megtízszerezésével. A már forgalomban 
lévő 14 millió magánautó számára egy’ 
rigai üzemben vegyi semlegesítők gyár
tása kezdődött meg.

Szélmalomból madár várta
Madárvárta lesz Szolnok megye egyik 

jellegzetes népi építészeti emlékéből, a 
kengyeli szélmalomból. Használatba vé
telére a Szolnoki Madártani Egyesület 
szerződést kötött a helyi tanáccsal, s az 
évtizedek óta üzemen kívül lévő épület 
helyreállítását meg is kezdték. A megyei 
és a helyi tanács támogatásával, vala
mint társadalmi munkával rendbehoz
ták a tetőszerkezetét, ajtóit, ablakait, s 
most a falak tatarozása van soron.

Az egyesület tervei szerint a szélmal
mot eredeti állapotában láthatja majd 
a 'közönség. A belső malomszerkezet fel
újításához a Gabonaforgalmi és Malom
ipari Vállalat is segítséget nyújt: az 
építők rendelkezésére bocsátja a Kar
cagon már helyreállított kunsági szél
malom tervdokumentációit.

Az újjászülető malom felső szintjéről 
a természetbúvárak megfigyelhetik a 
környék madárvilágát. A kengyeltől Rá- 
kóczifalváig nyolc kilométer hosszan el
nyúló, több mint kétszáz hektáros ha
lastó tömegével vonzza ide a kanalas

gémeket, kócsagokat, bakcsókat, vadlu- 
dakat, récéket.

Égetés helyett
Szennyvíziszappal trágyázzák a kuko

ricaföldeket három Vas megyei terme
lőszövetkezetben. Az előzmény: a megyei 
víz- és csatornamű vállalatnál kidolgoz
tak egy eljárást, amellyel a szennyvíz 
üledéke alkalmassá tehető mezőgazdasági 
hasznosításra, s több évig tartó eredmé
nyes kísérlet után felhagytak a szenny
víziszap elégetésével.

Az iszappal trágyázott földeken húsz 
százalékkal több kukorica termett. Ez a 
hasznosítási mód nem szennyezi a kör
nyezetet, mint a korábbi elégetés. A 
szombathelyi szennyvíztisztítóban évente 
15 ezer köbméter iszap keletkezik, ebből 
hektáronként hatvan tonnányit juttatnak 
a talajba a vasi megyeszékhely két ter
melőszövetkezetében és a toronyi gazda
ságban.

Az első számvetés
Közgyűlést tartott a Ferencvárosi Kör

nyezetvédelmi Egyesület. A tanácskozá
son elhangzott, hogy ma már 120 ma
gánszemély, 50 vállalat és intézmény. 6 
szocialista brigád és egy KISZ-szervezet 
a tagja az év elején megalakított egye
sületnek, amelynek szervezésében több 
ezer cserjét, több száz fát telepítettek a 
helyi parkokba, utak mellé. A Mester 
utca környezetvédelme felett védnöksé
get vállaltak, referenciaterületként itt 
mutatják be, hogy mit tehet a társadal
mi összefogás a környezetért.

Az iskolákban sikere volt a környe
zetvédelmi vetélkedősorozatnak, s most 
a vállalatok, intézmények között is kör
nyezetvédelmi, tisztasági versenyt kez
deményeznek. Szorgalmazzák az M5-ös 
autópálya bevezető szakasza és a Sorok
sári út közötti üres, elhanyagolt terület 
rendbehozatalát.

Megszűnik a faúsztatás
Tovább fogyatkozott tavaly a leúszta

tott farönkök mennyisége a kristálytisz
ta vizű és ezért mindenféle szennye
zéssel szemben különösen érzékeny Baj- 
kálon. A fakitermelők uszályokba rakták 
a rönkfa egy részét, s így juttatták el 
rendeltetési helyére. Évről - évre csökken 
majd a tutajok száma, 1995-re teljesen 
befejeződik a faúsztatás a Bajkálon és 
a bele ömlő folyókon. Most még csak a 
faanyag egytizede úszott dereglyéken, de 
— bár kevés a szállítóeszköz, át kellett 
alakítani a kikötőket — így is százezer 
köbméterrel kevesebb rönktfa szennyezte 
a tavat.

A szovjet kormány és az SZKP Köz
ponti Bizottsága határozata nyomán új, 
korszerű hajóik, uszályok kerülnek a tó
ra. Ulan-Udéban 1988-lban vízre bocsát
ják az első nagyméretű szállítóhajót. 
amely a legszigorúbb környezetvédelmi 
előírásoknak eleget téve szállítja majd a 
rönkfát.

9



A legrosszabb év
(Folytatás a 4. oldalról.)

Az ózonszférát már 1957 óta 
tanulmányozzák a Brit Antark- 
tiszkutató Program keretében. 
Az első gyanús jeleket 1982-ben 
észleltük, noha abban az időben 
csak meglehetősen öreg műsze
rek álltak rendelkezésünkre. Mi
vel az amerikai műholdak 800 
kilométer magasságból semmi 
szokatlant nem állapítottak meg, 
elhatároztuk, hogy önmagunk 
ellenőrzésére is hamarosan újra 
megismételjük a vizsgálatot. 
Újonnan beszerzett műszereink
kel 1984-ben már biztosan meg
állapíthattuk, hogy valami drá
mai dolog történt az Antarktisz 
fölött. Összegyűjtöttük ugyanis a 
Halley-öböl feletti ózonréteg át
lagos havi vastagságára vonat
kozó adatsort 20 évre visszame
nően, és összehasonlítottuk a 
déli félteke légkörében mért 
klór-fluór-karbon koncentráció
értékekkel. Az adatok összeve
tése után azt állapíthattuk meg, 
hogy a freon mennyiségének 
növekedése és a tavaszi ózon
csökkenés között szoros össze
függés van. 1985 előtt a levegő
kémiával foglalkozó kutatók úgy 
vélték, hogy ismerik az ózonré
teg változásának okait Ezt alá
támasztotta az a körülmény, 
hogy a tapasztalatok jól egybe
vágtak a modellkísérletek ered
ményeivel, az eltérések az előre 
megjósolt változások és a való
ságos adatok között nem ha'ad- 
ták meg az évtizedenkénti egy 
százalékot. Ugyanakkor most 
évente az Antarktisz felett egy 
30-40 napos időszakban több 
mint 50 százalékos károsodást 
tapasztalhattunk.

Amikor 1987. szeptember 
30-án a Brit Meteorológiai Hi
vatal csatlakozott az amerikaiak 
által alapított Antarktikus Légi 
özön Programhoz, tovább bővül
tek kutatási lehetőségeink. Mun
kánk során először történt ineg. 
hogy egy mérőműszerekkel fel
szerelt ER-2-es típusú, nagy ma
gasságokra tervezett repülőgép 
12 alkalommal repült át az An- 
torktisz-félszigeten (magyar tér
képen Graham-földként szerepel. 
— A szerk.), s 19 kilométeres ma
gasságig súlyos ó^onkároso- 
dást észleltünk. Egy DC-8-as re
pülőgép pedig 13 utat tett meg 
10 kilométeres magasságban, ér
tékes adatokat szolgáltatva a 
programirányítók számára.

Közben laboratóriumi körül
mények között is tovább folytak

A LYUKAS
PAJZS 

a vizsgálatok. Ezek az új ada
tok lehetővé tették a sztratoszfé
rába kerülő ózonfaló vegyületek 
hatásmechanizmusának jobb 
megismerését, a bűnös moleku
lák azonosítását. Az E-2-es gép 
fedélzetén lévő műszerekkel a 
tudósok megmérhették a repülő
gép közelében a klór- és bróm- 
monoxid, a dinitrogén-oxid, a 
klór-fluór-szénhidrogének, a me
tán koncentrációját. Kiterjesztet
ték a vizsgálatot az egyéb nit- 
rogén-oxidok, a víz és az ózon 
mennyiségének meghatározására 
is, sőt kutatták az aeroszol
részecskék mennyiségét, méret- 
beni megoszlását, és vegyi ösz- 
szetételét. A mérési adatokból 
világosan kitűnik, hogy a súlyos 
ózonkárosodás térsége nagyon 
száraz, és a nitrogéntartalmú 
vegyületek is csak minimális 
mennyiségben fordulnak elő. A 
tudósok most már kizárják an
nak a lehetőségét, hogy az 
ózonpajzs károsodását a levegő 
bármilyen nagy arányú, tartós 
felmelegedése váltaná ki a tér
ségben. Egy ilyen folyamat 
ugyanis érzékelhetően növelné a 
dinitrogén-oxid mennyiségét. 
Ezekr^ vonatkozóan semmilyen 
bizonyítékot nem találtak a re
pülőgépes vizsgálatok során.

Az ózoncsökkenés okainak 
felderítésében fontos adatnak 
bizonyult a klór-<monoxid meny- 
nyiségének meghatározása. Mi
vel a sarki örvényen belül 
csupán Igen kis mennyiségben 
fordul elő, ebből arra következ
tethetünk, hogy a felszabaduló 
klóratomnak nagy szerepe le
het az ózonlyuk kialakításá
ban. A kísérletek során további 
bizonyítékokat találtak a tudó-

—0
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hőméi- 
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(°C) 
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Komputeres előrejelzés az ózon
réteg vékonyodásáról, amelyet 
Ch. Brühl, a mainzi Max Planck 
Intézet professzora készített. A 
legsötétebb színárnyalat a leg
sűrűbb ózonréteget jelöli, 
amely egyre vékonyabb. Ha a 
freonkibocsátás a jelenlegi 
mértékének 4 százalékával nö
vekszik, úgy 2050-re az ábrán 
látható helyzet áll elő, amely 
súlyos következményekkel fe
nyeget.

az ózonkoncentráció 
több mint 8 ppmv

8-2 ppmv között

2-0,5 ppmv között

0,5-0,1 ppmv között

0,1-0,05 ppmv között
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sok orra vonatkozóan, hogy a 
Hót a sorfa sztratoszférában 
előforduló ¡környezetszennyező 
anyagokból szabadul fel.

Az ózonpajzs drasztikus csök
kenésének a feltárása néhány 
ország kormányát már cselek
vésre ösztönözte. Az Amerikai 
Egyesült Államok felismerte, 
hogy az ózonréteg változása 
korunk egyik legsúlyosabb glo
bális környezetvédelmi problé
mája. Európa azonban eddig 
még nem volt képes teljesen 
magáévá tenni ezt az állás
pontot.

A Brit Antarktiszkutató Prog
ram Halley-öböl állomásán lég
gömbre telepített műszereket is 
felbocsátanak, hogy megvizs
gálják az ózonpajzs keresztmet
szetében idővel bekövetkező 
változásokat. Ezek természete
sen nagyon gyorsak, s 1987. 
augusztus végén már számos 

amilyen a mexikói El Chichon 
1982-es kitörése volt -, a 
sok por mellett jelentős 
mennyiségű klór is került az at
moszférába. Az ilyen esemé
nyek drasztikusan megváltoz
tatják a légkör összetételét 
akár 5 éves időtartamra is, de 
a hosszú távú következmények 
még mindig tisztázatlanok. A 
ponrészecskék összességében 
igen nagy felülete lehetővé 
tesz bizonyos kémiai reakciókat, 
hasonlóképpen a sarki sztra
toszféra felhőiben előforduló 
vízrészecskékhez.

Meglepő módon nagyon ke
veset tudunk a megsérült ózon
pajzson át a szárazföldre és a 
tengerekre jutó jóval erősebb 
ibolyántúli sugárzás élettani 
hatásairól. A fokozott napozás 
rákkeltő hatása régóta ismert, 
s nem véletlen, hogy a kormá
nyok már kezdeményeztek ilyen

Napjaink nagy kérdése már 
nem az, hogy a freonok fele- 
lősék-e az ózonréteg elbontá
sáért, hanem az, hogy mikép
pen helyettesíthetők ezek az 
anyagok. Vannak persze még 
egyéb tisztázandó kérdések is. 
Nincs megfigyelésünk arra vo
natkozóan, hogy a reaktív hid
rogént tartalmazó atomcsopor
tok vagy a hipoklórsav milyen 
hatásokat vált ki. Az Antarkti
szi Légi Ózon Program első je
lentései nagy hangsúlyt fektet
nek 'az atmoszféra kémiai és 
dinamikai folyamatai közötti 
összefüggések feltárására. No
ha az Antarktisz feletti ózo- 
noszféra elbomlásának glo
bális következményeit még nem 
mérték fel pontosan, de annyi 
bizonyos, hogy mielőbb szükség 
lenne a freonhelyettesítő anya
gok széles körű bevezetésére.

A sors iróniája, hogy az an- 

hogy a Föld atmoszférájának 
felső rétegeiben megállítsák 
ezeknek az anyagoknak a fel
halmozódását. A világ freonfo- 
gyasztásának 50 százalékos 
csökkentése nem elégséges az 
ózonréteg megvédésére*. A lég
körbe kerülő minden 6 tonna 
freonból egy év után 5 tonna 
még mindig ott lesz, ötször 
gyorsabban juttatjuk ezeket az 
anyagokat az atmoszférába, 
mint ahogy a természetes fo
lyamatok során átalakulnának. 
Ha azt akarjuk, hogy a freo
nok mennyisége legalábbis a 
jelenlegi szinten maradjon, a 
jelenlegi felhasználás 15 száza
lékára kellene csökkenteni ter
melésüket. Valódi mérséklődést 
a bolygónkat körülölelő légkör
ben csak akkor észlelhetnénk, 
ha ennél nagyobb mérvű csök
kentést fogadnának el a kor
mányok. Ha a mai napon tel-

A legfrisebb 
mérési 
eredmények 
tükrében így 
alakult 
a jelzett idő
pontban 
a Déli-sark 
fölött 
a sztratoszféra 
ózon
koncentrációja 
(A New 
Scientist 
és a Bild dér 
Wissenschaft 
nyomán)

A csúcsok és a mélyedések az ózon sorsát mutatják. Átlagos októberi 
ózonkoncentráció Dobson-egységekben jelölve. Jól látható a jelentős 
csökkenés, amelyet az 1986-ban mért adatok jeleznek

variáció tanúi lehettünk. Szep
tember elején ott, ahol az 
ózonréteg a legvastagabb, az 
ózon parciális nyomása még 
elérte a 160 nanobar körüli 
értéket, október első hetében 
már csak 4 nanobart mértünk. 
Tudnunk kell, hogy mi történik 
a sarki éjszaka alatt, amikor 
az egyébként kevéssé reakció- 
képes freonok áthaladnak az 
atmoszférán.

Még ma sem tisztázott, hogy 
az ózonpajzs gyors elvékonyo- 
dásában mekkora súllyal sze
repelnek természetes folyama
tok. A tudósoknak ugyanis köz
vetlen bizonyítékaik vannak ar
ra vonatkozóan, hogy ¡a nagy 
vulkánkitörések nyomán - mint 

kutatásokat, elsősorban a me
lanoma, a bőrrák egyik fajtá
jának vizsgálatára.

A tudósok laboratóriumi kí
sérletekkel azt is megállapítot
ták, hogy az ibolyántúli sugár
zás növekedése károsítja az 
Antarktiszt körülölelő óceánok 
fitoplanktonját. Amennyiben ezt 
a szabadban végzett vizsgála
tok is alátámasztják, ennek 
messzeható ökológiai következ
ményei lehetnek. Az Amerikai 
Egyesült Államok Nemzeti Tu
dományos Alapítványa két 
biológuscsoportot küldött a 
helyszínre, akik októberben fog
tak jhozzá az ózonkárosodós 
ökológiai következményeinek 
felméréséhez. 

tarktiszi ózonpajzs károsodásá
ról készült eddigi legkiterjed
tebb kutatások előzetes ered
ményei túl későn születtek ah
hoz, hogy figyelembe vehessék 
őket a montreali konferencián. 
Az ózoncharta valamivel szigo
rúbb volt, mint amire akárcsak 
néhány hónappal korábban 
számítani lehetett volna. Gond 
azonban mégsincs ebből, mert 
a montreali tanácskozás rész
vevői megállapodtak abban, 
hogy folyamatosan karbantart
ják az ózonchartát, is legalább 
ötévenként megvizsgálják kor
szerűsítésének lehetőségét. A 
jelenlegi megállapodásban fog
laltak azonban reménytelenül 
alkalmatlannak tűnnek arra, 

jesen megszüntetnénk a továb
bi freonkibocsátást, úgy a gáz 
egyharmada még 65 év múlva 
is jelen lenne a levegőben, egy 
újabban előállított származéka 
pedig még 120 év múlva is 
szennyezné a légóceánt. Az 
ózoncharta jelenlegi előírásai 
szerint a freonök mennyisége 
még akkor is ¡növekedni fog a 
légkörben, ha 1999->ben életbe 
lép a szigorított, 50 százalékos 
csökkentés. A jegyzőkönyv a je
lenlegi állapotában 2020-ig a 
sztratoszféra klórtartalmának 
háromszorosával számol. Ez 
körülbelül tízszer annyi, mint 
amennyit a freonok használatá
nak általános elterjedése előtt 
mértek.
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A tudomány szemszögéből
Miért a Déli-sark felett?
Az Antarktisz felett immár 5 

kilométer mélységű az észak
amerikai kontinens szélességé
vel azonos kiterjedésű „ózon
lyuk". A jelenlegi megfigyelé
sek szerint a Déli-sarktól az 
50. szélességi fokig, Chile, Ar
gentína és Űj-Zéland legdélibb 
csücske felett következett be 
az ózonritkulás. E változás 
okainak felderítéséhez két, 
fontosnak tűnő megfigyelésből 
indultak ki a szakemberek. Az 
egyik az, hogy az ózon „elilla- 
nása" bolygónk légteréből 
minden évben azonos helyen 
és azonos időben következik 
be, ami az Antarktisz különle
ges légkörfizikai viszonyaival 
hozható összefüggésbe. Ennek 
oka pedig az, hogy a hatodik 
földrészt nagy kiterjedésű óceá
nok határolják, s a légmozgá
sok ott szinte teljesen önálló 
életet élnek, elszigetelődnek a

Az ózondráma szintjei
A Földet körülvevő légóceán 

két szintjén megy végbe a 
katasztrófával fenyegető ter
mészeti jelenség.

1, Atmoszféránk „földszintje" 
a troposzféra, ahol a föld le
vegőkészletének háromnegyed 
része, de az ózonmennyiségnek 
csupán 10 százaléka található.

2. A sztratoszféra majdnem 
négyszer vastagabb, mint a 
troposzféra, de a földi ózon 
mintegy 90 százalékát foglal
ja magába.

Az események szempontjából 
a sztratoszféra a dráma igazi 
színtere, ahol állandóan fel- 
és leépül az ózon. Az oxigén

Biológiai hatások
Az ózonpajzs sérülése miatt 

az ibolyántúli sugárzás jelen
tős emelkedése miatt a bőrrá
kos megbetegedések számának 
erőteljes növekedésével kell 
számolni. Egy közelmúltban 
megjelent tanulmány szerint

A LYUKAS
PAJZS 

földi légkör egyéb nagy moz
gásaitól. A téli hónapokban az 
Antarktisz felett egy zárt lég
örvény alakul ki, amely merev 
falként útját állja az óceáni 
légtömegeknek. S mivel a téli, 
tavaszi ózonszállító szelek nem 
képesek a merev falon átjut
ni, a pólus feletti légtömegek 
ózonutánpótlás nélkül marad
nak.

A másik megfigyelés abból 
a tapasztalati tényből indult 
ki, hogy az elmúlt hét év so
rán fokozódott az ózonpajzs 
elvékonyodása, amelyért az 
ember környezetszennyező tevé
kenysége, közelebbről a lég
körbe jutó vegyi anyagok a 
felelősek. Ám ez a feltételezés 
adós marad annak megvála
szolásával, hogy miért nem a 
legjelentősebb freonfelhasználó 
országok ózonernyője károso
dik.

molekuláját az ultraibolya su
gárzás feldarabolja, majd a 
szabaddá váló oxigénatom 
egyesül egy másik oxigénmo
lekulával, ózont alkotva, de a 
folyamat visszafele is lejátszó
dik. Azok a környezetszennye
ző vegyi anyagok, amelyek a 
troposzférán keresztül érkez
nek az ózonszférába — így a 
freonok, a kéjgáz (N2O) amely 
utóbbi például a túltrágyázás 
során keletkezik —, pusztítják az 
ózont. A klór-fluor szénhidro
gének az ultraibolya sugárzás 
hatására elbomlanak, és a sza
baddá váló klóratom támadja 
meg az ózont.

egyszázalékos ózonréteg-csök
kenés a bőrrák gyakoriságát öt 
százalékkal növelné. Tehát ha
sonlóképpen hat, mint a túl
zott napozás. Az ibolyántúli 
sugárzás szabad beáramlása a 
földi légkörbe zavarokat okoz
na az ökológiai rendszerben, 
pusztítaná például a tenger 
planktonállományát, amely a 
légköri oxigén utánpótlásának 
egyik legfontosabb forrása. 
Egyelőre kiszámíthatatlan kö
vetkezményekkel járna a sej
tek génállományának sérülése.

Europica
Az ózonernyő sérülésével 

összefüggő levegőkémiai kuta
tások összefogására a nyugat
európai országok új kutatási 
programot dolgoztak ki, amely 
1991-ben zárul. Az Europica 
program mintegy 50 millió 
nyugatnémet márkát emészt 
majd fel, s a vizsgálatokhoz a 
modern technika teljes fegy
vertárát felvonultatja. így töb
bek között a laboratóriumi 
vizsgálatok mellett hozzáfog
tak egy telepített mérőállomás 
kiépítéséhez. Hetente két al
kalommal korszerű műszerekkel 
felszerelt időjárási léggömböt 
bocsátanak fel, továbbá a

Ezen az 
űrfelvételen a Föld 
felszínét körülölelő 
vékony csík 
a troposzféra

Mi várható?
Amióta az ózonpajzs károsodását észlelték a szakem

berek, a várható hatások felmérésére széles körű vizs
gálatok kezdődtek. Megállapították, hogy megkezdődött 
a légkörben az ózon átrétegződése, aminek súlyos kö
vetkezményei lehetnek. Sok jel mutat arra, hogy a 
sztratoszféra alsó rétegében mintegy 12-22 km magas
ságban évente az ózontartalom 0,4-0,6 százalékkal csök
ken. Ch. Brühl, az EGK klímakutatási szakemberének 
modellszámításai alapján a 60-as évek óta az ózon
csökkenés mértéke elérte a 15 százalékot, s ha a je
lenlegi tendencia tovább folytatódik, 2010-re ez a szám 
megduplázódik. Egyes becslések szerint pedig néhány 
nyugat-európai országban a felszínhez közeli légréte
gekben az utóbbi két évtizedben mintegy 40 százalék
kal emelkedett az itt szennyező anyagnak számító 
ózontartalom.

Az ultraibolya sugárzás elnyelése hőfelszabadulással 
jár. A sztratoszféra felső rétegében egyre kevesebb az 
ózon, s ezáltal kevesebb ultraibolya sugárzást nyel el, 
azaz lehűl. A légkör alsó rétege viszont felmelegszik, 
mert ott több lesz az ózon, ami az üvegházhatás fo
kozódásával jár. Ha nem sikerül a freonszármazékok 
ipari felhasználását néhány éven belül komolyan visz- 
szalogni, a kedvezőtlen biológiai hatások mellett, a fel
melegedés következtében a sarki jégréteg megolvadásá
val kell számolni, amely a világóceánok vizszintjének 
komoly emelkedését vonná maga után.

program
sztratoszféra vizsgálatához 
igénybe veszik az angol me
teorológiai szolgálat Hercules 
C 130-as típusú repülőgépét is, 
s a kapott adatokat nagy tel
jesítményű számítógépekkel 
dolgozzák fel. A szakemberek 
arra is vállalkoznak majd, 
hogy a friss információk bir
tokában modellezzék a várható 
hatásokat. Érdekesnek ígérke
zik az északi-sarki jégpáncélba 
zárt levegőzárványok vizsgála
ta A levegőkonzervek tanulmá
nyozásától azt várják, hogy 
akár évszázadokra visszame
nően is nyomon követhetik a 
levegőminőség alakulását.
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Magyar kapcsolat
Ha valóban bevezetik a 

montreali megállapodás freon- 
korlátozó javaslatait, annak 
messzemenő gazdasági követ
kezményei lesznek. E hajtógáz 
termelésének befagyasztása ön
magában is jelentős piaci ha
tásokat indítana el: a freon 
ára akár meg is kétszereződ
het. Ez viszont a freonos ter
mékek piaci pozícióinak rom
lásához vezetne. Ugyanakkor 
technológiai lépésváltásra is 
szükség lenne, hiszen a hajtó
gáz lecserélése a gyártási fo
lyamatok megváltoztatását is 
igényelné. Hogyan készült fel 
a magyar ipar erre az újabb 
környezetvédelmi kihívásra? Er-

A Caola Kozmetikai 
es Háztartásvegyipari 

Vállalat 
freonos töltőüzeme 

ről beszélgettünk dr. Bakonyi 
Árpáddal, az Ipari Miniszté
rium műszaki-fejlesztési főosz
tályának helyettes vezetőjével.

- A kozmetikai és háztar
tásvegyipari világcégek lázas 

erőfeszítéseket tesznek az ózon
faló hajtógázok helyettesítésé
re. A magyar freon milyen 
mértékben veszélyezteti az 
ózonpajzsot?

— Csak igen kevéssé. Míg a 

világ 1986-ban összesen 800 
ezer tonna freont használt fel. 
Magyarország mindössze 5600 
tonnát, de nem jelentős összes
ségében a szocialista országok 
fogyasztása sem. Magyarorszá
gon ma sem gyártják az ózon
gyilkos vegyületeket, az EGK 
országaiból importáljuk azokat. 
Ez a mennyiség az 1981—1986 
közötti időszakban az import- 
lehetőségek beszűkülése és a 
freon drágulása miatt gyakor
latilag nem emelkedett.

- A hazai felhasználás mint
egy 70 százaléka az Ipari Mi
nisztérium hatáskörébe tartozik. 
Ha jól értettem, a rangsorolt 
feladatok sorában a freonfel- 
használás mérséklése nincs ép
pen reflektorfényben.

- Ezt a kérdést érdemes 
több oldalról is megközelíteni.

(Folytatása a 14. oldalon)

Nemzetközi körkép_________________ __
Amerikai döntés Vásárlói bojkott

Az amerikai hatóságok jogi 
lépéseket jelentettek be a 
szeptemberben aláirt nemzet
közi ózonegyezmény megvalósí
tása érdekében. Lee Thomas, 
a . Környezetvédelmi Hivatal 
(EPA) igazgatója közölte: az 
egyezmény ajánlásainak megfe
lelően, javaslatot terjesztettek 
be arról, hogy az Egyesült Ál
lamokban 1989-től kezdődően 
az 1986-os szinten fagyasszák 
be a klór-fluor-sZénhidrogé- 
nek gyártását, 1998-ig pedig 
csökkentsék felére az évente 
előállított mennyiséget. Az

A gyilkos klór
Amerikai kutatóknak sikerült 

laboratóriumi körülmények kö
zött előállítani azt a láncreak
ciót, amely a Földet körülvevő 
ózonpajzson idézi elő az An
tarktisz fölött észlelhető „lyu
kat". A tudósok úgy tartják, 
hogy elsősorban a hűtőiparban 
használatos freonok okozzák 
az ózonréteg megritkulását. 

amerikai intézkedéstervezet 
azért nagy jelentőségű, mivel 
az Egyesült Államokban hasz
nálják fel a világon előállított 
klór-fluor-szénhídrogénnek csak
nem harmadát. Az EPA egy 
azonnal bevezetendő rendsza
bályra is javaslatot tett: esze
rint a vállalatoknak már mos
tantól részletesen tájékoztat
niuk kellene a hatóságokat a 
vegyület gyártásával vagy kül
kereskedelmével kapcsolatos 
mindenféle lépésükről. A kér
désben a washingtoni törvény
hozás dönt.

Ez az anyag a laboratóriumi 
kutatások tanúsága szerint a 
Déli-sark fölötti jeges felhők
ben kezdi el pusztító hatását. 
A jégrészecskéken mint katali
zátoron percek alatt játszódik 
le a vegyi reakciósorozat, 
amelynek következményeként 
ózonpajzsot romboló elemi klór 
keletkezik.

A Közös Piac fogyasztói 
szervezete az ózont pusztító 
gázokat tartalmazó termékek 
bojkottját helyezte kilátásba 
arra az esetre, ha a gyártók 
nem csökkentik termelésüket. A 
szövetség irodája levélben szó
lította fel a Közös Piac brüsz- 
ízeli bizottságának illetékeseit, 
hogy első lépésként tiltsák meg 
az aeroszolos flakonok freonok- 
kal való megtöltését. A gyártók
nak hasonló értelmű levelet

Ozon és az üvegházhatás
Az üvegházhatás jelenségé

nek csökkenéséhez is hozzájá
rulhat, ha az emberiségnek si
kerül megbirkóznia az „ózon
lyukkal" — legalábbis így vél
ték egy washingtoni környezet
védelmi értekezleten felszólaló 
szakértők. Az újabb mérések 
szerint az alsó légrétegek fel
melegedéséhez nemcsak a le
vegő szén-dioxid-tartalmának 
növekedése, hanem freonkon- 
centráció emelkedése is hozzá
járul. Főként a fosszilis ener
giahordozók elégetése követ

küldött a szervezet, eszerint a 
termelők három hónapi türelmi 
időt kapnak a gyártás visszafo
gására. Ha a cégek ez idő alatt 
nem tesznek semmit, a BUEC a 
vásárlóközönséghez fog fordul
ni. A szövetség igazgatója el
mondta, hogy 1987 szeptem
berében már sikeres bojkottot 
szerveztek Svájcban és hasonló 
„nyomatékositó" kampányt ké
szítenek elő Hollandiában is.

keztében nő a levegő szén
dioxid-tartalma, s az - az 
üvegházhoz hasonlóan - „kon
zerválja" a légkörben a me
leget, megakadályozza, hogy a 
Földről kisugározódjék a világ
űrbe. Tudósok azt is kiszámol
ták, hogy az utóbbi száz év
ben 1-2 C-fokkal emelkedett 
emiatt a hőmérséklet, ha vi
szont sikerül — mint tervezik — 
felére csökkenteni a freon gáz
család termelését, akkor 7-15 
százalékkal is csökkenhet az 
üvegházhatás.
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Magyar kapcsolat
Az alternatív megoldások közül 
előnyben részesítjük azokat, 
ahol a gazdasági érdekek is 
segítik a környezetvédelemmel 
összefüggő feladatok megoldá

sát. Világszínvonalon álló hű
tőgépgyártásunk még hosszú 
ideig nem nélkülözheti a 
freont, hiszen semmi jelét nem 
látjuk, hogy a nagy nemzetkö-

A Caola Kozmetikai és Háztartásvegyipari Vállalat 1. számú 
gyáregységében a kényszerűségből erényt kovácsoltak.
Devizamegtakaritási céllal húszmillió forintos 
beruházással elkészült új üzemben propán-bután 
hajtógázzal töltik az aeroszolos flakonokat

A szigorú biztonsági 
előírásoknak megfelelően 
ellenőrzik a palackokat, 
nem sérült-e valamelyik 
(Trautmann Tibor felvételei)

A korszerű töltőgép 
tűzbiztonsági szempontból 

is megfelel 
a követelményeknek

A LYUKAS 
PAJZS

zi cégek hűtlenek lennének a 
jól bevált hűtőfolyadékhoz. A 
Lehel Hűtőgépgyár évente 426 
tonna freont használ, ez pedig 
a termékeiből nem kerülhet a 
levegőbe. Nem okoz gondot a 
freonfelhasználás a gyógy
szeralapanyag-gyártásban sem, 
ahol intermedier (köztes) 
anyagként bekapcsolják a tech
nológiai folyamatba. Nehéz 
lenne a helyettesítése a laza 
szerkezetű könnyített poliure- 
tán habok előállításánál, vagy 
a kemény habok gyártásánál, 
ahol beépül a hajtógáz a ter
mékbe. Az aeroszolos szórópa
lackok töltésére viszont a freon 
helyett egyre Inkább a propán
bután keveréket alkalmazzák. 
A Caolánál az utóbbi 10 év
ben már fokozatosan csökken
tették az ózonkárosító vegyül
tek felhasználását, s ma már 
évente a mintegy 30 millió pa
lackos termelésből 40 százalé
kot - környezetkímélő hajtógá
zokkal töltenek. A gyár vezetői 
időben felismerték a gazdasági 
környezet változását, amely új 
technológia meghonosítását 
tette szükségessé. Stratégiánk 
az, hogy a nemzetközi és hazai 
gazdasági összefüggésekbe 
ágyazva folyamatosan figye
lemmel kísérjük a freonkérdés 
alakulását, s ezek ismeretében 
tesszük meg a szükséges in
tézkedéseket. Az Ipari Minisz
térium az elmúlt hetekben az 
érintett vállalatok körében tel- 
mérést végzett, hogy a freonok 
helyettesítése más hajtógázok
kal milyen technológiai változ
tatásokat, új beruházásokat 
igényelne. A freonfelhasználás 
korlátozása elsősorban a válla
latok pénztárcáját vékonyíthat
ja.

Összeállította: 
GARANCSY MIHÁLY

KISLEXIKON
Á (Angström) : a fizikában hasz
nált hosszúságegység: 1 A = 0,1 
nm; a milliméter tízmilliomod 
része
BAR (b\: a nyomás egyik egysé
ge. A meteorológiában a légnyo
más mértékegysége a millibar. 
1 bar = 750,06 higanymilliméter 
DOBSON-EGYSÉG: a légosz
lopban jelen levő ózon meny- 
nyiségére utaló mérőszóin. 
1000 Dobson-egység azt a 
tiszta ózon mennyiséget jelen
ti, amely normál (1013 hPa) 
nyomáson és normál (15 °C) 
hőmérsékleten 1 cm magas 
gázoszlopot alkot.
FREONOK: fluór-klór szénhidro
gének; a Föld felszínén ártalmat
lan anyagok, kémiailag közöm
bösek. Hűtőgépekben hűtőfolya
dékként, aeroszolos termékekben 
hajtógázként alkalmazzák. A 
Sztratoszférában az ultraibolya 
sugárzás hatására atomokra es
nek szét, s a szabaddá váló klór
atom rendkívül gyorsan és félel
metesen jó hatásfokkal bontja el 
az ózont. Egy klóratom 100 ezer 
ózonmolekulát semmisít meg.
NANO: valamely mértékegység 
10"9-szerese (például 1 nanomé
ter ■-= 10“9 méter)
ÖZÖN (Oa) : tiszta állapotban 
kék színű, jódra emlékeztető jel
legzetesen szúrós szagú gáz. La
bilis szerkezetű molekulájában a 
három oxigénatom egyenlőszárú 
háromszög csúcsaiban helyezke
dik el. Mivel bomlásakor atomos 
állapotú oxigén keletkezik, eré
lyes oxidáló szer. Az ózont az 
emberi szervezet levegőként nem 
képes hasznosítani, sőt e gáz 
mérgező: irritálja az orrot, a tü
dőt, nagyobb mennyiségben be
lélegezve végzetes hatású. E gáz 
mégis óriási jelentőségű a földi 
élet létezésében. Túlnyomórészt 
0 légkör Egyenlítő feletti rétegé
ben, a mintegy 40 km-es magas
ságban levő sztratoszféra réte
gekben keletkezik az ott levő 
oxigénből, a Naoból érkező ult- 
ioibolya sugárzás hatására. El
oszlása a levegőóceánban föld
rajzi szélességtől és magasság
tól függően változik.
ÓZONPAJZS (OZONOSZFÉRA) ; 
a sztratoszféra alsó, 15—20 km 
közötti magasságban húzódó ré
tegeiben a legnagyobb az ózon 
sűrűsége, az itt kialakult ózon
réteg mintegy védőburokként ve
szi körül a Földet, a Napból ér
kező, s az élőlényekre káros ha
tású ultraibolya sugárzás jelen
tős részét elnyeli. Ezért ózon- 
pajzsnak is szokás nevezni. Ha 
ezt a pajzsot ,, lehoznánk” a 
Föld felszínére, akkor a tenger
szint feletti nyomáson alig há
rom milliméter vastagon burkol
ná be bolygónkat.
PARCIÁLIS NYOMÁS: részle
ges nyomás, amellyel vala
mely gázelegy teljes nyomásá
hoz az egyes összetevő gázok 
külön-külön hozzájárulnak.

SZTRATOSZFÉRA: a légkörnek a 
troposzféra felett elhelyezkedő, 
a tropopauzánál kezdődő rétege. 
A 30-80 km közötti részét mezo- 
szférának nevezik.
TROPOPAUZA: a sztratoszféra 
alsó határa, ahol a hőmérsék
letváltozásban éles törés, vagy 
fokozatos átmenet mutatkozik.
TROPOSZFÉRA: a réteges szer
kezetű légkör legalsó része. A 
sarkvidéken 8-10 km magos, a 
mérsékelt övben 10—12 km, a 
forró égöv felett 16—20 km 
ULTRAIBOLYA (IBOLYÁNTÚLI) 
SUGÁRZÁS: a látható fénynél 
rövldebb, kb. 3900 A-100 A hul
lámhosszú elektromágneses su
gárzás. A napsugár igen gazdag 
ibolyántúli fényben, amelynek 
azonban csak igen kis része jut 
a Földre. Napozás közben elő
segíti a bőrben a melanlnszem- 
csék képződését, testünk lebar-
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Men V V A Szalajka-völgy felől 
1 keskeny szerpentin kapaszkodik

a Bükk-fennsíkra. Lassan haladunk.
Mögöttünk két nyugatnémet kocsi.

Az aszfalt töredezett, az útpadka életveszélyes.
Az egyik kanyarnál a védőkorlát mögött 

koszorúk jelzik, hogy egy fiatalember 
itt zuhant le néhány évvel ezelőtt teherautójával a mélybe. 

Döbbenettel vegyes aggodalommal nézek körül, 
jönnek-mennek az autók. Ki sietősebben, ki cammogva. 

Látszólag semmi nem változott 1987 júniusa óta ...

Az Országgyűlés nyári ülésszakán, a kör
nyezetvédelem hazai helyzetével foglalkozó 
beszámoló vitájában nagy visszhangot vál
tott ki Árvái Lászlóné felszólalása. Heves 
megye 1. számú választókerületének képvi
selője, aki egyben az Eger és Vidéke Áfész 
szakszervezeti bizottságának a titkára, a 
szemtanú hitelességével tette szóvá: soka
sodnak a Bükk-fennsíkot fenyegető, károsító 
veszélyek.

- Különös ellentmondás, hogy amikor 
1971-ben védetté nyilvánították a Bükk- 
fennsíkot, megnyitották a közforgalom előtt 
a fennsíkon átvezető erdőgazdasági utat. 
Megszűnt a gyalogos turisták előnye, autók 
tucatjai parkolnak a védett helyen, s hul
ladékhalmazok tanúskodnak az ember és a 
természet találkozásáról . .. Ezért több 
irányból érkezett javaslatot tolmácsolok: 
újból vizsgálják felül a Bükk-fennsíkon át
vezető autóforgalmat, hogy arányban áll-e 
ez az engedmény az említett környezeti ár
talmakkal. A 21/1981. sz. ÉVM-rendelet irá
nyított tömegközlekedést tart célszerűnek a 
hétszáz méteres szint közelében lévő par
kolóhelyekről.

A 42 négyzetkilométeres fennsík a Bükki 
Nemzeti Park különösen értékes része, és 
különösen közel áll Becsei Ferenc szívéhez. 
A nemzeti park területkezelője már gye
rekévelt is ezen a vidéken töltötte. Az 
utóbbi években pedig a hivatásos szakem
ber figyelmével és felelősségével is kötődik 
a tájhoz.

- A Nagymező Közép-Európa egyik leg
szebb karsztfennsíkja - mondja. - Csodá
latos természeti és tájképi értéket őriz. 
Egyedüli adottságú hegyi rétjén 400 virá
gos növényfaj díszlik kora tavasztól késő 
őszig. A töbrök mélyének sajátos mikro
klímája a Kárpátokat idéző növényvilágnak 
ad otthont. Itt tenyészik a karcsú tárnicska. 
Változatos a környék állatvilága is. A fenn
sík fölött gyakran látni széllel vitorlázó ege
részölyveket, de időnként gyors röptű kere
csensólymok is megjelennek. A dús füvű 
hegyi legelő a lipicai ménes birodalma. Él
vezet nézni a lovak harmonikus mozgását, 
izmos testét, amelyet a változatos hegyi 
terep edzett szívóssá. A hegy gyomrában 
pedig pótolhatatlan vízkészlet gyűlik össze 
évről évre. Innen ered Miskolc, Eger vízve
zeték-hálózata, s mindent egybevéve félmil
lió ember merít a Bükk forrásaiból.

Forgalom négy úton
- A térkép tanúsága szerint ma már nem 

is egy; hanem négy út barázdálja a Bükk- 
fennsikot. Hogyan alakult, alakulhatott ki 
ez a képtelen helyzet?

- Az egyik út a Bánkúti sícentrum meg
közelítését szolgálja. Egyébként kizárólag 
ennek van közforgalmi engedélye. A többit 
az erdőgazdaságok a saját céljaikra alakí
tották ki. Azért építették, hogy el tudják 
szállítani a kitermelt faanyagot. Az illeték
telenek behajtását sorompókkal akadályoz

ták meg, a látogatásra külön engedélyt ké
rő turistáktól pedig úthasználati díjat szed
tek.

- Ez másutt is így szokás. így védik a 
tájat, megrostálják, távol tartják a nemkí
vánatos látogatókat, és nyugodt körülmé
nyek között fogadhatják az őszintén érdek
lődőket. Miért változtatták meg ezt az ész
szerű gyakorlatot?

A kérdést már Szabó Győzőnek, a Mátra- 
Bükki Erdő- és Fafeldolgozó Gazdaság osz
tályvezetőjének teszem föl. ök művelik a 
nemzeti park, így a fennsík erdeit, s uz 
utak rendjét is nekik kellene fenntartani.

— A gépkocsik számának növekedésével 
és az autós turizmus fellendülésével párhu
zamosan egyre nagyobb nyomás neheze
dett ránk a lezárt utak miatt. Ráadásul 
nemcsak a kirándulók, hanem a tanácsok 
is a tilalmak enyhítését szorgalmazták. így 
történt, hogy a hetvenes években beadtuk 
a derekunkat. Előbb csak bizonyos megkö
tésekkel, majd 1978-tól ezekről is lemondva 
felengedtük a Bükk-fennsíkra a járműveket. 
Egyedül a szilvásvárad! bejáratot tartottuk 
továbbra is zárva. A többinél megszüntet
tük, illetve kinyitottuk a sorompókat, és 
már úthasználati díjat sem kértünk. Va
gyonvédelmi okokból egy ideig fölírtuk 
ugyan még a fölhajtó autók rendszámát, de 
azután ez is abbamaradt.

- Csak a kirándulók okoznak gondot? Ok 
károsítják, pusztítják a védett tájat?
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- Nem - veszi ót újra a szót Becsei Fe
renc. - A Bükk-fennsíkon évente áthaladó 
megforduló 40-50 ezer gépjárműnek körül
belül az egyharmada csak azért veszi 
igénybe a fennsík útjait, mert így gyor
sabban Jut Egerből Miskolcra vagy vissza.

Egyetértés
a tárgyalóasztalnál

- Árvái Lászlóné felszólalását hogyan fo
gadták? És lett-e foganatja a Parlamentben 
elhangzott figyelmeztetésnek?
- A képviselőnő sokunk véleményének, 

gondolatainak adott hangott - feleli Sza
bó Győző. - Az ellenőrizhetetlen autótö
meg mór-mór a mi munkánkat is hátráltat
ja. Van, amikor még a munkagépeinkkel 
sem merünk fölmenni útjainkra, az autósok 
egy része annyira veszélyesen vezet. Sokan 
ügyet sem vetnek a legkritikusabb szakaszo
kon elhelyezett tiltó táblákra vagy az er
dészegyenruhára. Jó múltkorában az egyik 
munkatársam rászólt az egyik autós rodeós- 
ra, de még neki állt följebb. Föl akarta 
pofozni a figyelmeztetésért kollégánkat. 
Egy-egy mozgalmasabb hétvége után em
bereink egy részét pedig kénytelenek va
gyunk kivonni a termelésből, hogy legalább 
a szemetet eltakarítsuk! Ráadásul a szál
lítás költsége Is bennünket terhel. Éppen 
azt a pénzt emészti, amiből új padokat, 
menedékeket tudnánk kihelyezni a fennsík
ra.

- Megértem gond ¡alkat. Ezért még 'na
gyobb érdeklődéssel várom, hogy ml tör
tént az Országgyűlés nyári ülésszaka óta?

- Gazdaságunk vezetői úgy határoztak, 
hogy kézbe vesszük az ügy intézését. El
képzeléseinket összehangoltuk a nemzeti 
park munkatársaival és tárgyalóasztalhoz 
hívtuk mindazokat, akiknek szavuk vagy in
tézkedési joguk van, lehet a Bükk-fennsí- 
kon kialakult állapotok megnyugtató rende
zésében.
- A lehetőségek számbavételére, a dön

tés előkészítésére, illetve esetleges megho
zatalára hivatott értekezlet szeptemberben 
zajlott le. A tanácskozáson részt vettek a 
Közlekedési Minisztérium', az OKTH, az 
érintett megyék és területi szervek képvise
lői és mindannyiójukat ugyanaz a szándék 
vezette. Pontot akartak tenni a Bükk-fenn- 
sík veszélyeztetésének, Illetve károsításának 
végére.

- Mindjárt a kezdet kezdetén kiderült: 
abban is teljes az egyetértés, hogy csak a 
fennsíkon átvezető utak lezárása hozhatja 
meg a kívánt eredményt. A határidőt pedig 
a lehető legrövidebbre keli szabni. Erede
tileg orról volt szó, hogy 1988. január else
jétől változik meg a forgalmi rend. Ezt 
azonban a szükséges feltételek hiánya miatt 
fél évvel későbbre kellett tenni.

Csak a parkolóig
- Az utak lezárását könnyű elrendelni, 

de nehéz megvalósítani. Hiszen a Bükk- 
fennsíkról nem lehet, de nem Is lenne 
bölcs dolog kitiltani a természet Iránt ér
deklődőket Hogyan akarnak érvényt sze
rezni elképzelésüknek?
- Az értekezlet elé terjesztett javaslat és 

az elfogadott határozat az EVM 21/1981-es 
rendeletére épül. Arra a jogszabályra, ami
ről a képviselőnő Is említést tett. Ez már 
annak idején nagyjából 700 méternél von
ta meg az autóforgalom felső határát. A 
Bükk-fennsíkon pedig kizárólag Irányított 
tömegközlekedést tartott célszerűnek. Sajnos

Olasz-kapu, itt lesz az egyik jelképes bejárat

rendelkezéseit a legutóbbi időkig figyel
men kívül hagyták, így fajúit elviselhetet
lenné a helyzet.

Előkerül a Bükk-fennsík és közvetlen kör
nyezetének térképe és Becsei Ferenc ezen 
magyarázza a tervezett forgalmi rendet:

- A fennsík jelenleg négy irányból kö
zelíthető meg autóval. Ennek megfelelően 
négy, nagy befogadóképességű parkolót 
alakítanak ki az erdészet szakemberei. Az 
Egerből érkezők Bánya-hegynél, a miskol
ciak Jávorkútnál és Bánkúinál, a Szilvás
várad felől jövők az Olasz-kapunál hagyhat
ják gépkocsijaikat.

- A parkolókból a fennsík bejáratát Jel
ző jelképes kapukon át kizárólag gyalog 
mehetnek tovább □ kirándulók, akiket tér
képekkel, ábrákkal tájékoztatunk majd a 
látnivalókról, a túrázási lehetőségekről, út
vonalakról, illetve az egész környék forgal
mi rendjéről. A természetvédelmi bemutató 
ösvények mellett kilátókat, szabadtéri kiál
lításokat helyezünk el és pihenőket alakí
tunk ki - nagyrészt az erdőgazdaságok se
gítségével. A Mátra-Bükki Erdő- és Fafel
dolgozó Gazdaság azt is vállalná, hogy 
lipicai fogatokkal mutatja be a fennsíkot 
az érdeklődőknek; Számolunk azzal is, 
hogy a korlátozó intézkedések életbe lépése 

után az eger-lillafüredi úton számottevően 
megnövekszik a forgalom, ezért a nagyobb 
beruházásokat ide tervezzük. Felsőtárkóny- 
ban, a Szikla-kapunál például a nemzeti 
park keleti kapujához hasonló fogadóköz
pontot, autósturistc-centrumot kívánunk 
létrehozni.

- Miért kellett mindjárt a kezdet kezde
tén megváltoztatni az eredetileg kitűzött 
határidőt? Mi a biztosítéka annak, hogy az 
első késedelmet nem fogják újabbak kö
vetni, és 1988 júniusában valóban megvaló
sul az új forgalmi rend?

- Egyrészt meg kell várnunk, amíg elké
szül a bánikúti sípályához vezető új bekötő
út. Másrészt az új parkolók megépítéséhez 
és a gyalogos kirándulók minden szempont
ból megfelelő fogadásának előkészítéséhez 
is idő kell. Ezért gondoltuk, hogy jobb az 
átmeneti türelem, mint egy olyan megoldás, 
ami mindjárt a kezdet kezdetén hibáztat
ható valamilyen hiányosságáért.

- Hogyan akadályozzák meg, hogy az 
autósok egy része a tilalom ellenére is ke
resztülhajtson a fennsíkon és máshol tá
vozzon, mint ahol érkezett?

- A fennsíkra vezető utakon sorompókat 
helyezünk el és jegyváltó, Illetve ellenőrző 
pontokat alakítunk ki. Minden útra más 
színű és sorszámú jegyet adunk ki, amit a 
vendégeknek távozáskor fel kell mutatniuk, 
így ellenőrizni tudjuk, hogy ki honnan jött 
és merre járt. Aki pedig ennek ellenére 
Is behajt a lezárt területre, az a termé
szetvédelmi őröknek, az erdészet dolgozói
nak, nagy forgalmú Időszakokban pedig a 
két megye rendőri erőinek karjába fut. A 
m>l 'hivatásos gárdánk bírságolhat Is, így a 
közös erdészeti, természetvédelmi járőrök 
hatásosan tevékenykedhetnek. Az erdészek
nek érdekük, hogy együttműködjenek ve
lünk, hisz az az ellenőrzés nemcsak a fenn
sík megóvását, hanem az erdészeti vagyon 
védelmét is szolgálja.

- Egy jegy előreláthatólag hatvan forint
ba kerül. De nem személyenként, hanem 
autónként. A bevétel még így is messze 
elmarad majd az utak, a parkolók fenn
tartásának és a különféle közérdekű szol
gáltatásoknak a költségeitől.
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Van jobb is?
Ki Országos Környezet- és Természetvé

delmi Hivatal képviseletében Szilassy Zol
tán osztályvezető-helyettes is részt vett a 
Bükik-fennsík forgalmi rendjével foglalkozó 
tanácskozáson. Korábban pedig ő maga is 
készitett tervet a veszélyeztetett természeti 
értékek kímélésére.

- A tervezett új forgalmi rendnek sokféle 
követelmény próbáját kell kiállni. De ezek 
közül is az a legfontosabb, hogy megfelel-e 
a természetvédelem érdekeinek?

— Feltétlenül. Még akkor is ez a véle
ményem, ha úgy gondolom, hagy az elfo
gadott terv csak ideiglenes megoldást kínál 
a gondok orvoslására. A korlátozások be
vezetésével ugyanis elhárul a fennsík élő
világát és a karsztvizet fenyegető veszély. 
Hatására rövid időn belül javulni fog a 
karsztvíz minősége. A gyalogostúrák, az új 
tanösvények segítségével pedig azok is kö
zelebb kerülnek a természethez, többet fe
deznek föl, ismernek meg szépségeiből, 
akik eddig csak az autók szélvédő üvegén 
keresztül látták. A Bükk szép tájai így em
berközelbe kerülnek, érzelmi töltést adnak. 
A túrázás közben szerzett ismeretekkel és 
érzelmi kötődéssel fölvértezett emberek pe
dig már nemcsak birtoklói, hanem megértő 
szemlélői és védelmezői is lesznek a ter
mészetnek. Legalábbis remélhetőleg.
- Az új forgalmi rendet ennek ellenére 

ideiglenes 'megoldásnak tekinti. Miért? Mit 
tartana az ideálisnak?

- Erre könnyen tudok válaszolni, mert 
1982 májusában magam Is kidolgoztam egy 
javaslatot a fennsík tömegközlekedésével 
kapcsolatban. Ez a kisvasutat tartotta a 
legkedvezőbb személyszállító eszköznek. Ez 
szerintem önmagában is élményt nyújt, és 
a terület bemutatására is a legalkalma
sabb. Forgalma jól szervezhető, gazdaságos 
és az időjárástól kevésbé függ, mint a II- 
begőé vagy az autóbuszé. A tájra alig sé- 

I relmes, és az egykor működő fennsíki er- 
| dészeti kisvasút még meglévő nyomvonalán 
j megépíthető.

- A másik megoldás, amelyet jónak tar
tok. az elektromos mikrobuszszerelvény. 

üzemeltetése az igényekhez rugalmasan al- 
kalmazkodik, csendes, nem légszennyező. 
Végállomásait a szilvásvárad! vasútállomás
nál, a szomorú-völgyi és a bánya-hegyi par
kolónál, valamint Bónkúton lehetne kiala
kítani. Hogy mégis a most elfogadott terv 
mellett szavaztam, annak az az oka, hogy 
a jelenlegi gazdasági helyzetben ezt tar
tom egyedül reális megoldásnak, de remé
lem, hogy jobb körülmények között egyszer 
majd a fennsík irányított, környezetkímélő, 
ideális tömegközlekedését is megvalósíthat
juk. Akár akkumulátoros kisautóbuszokkal, 
akár kísvasúttal. A parkolók pedig akkor is 
hasznosak lesznek.

Azonosság és különbség
A környezetvédelem mellett az idegenfor

galom képviselőinek támogatására is szük
ség van a tervek megvalósulásához. Ezért 
Balogh Sándorhoz, a Mátra-Bükkl Intéző 
Bizottság főmérnökéhez is bekopogtam 
kérdéseimmel:
- A Bükk-fennsíkon kialakult helyzet 

nagyrészt a turisták számláját terheli. Önök 
mégis az autósforgalom korlátozására sza
vaztak szeptemberben. Hogyan egyeztethető 
ez össze az Idegenforgalom érdekelnek 
képviseletével?

— Bármennyire furcsán hangzik: mi ép
pen az idegenforgalom miatt szorgalmazzuk 
a természeti értékek megmentését. Ha 
ugyanis bármilyen okból súlyosan károsod
na vagy elpusztulna hazánk- e tójának ál
lat- és növényvilága, elveszítenénk a Bükk 
legfőbb idegenforgalmi vonzerejét. Meg
csappanna a kirándulók, a pihenni, fel
üdülni idejárák száma. Ez pedig bennün
ket is érzékenyen érintene. Ezért szavaz
tunk az átmenő forgalom korlátozására. 
Azt azonban továbbra is hangsúlyozzuk, 
hogy a hegység közlekedését valamiképpen 
meg kell oldani. Aki ugyanis a korlátozás 
bevezetése után délről az északi Bükköt 
meg akarja közelíteni, annak szinte az 
egész hegységet meg kell majd kerülnie.

- A korlátozást megszavazták, de mit 
szólnak a megvalósítás módjához?

- Átmeneti megoldásnak tekintjük. Ml 
azt a korábbi tervet tprtjuk életképesnek, 
amely szerint a Szalajka- és Garadna- 
völgyből ülőszékes felvonó szállítaná föl a 
turistákat a fennsíkra, Innen pedig 17 km 
hosszú keskeny nyomtávú kisvasút vinné to
vább őket. Ezek olyan tömegközlekedési 
eszközök, amelyek lehetővé teszik, hogy a 
gépkocsikat a hegy lábánál hagyják, Ezt a 
tervet azonban természetvédelmi okokra hi
vatkozva elvetették. Kár, mert szerintem 
a problémákat egyszer és mindenkorra 
megoldotta volna.
- Ennek ellenére, illetve ezzel együtt mi

ben tudnak együttműködni a természetvé
delemmel?

- Elsősorban abban, ami az idegenfor
galomhoz kapcsolódik. Anyagilag mi is tá
mogatjuk a tervezett parkolók, információs 
táblák, esőbeállók megépítését. Ötmillió fo
rintot adunk a bánkúti út befejezéséhez. 
Hozzájárulunk Bánkút szennyvízkezelésének 
és -tisztításának korszerűsítéséhez, amelynek 
legnagyobb beruházása egy vízvisszaforga- 
tó-víztisztító mű lesz. Ezzel a sícentrum téli 
karsztvíz-szennyezése Is megszűnik. Többre 
- egyelőre - nincs lehetőségünk ...

Érdekes fordulat. Eltérő vélemények Is 
meghúzódnak az egyhangú döntés mögött. 
Mind a természetvédelmi, mind az idegen
forgalmi szakember ideiglenesnek tekinti a 
Bükk-fennsík kímélésére elfogadott megol
dást. De egyikük, a kisvasúira, Illetve az 
elektromos mikrobuszszerelvényre, a másik 
pedig arra a libegőre szavaz, aminek ter
vét éppen a természetvédelem torpedózto 
meg. Ezért kérdeztem meg Szilassy Zoltán
tól:

- Mi a kifogásuk a Szalajka- és Oarad- 
na-völgyet a Bükk-fennsikkal összekötő,, 
ülőszékes felvonó ellen?

- A Hbegőt a silesiklós céljára találták 
ki, erre használják Európa-szerte - mondja 
a természetvédelmi szakember. - Ahol nem, 
ott kapacitásának kihasználtsága rossz, 
üzeme ráfizetéses. Példa erre a János-hegyi 
libegő. Ha tehát a Szalajka-völgyből a 
fennsíkra libegőt építenénk, .azt előbb-utóbb 
már csak gazdasági okokból is követné egy 
sípálya létesítésének igénye. Ez pedig el
lentétes a természetvédelem érdekeivel. 
Emellett - legalábbis átmenetileg - nö
velné az amúgy is túlterhelt völgy forgal
mát, s ez természeti értékek pusztulását 
idézhetné elő. Arról nem is beszélve, hogy 
a folyamatosan üzemelő libegőhöz érkező 
tömegeknek a fennsíkon a szakaszosan 
közlekedő kisvasúira vagy autóbuszra vára
koznia kellene, ami óhatatlanul kiszolgáló 
létesítmények, vécék, váróhelyiségek építé
sét tenné szükségessé. S ez mór a védett 
táj rombolásával járna. Ezért sem tartjuk 
kívánatosnak a llbegőket, s tekintjük egye
dül Bánkúton elfogadhatónak létezésüket. 
Itt ugyanis - sícentrum lévén - van lét
jogosultságuk. *

Mindent egybevetve: döntés mór van, o 
forgalom a régi módon zajlik. A képviselő
nő felszólalása nyomón végre megszületett 
az évekig tétlenkedő vagy az áldatlan ál
lapotok ellen eredménytelenül berzenkedő 
szervek közös megállapodása. A kedvező 
változásra azonban még várni kell. A leg
jobb esetben is 1988 nyaráig. S hogy ne 
tovább, azért már most kötelezettséget vál
lalunk arra, hogy a határidő lejárta slőtt 
visszatérünk a helyszínre és beszámolunk 
ta pa szta I ataínk ról.

CSERI REZSŐ
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FENYEK
Ha Vác, akkor DCM 

és porszennyezés. A Duna* 
parti város neve hallatán 

először szinte mindenkinek 
ez jut eszébe. A Dunai

Cement- és Mészmű 
több mint negyedszázada 

ontja szakadatlanul a port, 
szürke „fátyollal" borítva 

be a város jelentős részét.
Ennyi idő alatt igazán 

hozzászokhattak már 
a váciak a cementporhoz, 

a DCM füstöt okádó, 
hatalmas kéményei még 

a város címerében is helyet 
kaptak. Mégis nagy 

a várakozás: vajon mit igér 
s az ígéretekből mit vált 

valóra az 1987-ben 
megkezdett rekonstrukció?

ígéretek 
és biztosítékok

A Cement- és Mészművek 
Vezérigazgatóságának mo
dern épülete a ¡belvárosban, 
közvetlenül a 2-es számú fű- 
közlekedési út mentén áll. 
Szinte éjjel-nappal itt dü
börögnek el Budapest felé a 
18—20 tonnás, cementet és 
mészkövet szállító teher
autók. A főút városon átve
zető szakaszának forgalma 

' már^már meghaladja a la
kosság tűnőképességét, a zaj- 
és a légszennyezés egyre el
viselhetetlenebb. Ráadásnak 
pedig ott a cementpor. Sauer 
Emil, a vezérigazgatóság be
ruházási Irodájának vezetője 
elismeri, hogy bizalmatlanok 
a váciak, lassan már el sem 
tudják képzelni, hogy váro
sukban megváltozhat a je
lenlegi kedvezőtlen helyzet.

— Amióta 1963-ban a 
DCM megkezdte a termelést, 
szennyezi a várost, a Du
nakanyart — mondja Sauer 
Emil. — Időközben elavult a 
technológia, a berendezések 
Is tönkrementek. De kis túl-
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zással azt is mondhatnám, 
hogy már az indulásnál nyil
vánvalóvá vált: ¡korszerűsí
teni kell a gyárat. Végül 
szintén a rekonstrukció 
mellett szólt, hogy egy ilyen 
kedvező adottságú üzemet 
nem lehet leállítani, Buda
pesttől távolabbra telepíteni. 
A rekonstrukció két ütemből 
áll. A tenvék szerint 1990 
végéig kell megvalósítanunk 
4,3 milliárd forintos költség
gel az első ütemet, majd a 
VIII. ötéves tervidőszakban 
tovább folytatjuk az átalakí
tás nagy munkáját.

— Mit ígér környezetvé
delmi szempontból e re
konstrukció?

— A korszerűsítés első 
ütemének befejezését köve
tően a DCM évi összes por
kibocsátása a jelenlegi 11 500 
tonnáról 2000 tonnára, a 
poremisszió 2300 mg/m3-ről 
50 mg/m3 alá, az 1 tonna 
cementtermelésre jutó fajla
gos porkibocsátás pedig 12,36 
kg-ról 1,66 kg-ra fog csök
kenni. A rekonstrukció má
sodik ütemében szeretnénk 
még lejjebb szorítani a por
kibocsátást. A beruházás be
fejezése után tehát nagyság

renddel kisebb lesz Vác 
levegős zenny ezettsége.

— Mi a biztosíték erre?
— A legkorszerűbb nyu

gati berendezések, gyártási 
és portalanítási technológiák 
alkalmazása. A döntő válto
zást a jelenlegi poremisszió 
több mint 70 százalékáért 
„felelős” három Lepol-ke- 
mence leállítása, és egy 
ezeknél nagyobb teljesítmé
nyű, száraz technológiájú 
kemence megépítése jelenti 
majd. Ilyen nagy teljesítmé
nyű ((2700 tonna/nap) klin- 
kerégető forgókemence eddig 
még nem volt (Magyarorszá
gon. A rekonstrukció során 
a már meglévő, 1000 tonna/ 
nap teljesítményű, szintén 
száraz technológiával üze
melő kemencénket is felújít
juk. A jövőben a DCM-ben 
négy kemence helyett tehát 
csak kettő lesz. Ezeket, va
lamint az új, csöndesebb 
nyensőnlőberendezést korsze
rű elektrofilterekkel látjuk 
el, a klinkerhűtőknél pedig 
a hazai cementiparban új
donságnak számító, nagy ha
tásfokú kavicságyas porszű
rőt kívánunk alkalmazni.

Váci portalanítás.

— Milyen környezetkímélő 
megoldások lesznek még?

— A rekonstrukoió előz
ményeként saját erőforrá
sainkból már korábban fel
építettünk a naszályi kőbá
nyánkban egy nagy teljesít
ményű, nyugatnémet kőtörőt, 
a három kötélpálya helyett 
pedig egy 3,2 km hosszú, fe
dett távolsági szállítószalag 
hordja a gyárba a nyers
anyagot. Már épül a fedett 
átlagosító csarnok, amely 
két, egyenként 50 ezer tón- | 
nás nyersanyag halom biz
tonságos tárolására lesz al
kalmas. Jöhet szél, jöhet vi- I 
har, innen egyetlen porszem | 
sem kerül a levegőbe. A bil
lenthető ierakószalaggal föl
szerelt (betároló gép és a 
beépített zsákos porleválasz
tók szintén a porképződést 
fogják csökkenteni.

Versenyfutás az idővel
— Hol tart a rekonstruk

ció, milyen munkálatok foly
nak jelenleg?

— Áprilisra egy verseny
tárgyalást követőn sikerült 
valamennyi építési munkára



ZÜRKÜLETBEN

szerződést kötni. Javában 
folyik az átlagositó tároló 
építése, már állnak a csar
nok egyes acélszerkezetei. 
(Ezzel egy időben a közműcse
rékre és -áthelyezésekre, va
lamint a felvonulási épületek 
kialakítására is sor kerül. 
1987-ben 250 millió forint 
értékű építési murika fejező
dik be. Legnagyobb felada- 

! tünk az importgépek be
szerzése lesz. Már megvan
nak az árajánlatok, most 
válogatunk. Reméljük, hogy 
1988 márciusában szerződést 
köthetünk a berendezéseket 
szállító külföldi céggel. Két 
nyugatnémet, egy-egy dán, 
japán és amerikai vállalat 
van még versenyben. A kül
földi partner kiválasztása 
Után hozzálátunk a tervezés
hez, és folytatjuk az épít
kezéseket.

— A rekonstrukció első 
ütemét 1990 végére kell be
fejezni. Tartható ez a határ
idő?

— Sajnos nem, ez már 
most nyilvánvaló. Miután 
1988-ban a vártnál kedvezőt
lenebb lesz a népgazdasági 
helyzet, és éppen a napok
ban vontak vissza tőlünk 600 

millió forint 1988-ra vonat
kozó fejlesztési forrást, 
csúszni fog az első ütem be
fejezése. Most újra kell üte
meznünk az egész re
konstrukciót. De egy biztos: 
műszaki megoldásokat nem 
hagyunk el, és mindent 
megteszünk azért, hogy e 
csúszás a lelhető legkisebb 
legyen. Kezdődik hát a ver
senyfutás az idővel. Minden 
hónapért, hétért és napért 
meg kell majd küzdeni.

— A város „legporsújtot- 
tabb” területén, a Deákvári 
városrészben élők nem na
gyon bíznak a rekonstruk
cióban. Mivel tudná meg
nyugtatni őket?

— ‘Elsősorban azzal, hogy 
az előírt határértékeknek 
eleget teszünk, sőt meggyő
ződésem : az alkalmazandó 
korszerű technológiákkal 
még a kívánatosnál is jobb 
eredményeket érünk el. Ha 
a most kezdődött rekonstruk
ció nem iís teljeskörű, hi
szen a VIH. ötéves terv idő
szakában folytatni kell, kör
nyezetvédelmi szempontból 
az első ütem eredményezi 
majd a legkedvezőbb válto

Épül a fedett átlagositó 
csarnok, amely két, egyenként 

50 ezer tonnás nyersanyag
halom biztonságos tárolására 

lesz alkalmas 
(Székely Tamás felvételei)

zásokat. Megnyugodhatnak 
tehát a váciak, lényegesen 
tisztább lesz városuk levegő
je . .

Kemping 
a DCM közelében?

November 24-én rendkívü
li esemény színhelye volt a 
váci tanácsháza: a tanács
ülésen megtárgyalták és el
fogadták a város környezet
védelmi helyzetéről szóló be
számolót. Hogy mi ebben a 
rendkívüli? Csak az, hogy e 
közérdekű téma eddig még 
soha nem szerepelt a tanács
ülések napirendi pontjai kö
zött. Pedig Vác a környe
zetvédelmi szempontból ve
szélyeztetett városok közé 
tartozik, levegőszennyezett
sége jóval meghaladja a me
gyei átlagot.

— Érthető, hogy a re
konstrukció hírét mindenki 
kitörő lelkesedéssel fogadta 
— mondja Philipp Frigyes, 
a város főépítésze. — A ta
nács is megkülönböztetett 
figyelemmel kíséri a mun
kálatokat, amelyek nyomon 
követése az egyik legfonto

sabb napi feladatom. A mű
szaki osztály pedig soron kí
vül intézi a rekonstrukcióval 
kapcsolatos ügyeket.

— Bíznak a rekonstrukció 
sikerében, abban, hogy az el
ső ütem befejeztével lénye
gesen tisztább lesz a város 
levegője?

— Igen. Az alkalmazásra 
kerülő világszínvonalú tech
nológia és a vezérigazgató
ság hozzáállása garancia er
re. Olyannyira, hogy a ren
dezési tervünk szerint kem
pinget fogunk a DÓM köze
lébe telepíteni. Ha nem bíz
nánk a rekonstrukció sikeré
ben, ezt nem mernénk meg
tenni. A gyár légszennyezése 
az előírt határérték alatt 
lesz, és ekkor előtérbe ke
rülnek majd azok a váci 
vállalatok és üzemek, ame
lyek most még „szerényen” 
meghúzódnak a DCM mö
gött a maguk 50—100 ezer 
forintos bírságaival.

— A beszámoló melléklete 
a város időszerű környezet
védelmi feladataival foglal
kozik. Mi vonatkozik ezek
ből a DCM-re?

— A gyárnak rekultivá
ciós tervet kell készíteni kő
bányája északi részére, és 
az erdőtelepítésre előkészí
tett bányaterületet mielőbb 
át kell adnia az erdőgazda
ságnak. A most folyó re
konstrukció során érvényt 
kell szerezni a környezetvé
delmi tervekben megfogal
mazott előírásoknak. A 
DCM-nek fel kell újítani az 
egy kilométeres védőterületre 
vonatkozó környezetrendezé
si tervét, és az a“bban meg
határozott feladatokat végre 
kell hajtani.

Csak rossz emlék 
marad

Dr. Donáth Béla, az OKTH 
levegőtisztaság-védelmi fő
osztályának helyettes veze
tője is biztosra veszi, hogy 
a DÓM rekonstrukciójának 
hatására lényegesen javulni 
fog Vác környezeti állapota, 
érzékelhetően tisztább lesz a 
térség levegője.

— Igazán nem szeretnék 
ünneprontó lenni, de a re
konstrukció megkezdése előtt 
miért nem készült környe
zeti hatástanulmány?

— Ebben az esetben nem 
lett volna értelme ilyen ta
nulmányt készíteni. A ce-
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A cemMtpor „műve": 
nétmóllott cserepek a Gombási 

út menti kertes házak előtt

Már működik a fedett 
szállítószalag, amely óránként 
800 tonna zúzott mészkövet 
szállít a Sejce bányából 
a gyárba. Az átöntési helyeket 
portalanítókkal szerelték föl 

mentgyár már állt, és a mű
ködő mészkőbányát is meg
lévő adottságnak lehetett te
kinteni. A DCM a re
konstrukció nagy részét gyá
ron belül valósítja meg, az 
új berendezések itt kapnak 
helyet. Ha arról lett volna 
szó, hogy hová telepítsünk 
egy új cementgyárat, akkor 
valóban szükség lett volna

hatástanulmányra, a telepí
tési lehetőségek és a külön
böző környezeti hatáselemek 
együttes vizsgálatára. De a 
DCM rekonstrukciója csupán 
egyetlen kis változó elem a 
környezeti hatástanulmány 
sokváltozós, nagy palettá
ján. Ezzel a rekonstrukció
val az OKTH egyetért, tá
mogatja és folyamatosan fi

gyelemmel kíséri alakulását. 
Miután a Környezetvédelmi 
Alapból 200 millió forintos 
támogatást kapott a DCM, 
természetes, hogy az el
ső ütem befejezése után 
rendszeresen ellenőrizni fog
juk: valóban betartják-e az 
előírt határértékeket.

— A DCM eddig évente 
6—7 millió forintos bírságot 

fizetett. Ezt a rekonstrukció 
ideje alatt is kiróják a vál
lalatra?

— Igen. Sőt 1988 első ne
gyedévében, már az új jog
szabály szerint kb. 28 millió 
forintos bírságot kell fizet
nie. Az ÉVM javasolta, hogy 
a rekonstrukció miatt mér
sékeljük ezt az összeget. Er
re valóban van lehetőség, de 
egyelőre még nem született 
döntés. Az tehát 'biztos, hogy 
a DCM fizetni fog bírságot. 
Már csak az a kérdés, 
mennyit. (Es az, hogy vajon 
a bírságolás nem lassítja-e 
tovább a rekonstrukciót... A 
szerk.)

— Végül egy pusztán el
méleti kérdés: a rekonstruk
ció befejezése után nyugod
tan Vácra „merne” költöz
ni?

— A DCM-től minden to
vábbi nélkül. Az más kér
dés, hogy a 2-es számú főút 
mellett ugyanúgy nem lak
nék szívesen, mint például 
a Nagykörúton. Ezt a re
konstrukciót remélhetőleg 
hiánytalanul végrehajtják, 
hiszen ezzel egy már sok 
éve húzódó problémát olda
nak meg. És akkor nyu
godtan élnék Vácott. Nagyon 
remélem, hogy kb. 1995-ben 
már csak rossz emlék lesz 
a DCM porszennyezése, és 
nyoma sem marad a ma még 
mindent beborító szürke ce
mentpornak.

HOLLÓS LÁSZLÓ

f / azánkban csaknem 1000 
üzem 1275 intézkedési 

K ! tervet készített az álta
luk kibocsátott szennyező 
anyagok mennyiségének csök
kentésére, a megadott határ
érték alá szorítására.

Ennek előzményei 1985-re 
nyúlnak vissza. Ekkor indult 
útjára az a széles körű ága
zatközi program, amelynek 
végrehajtására az építésügyi, 
az ipari, a közlekedési és a 
mezőgazdasági tárca, vala
mint az Országos Vízügyi 
Hivatal — az OKTH össze
hangolásában — háromlép
csős programban állapodott 
meg. Először felmérték a 
legsúlyosabban szennyező ter
melő üzemek körét, a szeny- 
nyezés mértékét, a kezelés 
és az ártalmatlanítás lehető
ségeit. Ezután jelölték ki — 
az összegyűlt mintegy 100 
ezer adat alapján — és kö
telezték intézkedési tervek 
készítésére a „főbűnösöket” 
a levegő- és vízszennyezés, 
továbbá a veszélyeshulladék- 
és zajkibocsátás számottevő 
csökkentésére. A harmadik 
lépés a végrehajtás és an
nak ellenőrzése lesz, ami 
természetesen hosszabb időt 
vesz igénybe.

Enyhítő körülmények
A vállalatok környezetóvó 

készségét mutatja, hogy az 
eddigi számítások szerinti 26 
milliárd forintos költség fe
lét magukra vállalták, a má
sik felét egyéb forrásokból 
(pl. a környezetvédelmi és a 
vízügyi központi alapból) kí
vánják fedezni. Becslés sze
rint azonban a további ter
vek és a még fel nem tárt 
tényezők következtében az 
összköltség elérheti az 50 
milliárdot.

Az 1275 intézkedési terv 
megoszlása: veszélyes hulla
dékok kezelésére 419, levegő
tisztaság-védelemre 317, víz
védelemre 326, zajvédelemre 
213 terv készült az érintett 
négy ágazati minisztérium 
területén. (Az intézkedési 
tervek száma azért múlja fe
lül az érintett vállalatokét, 
mert némelyikük — több faj
ta szennyezőként — több ter
vet készített.)

Hogy mekkora teendőkről 
van szó, a tervezett csökken

tés mértéke jellemzi igazán. 
Évi 187 ezer tonna szilárd és 
372 ezer tonna gáznemű lég
szennyezés, 1,7 milliárd köb
méter vízszennyezés kiküszö
bölését vállalták, és 3,3 mil
lió tonna veszélyes hulladék 
megfelelő kezelését irányozták 
elő. A zajcsökkentés decibel
ben nem összesíthető, tény 
viszont, hogy az érintett vál
lalatok zöme 10—20 decibel
lel hangosabb a megengedett 
határértéknél.

Az adatokból az is kivilág
lik, hogy az ipari üzemek a 
legveszélyesebbek, mivel át
lagosan a szennyezés 90 szá
zalékát adják. A légszennye
zésben „élen járnak” az épí
tőanyag-ipari vállalatok, a 
vízszennyezés és veszélyes- 
hulladék-képződés terén pe
dig az élelmiszeripari válla
latok (húsüzemek, konzerv
gyárak) a listavezetők. Ami 
az egyes iparágakat illeti: a 
bányászat és az energiaipar 
a kén-dioxid, a szén-monoxid 

és a por; a kohászat a nit- 
rogén-oxid és a fluor; a 
vegyipar pedig a nitrogén- 
oxid, az ammónia és a sav
gőzök legnagyobb kibocsátó
ja. A legtöbb veszélyes hul
ladék Veszprém és Komárom 
megyében képződik, ennek 
tetemes része azonban a vö
rösiszap, amely külön keze
lendő.

Az intézkedési tervek ké
szítésében a mezőgazdasági 
üzemek bizonyultak a leglel
kiismeretesebbnek a maguk 
536 tervével; őket követik az 
ipari tárca vállalatai 453, az 
építőipariak 147 és a közle
kedésiek 139 tervvel. (A ter
vek száma önmagában nem 
tükrözi a csökkentés méreteit, 
a mennyiségek pedig nem 
azonosak az ország teljes kör
nyezetszennyezési volumené
vel.)

Minthogy időközben a gaz
dasági feltételek is változnak, 
a szakminisztériumok a fo
lyamatos ellenőrzés mellett 
tervbe vették, hogy 1990-ben 
a kiegészített adatlapok alap
ján újból megvizsgálják a 
szennyezések jelentős enyhí
tését szolgáló program végre
hajtását.

(-tay)
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A
 Budapestet nyugatról övező erdő 

borította hegyvidék változatos 
felszíni formái a dolomithegyek, 
szurdokvölgyek és sziklaalakza

tok kiemelkedő természeti értékek
A hegyvidék bővelkedik ritka növény

fajokban, itt található a pannon flóra 
„bölcsője”: a Szénásdhegycsoport (a vi
lágon egyedül itt fordul elő a pilisi len). 
A karsztos, meredek lejtőkön színpom
pás és ritka növény társulások találha
tók. Meglepően gazdag a Budai-hegyvi
dék madárvilága is (a héja, a kabasó
lyom, a fekete harkály, a bajszos sár
mány, a kövirigó; a fokozottan védett 
gerincesek közül pedig a budaörsi he
gyeken fordul elő a legnagyobb szám
iban a haragos sikló az országban). A 
terület vadban mindig bővelkedett, er
re utal a „Vadaskert” elnevezés, Mátyás 
király egykori vadászterületének helyén.

Egy igen értékes és sokféle funkciót 
ellátó területről van tehát szó, amelyet 
az utóbbi időben a koncentrált terhelés, 
de mindenekelőtt a helytelen terület
felhasználás miatt fokozódó veszély fe
nyeget.

A természeti értékeknél a legsúlyo
sabb gond az értékes erdőterületek fo
gyása, az erdő szerkezetének megválto
zása. A budavidéki erdők korosztály- 
összetétele, egészségi állapota sajnos 
nem ad okot bizakodásra. Rontja a hely
zetet, hogy a legszebb állományok túl
tartottak (túl öregek), természetes úton 
már nem újíthatók fel. Ahol ezzel pró
bálkoztak, ott a korábban szép tölgy
erdők helyén rontott sarjerdők keletkez
tek. értéktelen másod-, harmadrendű fa
jokkal (virágos kőris, mezei juhar, hárs), 
áthatolhatatlan aljnövényzettel. De meg
oldatlan kérdés a hegyvidék korábban 
igen szép növésű, extrazonális (termé
szetes termőhelyen kívüli) bükköseinek 
pótlása is, pedig ezek már igen elöre
gedett. beteg állományok.

Ezekben a kirándulóerdőkben csak 
közjóléti erdőgazdálkodást lenne szabad 
folytatni, szálaié gazdálkodással, ahol 
szükséges, őshonos fajokkal végzett mes
terséges felújítással. Ennek feltételei 
egyelőre nem biztosítottak, ezért az er
dőgazdaság a fakitermelést a hagyomá
nyos módon végzi, kisebb-nagyobb terü
letek letermeléseivel.

Az élőhelyek romlása miatt az elmúlt 
néhány évtized alatt számos ritka állat
faj eltűnt a területről (a szalakóta, a fü- 
leskuvik, a darázsölyv). Más fajok al
kalmazkodnak a változásokhoz, és lassan
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„városlakókká” válnak (a nyest, a szaj
kó).

Súlyosabb azonban a tájvédelem hely
zete. Rohamosan nő a beépített terület, 
és az elvesző zöldfelületeik pótlásáról 
alig gondoskodnak. Az építési területek 
kijelölése korábban sokszor nem volt 
elég körültekintő, átfogó felülvizsgálatuk 
és korrekciójuk viszont elmaradt. A 
közvélemény nyomására történtek ugyan 
övezeti átsorolások, de ezzel csak a 
hegyvidéki magasházas lakótelepek épí
tését sikerült — kissé elkésve — megfé
kezni.

Az új lakótelepek elrendezését — még 
a hegyvidéken is — a technológiai szem
pontok határozták meg, a környezetvé
delmi és tájesztétikai szempontokról 
szinte nem vettek tudomást. Ennek kö
vetkezményeként a „légcsatornák” és 
a kilátást elzáró, rosszul tájolt közép
magas épületegyüttesek sora nőtt ki a 
földből; kedvezőtlen mikroklímájú, si
vár lakótelepek keletkeztek a zöldterü
let minden előnye nélkül (például Fe- 
renc-hegy, Zöldmái).

Míg a lakótelepeket sikerült távol tar
tani legalább a hegytetőktől, a kisebb 
lakóénületek „felkapaszkodtak” a hegy
gerincekre, sőt csúcsokra. Ez pedig már 
minőségi változást, degradációt jelent a 
tájban. így beépült a bel-budai hegyek 
egyik közkedvelt kirándulóhelye, a Lá
tóhegy keleti lejtője egészen az Árpád- 
kilátóig. elrekesztve a turistautákat, meg
szüntetve a kilátást. A beépítési előírá
sokat némileg szigorító új rendelkezés 
már későn jelent meg, de egyébként 
sem lehet csak a szabályokat felelőssé 
tenni a tájrombolásért. A magánerős 
építkezéseknél — kellő szankciók híján 
— szinte általános gyakorlattá vált a 
tervtől jelentősen eltérő kivitelezés, ami 
nagyobb épületekhez, sűrűbb és rende
zetlenebb beépítéshez vezetett. Egymást 
licitálják túl a hivalkodó, környezetüket 
semmibevevő épületek. Rendezett utca
kép, a környezetébe illeszkedő épület 
ritkaságszámba megy. Mindez sajnos 
hozzátartozik a budai hegyek látványá
hoz. Az építkezést a legtöbb helyen az
zal kezdik, hogy kivágják az összes fát, 
amit azután senki nem pótol. A kerté
szeti tervek nem tartoznak az engedé
lyezési tervdokumentációhoz, faültetésre 
nem marad pénz. Az egyébként szép

Száraz gyepek szinpompás növénye 
az osztrák tárnicska 

teraszos beépítés a zöldterület egyik 
legnagyobb fogyasztója.

De ugyanilyen súlyos problémát jelent 
a külterületek, zártkertek beépítésének 
felgyorsult folyamata is, amely ugyan
csak a zöldterületek értékcsökkenéséhez, 
funkcióinak ‘beszűküléséhez vezet. Az 
egykori gyümölcsösök, kertgazdálkodásra 
kijelölt területek jórészt ugyancsak be
épültek — részben illegálisan — koncep
ció és közművek nélkül. A zöldterület
csökkenés mellett legzavaróbb az az 
összkép, amit a túlméretezett, valójá
ban üdülési funkciókat betöltő „szer- 
számoskamrák” és az igénytelen kalyi
bák kusza látványa nyújt.

Változatlanul súlyos gondot jelentenek 
a külszíni bányák. Bár a legnagyobba
kat már nem művelik, rekultivációjuk 
(tájba illesztésük) igen vontatottan, és 
erősen megkérdőjelezhető módon törté
nik (például a Felső Kecske-hegyen a 
Rozmaring-bányát részben szeméttel töl
tötték fel). Kisebb bányákat viszont 
még használnak, és ezek messziről virí
tó tájsebeket okoznak (például Szarvas
hegy, Csúcs-hegy). Általában a felha
gyott bányaudvarok rendezetlen hulladék
területté válnak.

Sok baj forrása a másokat semmibe
vevő, jogszabályellenes, a közvagyont 
kisajátító, antiszociális, helyenként van
dál viselkedés, amelynek megfékezésére 
eddig még érdemleges kísérlet nem tör
tént. Szinte mindenütt találkozunk az 
erdőben, de különösen a botanikailag 
legértékesebb zárt dolomit sziklagyepe
ken motorjukat bőgető crossozókkal. A 
motorozás a légszennyezés és a fülsértő 
zaj mellett azért is veszélyes, mert el
pusztítja a gyeptakarót, és eróziót okoz. 
A lovasiskolák, lovastúrák a legféltet
tebb területeken (például Kisszénáson) 
hasonlóan súlyos gondot jelentenek. De 
nem kímélik a lovasok a kirándulók 
kedvenc pihenő- és piknikhelyeit sem. 
(El kellene érni, hogy csak kijelölt út
vonalakon közlekedhessenek.) Komoly 
szennyezőgócok helyenként az illegális 
sertésnevelő telepek.

Mindez arra figyelmeztet, hogy sürgő
sen cselekednünk kell. Társadalmi ösz- 
szefogással és — mindenekelőtt — kö
vetkezetes hatósági fellépéssel a külte
rületeken is érvényt kell szerezni az em
beri együttélés normáinak. A főváros 
táji-természeti környezete pótolhatatlan 
kincs, megvédése alapvető közérdek.

SZILASSY ZOITAN

23





MAGYARORSZÁG VÉDETT 
GERINCES ÁLLATAI

NAGY PATKÓSORRÚ
DENEVÉR
(Rhinolophus 
ferrum-equinum)

A Magyarországon előforduló 24 denevérfaj 
közül a nagy patkósorrú denevér a nagyobb 
méretűek közé tartozik. Kiterjesztett szárnyainak 
fesztávolsága 38 centiméter, alkarjának hossza 
eléri az 51—61 millimétert. Bundája vörhenyes- 
barna, mely a hasoldalán valamivel világosabb. 
Vitorlái sötétbarna színűek. Az arcorrán kiala
kult jellegzetes bőrfüggelékek, a patkó, a nye
reg és a lándzsa, vevőantennaként működnek 
a visszaverődő ^ultrahangok felfogásában. Mint 
a többi patkósorrú denevér, az ultrahangokat 
az orrnyílásán bocsátja ki. Füle kihegyezett, fül
csap nem található benne.

Kontinensünknek a déli felét lakja. Közép- 
Európában a Kárpátok ivénél nem hatol észa
kabbra. Magyarországon a ritkább fajok közé 
tartozik, bár előfordulási helyein rendszerint 
csoportosan él. Állománya az utóbbi évtizedek
ben Európa-szerte megfogyatkozott. Nálunk az 
Aggteleki Nemzeti Parkban még szép számban 
él, igaz, rendszeresen használt telelőhelyein ki
sebb mérvű csökkenés itt is mutatkozik.

Főként az erdővel borított vidékek lakója. Áp
rilis végén foglalja el nyári tanyahelyeit, melyek 
lehetnek barlangokban, elhagyott pincékben, 
sötét padlászugokban. Évente egyszer, június
ban kölykezik. A fiatalok kb. egyhónapos ko
rukban válnak röpképessé.

Jósvafőn, a Tengerszem Szálló előtt csendes 
nyári estéken ma is megfigyelhető, amint ezek 
a lassú, csapkodó röptű denevérek az erdő 
lombozata felett többedmagukkal vadászgatnak 
a rajzó rovarokra.

Augusztusban, telelőhelyeire vonulva is csa
patosan mozog. 20—25 egyedből álló csoport
jai ilyenkor ideiglenesen néhány napra megte
lepedhetnek csendes hegyoldali pincék nyitott 
bejárati folyosóin is. Télen Aggteleken a Ba- 
radla-barlang látogatója a sétányokról cso
dálhatja meg a barlang boltozatán egyesével 
vagy laza csoportokban függő, téli álomban pi
henő emlősöket. 1974 óta törvényes oltalomban 
részesül az egész országban. Pénzben kifejezett 
értéke 3000 Ft.

(DR. BANKOVICS ATTILA) 
FORRÁSY CSABA 
felvétele
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ÁLLATKERESKEDELEM ELÉ NMlH

A TÁRGYALÓASZTALNÁL 
UGYANANNAK 

AZ ÜGYNEK ELKÖTELEZETT 
KÉPVISELŐI ÉS SZÓSZÓLÓI ÜLTEK.

A VESZÉLYEZTETEÍT 
VADON ÉLŐ ÁLLAT- ÉS 

NÖVÉNYFAJOK 
KERESKEDELMÉT 

SZABÁLYOZÓ NEMZETKÖZI 
EGYEZMÉNYT 

ALÁÍRÓ ORSZÁGOK 
DELEGÁTUSAI NÉPESÍTETTÉK BE 

AZ OTTAWAI 
KONFERENCIATERMET.

MÉGIS ELTÉRTEK 
ÉS ESETENKÉNT SZENVEDÉLYES 

VITÁKBAN ÜTKÖZTEK AZ ÁLLÁS
PONTOK. ERRŐL SZÁMOL BE 

CIKKÜNK SZERZŐJE, 
A TANÁCSKOZÁSON 
RÉSZT VETT MAGYAR 

KÜLDÖTTSÉG VEZETŐJE.

A díszes 
tollruhás papagájok 

egyedszáma is alaposan 
megfogyatkozott az utóbbi 

években. Néhány fajuk 
a kipusztulás szélére sodródott, 

igy indokolt a törvénytelen 
kereskedelmük megállítása

A veszélyeztetett vadon élő 
állat- és növényfajok nem
zetközi kereskedelmét kere
tek közé szorító egyezményt 
1973-ban Washingtonban kö
tötték meg. A tudományos, 
kulturális, esztétikai és gaz
dasági szempontból egyaránt 
pótolhatatlan természeti ér
tékeket védő megállapodás 
(Convention on International 
Trade in Endangered Spe
cies of Wild Fauna and 
Flóra) a CITES nem tévesz
tendő össze az 1979-ben alá
írt bonni egyezménnyel, en
nek ugyanis a vándorló va
don élő állatfajok védelme 
a feladata.

A washingtoni egyezményt 
aláíró kormányok saját or
száguk területén vállalják 
az élővilág e részének kü
lönleges oltalmazását, ami 
egyaránt jelenti a kivitel és 
a behozatal, valamint az át-



menő forgalom korlátozását 
vagy tilalmát.

Az egyezmény hatálya alá 
tartóznák a fajoik élő példá
nyai, azok részei vagy szár- 

I mazékai, például a csont, a 
j toll, a preparátum, a gyógy- 
! szer, az ékszer, a textília 
' stb. Az egyezmény függelé

kében szereplő fajok eseté- 
I ben a kivitelhez az expor

táló ország erre hivatott 
semleges tudományos testü- 

; létének nyilatkozata és ter
mészetvédelmi hatóságának 
engedélye szükséges. Ezek
nek tanúsítaniuk kell, hogy 

! a kivitel nem veszélyezteti a 
szóban forgó faj fennmara
dását. és a befogadással nem 

! szegik meg az érvényes ter
mészetvédelmi rendelkezése- 

j két. A szállítás és az arra 
való felkészítés során a sé
rülést, az egészségkárosodást 
és a veszteséget a lehető leg- 

I kisebb mértékűre kell leszo

rítani, a kegyetlen bánásmód 
lehetőségét pedig meg kell 
akadályozni. íMeg kell győ
ződni arról, hogy a fogadó
nak is minden előfeltétele 
megvan a befogott példá
nyok előírt elhelyezéséhez 
és gondozásához. A reex- 
portra ugyanazok a szabá
lyok vonatkoznak, mint az 
eladásra, vásárlásra vagy át
vitelre.

Az egyezményhez eddig 95 
ország csatlakozott. Hazánk 
1985-ben társult, de az elő
írások egy részét már csat
lakozásunk előtt betartottuk.

Az egyezményt aláíró or
szágok kétévente konferen
ciát tartanak. A sorrendben 
hatodik tanácskozást Kana
da fővárosában, Ottawában 
rendezték meg. Ezen 85 tag
ország — köztük most első 
ízben hazánk — képviseltet
te magát, összesen 123 nem
zetközi és nemzeti szerve-

A Niagarát egy kis sziget két részre osztja.
Az „amerikai" oldal kisebb, de az is Kanadából 
látható igazán
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zet több mint 600 delegátusa 
ivett részt a tanácskozáson.

A munka lényegét (a 
pénzügyi témáktól eltekint
ve) az egyezmény — külön
féle fajokat tartalmazó >— 
függelékeinek módosítása és 
a legkiemeltebb fajok közül 
a kereskedelmi forgalomba 
(hozható mennyiség, de fő
képpen az ebből egy-egy or
szágra jutó úgynevezett kvó
ta megállapítása képezte. 
Szinte minden fajról és min
den ország kvótájáról sza
vazni kellett. A kibékíthet el
lennek tűnő vitás kérdések 
tisztázására és az egyezte
tésre munkabizottságok ala
kultak. (Mivel hazánkat csak 
ketten képviseltük, csupán a 
szakmai és a pénzügyi kér
déseket tárgyaló szekciók 
munkájába kapcsolódtunk be.)

A legtöbb vita a kereske
delmi forgalomba hozható 
krokodilbőr, leopárdbőr, ele
fántcsont, tengeri teknős, vi- 
kunyagyapjú, orrszarvútülök, 
rozmárcsont, egyes majom
fajok és kolibrik teljes, va
lamint országonkénti kvótá
jának megállapításán folyt.

Érdekes volt a viták lég
köre. A felszólalásokban 
ugyanis a szakmai szempon
tok mellett (vagy inkább 
helyett) regionális és politi
kai-gazdasági motívumok is 
szerepet kaptak. A veszé
lyeztetett fajokat eladni kí
vánó országok általában gaz
dasági nehézségeikre való 
hivatkozással a rájuk kirótt 
kvóták felemelését 'követel
ték. Ezek az országok rész
ben azt állították, hogy a 
titkárság szakértői által meg
állapítottnál jóval nagyobb 
az állományuk, a fajt nem 
fenyegeti veszély, egyes fa
jokat nem lehet más — nem 
veszélyeztetett — fajoktól 
megkülönböztetni; egyes ál
latok (például a krokodilok)

évente sok halat fogyaszta
nak, s a halászok életét is 
veszélyeztetik; ne az eladást, 
hanem a vásárlást vagy a 
felhasználást korlátozzák; 
adjon a CITES pénzügyi és 
szákmai segítséget a fejlődő 
országoknak a veszélyeztetett 
állományok felméréséhez és 
azok védelméhez, hiszen sok 
országban a természetvédel
mi őrök fizetésére nincs ele
gendő pénz; az orvvadászok 
vagy vadorzók jóval gazda
gabbak, mint az őrök stb.

Érdekes volt hallgatni a 
perui küldött felszólalását,

Az állatkereskedők egyik 
kedvenc prédája, a kaméleon 

szintén szerepel a CITES 
jegyzékén
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aki vikunya gyapjúból ké
szült szövet értékesítéséből 
keletkezett óriási nyereségért 
a feldolgozó országot tette 
felelőssé; annak az indiai
óceáni szigetnek a képvise
lőjét, aki a tengeri teknősök 
sorsáért a japán milliomoso
kat kárhoztatta; az eszkimók 
érvelését, akik szerint ők a 
rozmárból élnek; a majmo
kat importáló szervezetek 
szószólóit, akik az állatok 
felhasználásától az AIDS- 
vírus elleni gyógyszer előál
lítását várják stb.

Imponáló, lehengerlő és 
meggyőző volt a CITES tit
kársága és egyes szakmai és 
pénzügyi támogatást adó or
szágok (pl. Kanada, Svédor
szág, az NSZK, Svájc, Hol
landia, Egyesült Államok) 
szakértőinek felszólalása, vé
leménye vagy cáfolata.

Amikor az egyik ország 
küldötte hosszú percekig 
magyarázta a különféle va- 
ránuszok megkülönböztetésé
nek lehetetlenségét, a te
remben kialudtak a fények, 
és a vetítővásznon egy 
gombnyomásra megjelentek 
azok a képek, amelyekből a 
laikus is megállapíthatta azt 
a különbséget, ami a veszé
lyeztetett és a nem veszé
lyeztetett faj képe, rajzola-

A jegesmedve mindmáig 
egyetlen és valódi ellensége 

az ember. A vadon élő állatok 
kereskedelmét szabályozó 

egyezmény megkötésével talán 
javulnak az életfeltételei 

(Fotók: National Geographic,
BBC Wildlife és a szerző 

felvételei) 

ta, színezete, nagysága, for
mája között van.

Gyakran előfordult, hogy 
egy ország hivatalos küldött
sége és ugyanannak az or
szágnak az autonóm termé
szetvédelmi szervezete kö
zött mély nézeteltérés tá
madt. Volt eset, amikor a 
szünetben, vagy az állandóan 
működő tv-készüléken a fo
lyosókon (magas színvonalú 
filmeken) cáfolták az adott 
ország hivatalos küldöttsé
gének állításait.

Egyes majomfajok fogság
ban tartásának kegyetlen 
körülményeiről tudósak és 
kutatók feljegyzéseit, röpira- 
tait, ellenfeljegyzéseit és el- 
lenröpiratait kaptuk meg.

Néhány latin-amerikai or
szág küldötte nehézségeit 
„költői színvonalon”. úgy 
adta elő. hogy az akár egy 
irodalmi műsorban is helyet 
kaphatott volna.

Az egyezmény betartását 

különösen nehezíti egyes fa
jok kereskedelmi célú te
nyésztése (vagy ennek állí
tása), a hamis vagy téves 
igazolások kiadása, az élő 
állatok elkobzása, illetve le
foglalása esetén azok ápolá
sa, etetése és vesztegzár alá 
helyezése, a fajok felismer
hetősége, a határ őrző és vám
szervek alkalmazottainak tá
jékozatlansága, a csempé
szek gazdagsága és az ellen
őrző szervek relatív szegény
sége.

A konferencián két ma
gyar vonatkozású esemény 
történt. Javaslatunkra az or
vosi piócát és a túzokot fel
vették a CITES listájára, va
lamint az 1989-es konferen
ciának a megrendezésére pá
lyázó öt ország (Indonézia, 
Izrael, Paraguay, Hollandia 
és Magyarország) közül In
donézia után a legtöbb sza
vazatot kaptuk, így az 
1991-es találkozó megrende
zésére ettől függetlenül is 
nagy eséllyel pályázhatunk. 
Ez egyben azt jelenti, hogy 
a hazánkban folyó termé
szetvédelmi tevékenységet a 
világon (néha talán érde
meinken felül) elismerik. A 
kanai összejövetelen egyéb
ként a szocialista országok 
-közül csak a Szovjetunió és 
hazánk küldöttsége vett 
részt.

Ezek után bárkiben felme
rülhet a kérdés: mi történik 
az egyezmény ügyében ha
zánkban?

Az egyezmény létrejötte és 
a hazánk belépése közötti 
időszakban Magyarország a 
nemzetközi csempészkereske
delem számára felértékelő
dött. Mivel a legtöbb nyu
gat-európai ország az egyez
ményhez -nálunk korábban 
csatlakozott, a dél-ázsiai, af
rikai, de még a dél-ameri
kai szállítmányok számára is 
mi lettünk az egyik lehetsé
ges „legális” útvonal utolsó 
állomása. Csatlakozásunk 
-után ebből ránk is számos 
eddig nem ismert, néha meg
oldhatatlannak látszó újsze
rű feladat hárult.

Egyik külkereskedelmi vál
lalatunk 1986 áprilisában 
egy kereken 150 példányból 
álló, nagyon rossz állapot
ban lévő trópusi papagáj
szállítmány reexportálására 
kért engedélyt, amelyet egy 
argentin állatkereskedő — 
aki valószínűleg nem tudta, 
hogy közben mi is csatlakoz
tunk az egyezményhez — 
hazánkon keresztül kívánt 
-Nyugat-iEurópába juttatni. A 
madarak kétségbeejtő álla
pota miatt, és a pusztulás 
csökkentésének reménye ér
dekében a szállítmányt to
vább engedtük.

Nem sokkal később Ghá
nából egy osztrák nagyke
reskedő címére 180 hüllő ér

kezett. A kaméleonok, szá
razföldi teknősök, varánu- 
szok és kígyók siralmas álla
potban (a teknősök és 'ka
méleonok például „ömleszt
ve” voltak egy zsákban) 
nem minden szempontból el
fogadható CITES-papírral 
érkeztek. Ráadásul a ma
gyar külkereskedelmi válla
lat nem rendelkezett meg
felelő tárolóhellyel és sze
mélyzettel, ezért az okmá
nyok beszerzéséig az állato
kat egy állatkereskedőnél 
helyezték el. Itt majdnem az 
összes kaméleon elpusztult, 
a varánuszok -és óriáskígyók 
pedig feltehetően a zsúfolt
ság miatt nem voltak haj
landók táplálkozni. Az élet
ben maradt állatokat lefog
laltuk és a budapesti állat- 
kertben helyeztük el.

Azóta folyamatosan, szá
mos megkeresés érkezik a 
hivatalhoz. Allatkerték ré
szére behozatali vagy kivi
teli engedélyt adtunk zebrá
ra, vadmacskára (állatkert
ben született) jegesmedvére, 
a Magyar Madártani Egye
sület részére vándorsólyom 
visszatelepítésére, a vadke
reskedők részére héjakivi
telre, és kutatási -célból mér
ges kígyó behozatalára.

A Janus Pannonius Mú
zeum kitömött állatokból és 
növényekből álló gyűjte
ményt ajándékozott a tűz
vész miatt elpusztult auszt
riai Tirder Múzeumnak.

Jelenleg egy pénztárca
szállítmány vár bizonytalan 
sorsára. A tárcákat egy ma
gyar vállalat készítette ■bér
munkában egy amerikai 
megrendelő részére védett 
kígyók és gyíkok bőréből. Az 
-ügy érdekessége, hogy a 
bőrök egy részét a megren
delő ClTES-papírok nélkül 
vásárolta, de a készárut csak 
akkor veszi át, ha mi ilyet 
adunk.

Egy másik magyar válla
lat Vietnamból származó 
elefántcsont szobrokat sze
retne nyugat-európai piaco
kon eladni, ahol viszont CI- 
TES-okmányok nélkül nem 
hajlandók tárgyalni.

Hazánkban a Washingtoni 
Egyezmény végrehajtásával 
kapcsolatos operatív teendő
ket a Madártani Intézet látja 
el. Ehhez tudni kell, hogy a 
centenárium felé közeledő Ma
dártani Intézet nevét elsősor
ban „kegyeleti” okoknál fogva 
nem kívánjuk megváltoztatni, 
de az intézet már több mint 
másfél évtizede ellátja a zooló
giái természetvédelem teljes 
körű feladatait, azaz nemcsak 
a madarak, hanem valamennyi 
gerinces és gerinctelen állat 
védelmének gazdája.

RAKONCZAY ZOLTÁN
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Hesseni zöld törvények

Nem csak az ipar vétkes a 
környezet szennyezésében. Az 
ötvenes és hatvanas években 
kialakult fogyasztói szokások, 
az „elhajító társadalom” ma
ga is bőségesen gondoskodott 
a szeméthegyek mértéktelen 
növekedéséről. Az elhajító 
fogyasztói magatartás vissza
szorítása a feladata azoknak 
a szokatlan színű és formájú 
tartályoknak, amelyeket a 
hesseni Walluff község főte
rén helyeztek el. Ezek a szo
morúfüzek együttesébe csep
pet sem illő tartályok volta
képpen kukák, amelyekbe a 
lakosság különféle, feldolgoz
ható hulladékait dobhatja be: 
újságpapírt, kartont, üvege
ket, gyógyszer- és piperecikk
maradékokat, kiürült aeroszo- 
los flakonokat, szárazeleme
ket, egyebeket. Valamennyit 
külön tartályba.

A község vezető helyet fog
lal el az NSZK-ban a „cso
portosított hulladékgyűjtés
ben”. Eddig a községek 
ugyanis legfeljebb csak az 
üveg- és papírhulladék gyűj
tésére állítottak föl külön 
konténereket. A fáradtolajat 
általában a benzinkutaknál, a 
régi gyógyszereket a patikák
ban, a kimerült minielemeket 
az órásnál lehet leadni, A 
hulladék azután innen ke
rül a feldolgozó üzemek
be. Ez az értékmentő foglár 
latosság persze még csak sze
rény kezdet, hiszen a szemét
hegyek hallatlan mértékben 
növekednek tovább. Évente 
az NSZK-ban több mint 30 
millió tonna hulladék vár 
megsemmisítésre. Ez a meny- 
nyiség az 1950-ben keletke
zett hulladéknak ötszöröse, és 
megtöltene egy olyan teher- 
vonatot, amely Bonntól Afri
ka legdélibb csúcsáig érne.

Elképzelésekben nincs hiány, 
miként is lehetne megbirkóz
ni a szemétlavinával: a fo
gyasztói szövetkezetek, kom
munális hatóságok arra ösz
tökélik az ipart, hogy ne

Az erdők hasznosításának tervezése

Mindeddig meglehetősen 
kevés figyelmet kaptak az 
Amerikai Erdészeti Hivatal 
(Forest Service) munkájában 

csomagolja áruit költséges és 
tartós anyagokba, a lakossá
got pedig arra, hogy inkább 
betétes üvegekben vásárolja 
az italt az egyszer használa
tos alumíniumdobozos csoma
golás helyett.

A hulladékgazdálkodás kez
deti lépéseit az egész ország
ban megtették már, de csak 
Hessen tartomány jutott túl 
a munka kezdeti fázisán. 
Tartományi törvény értelmé
ben minden helyi hatóság kö
teles a hulladékokat összeté
tel és minőség szerint csopor
tosítva összegyűjteni. Hogy ne 
kelljen bonyolult műszaki el
járásokkal a hulladékot a 
későbbiekben szélválogatni, 
már a keletkezési he
lyén, tehát a háztartások
ban, a munkahelyeken cso
portosítva gyűjtik, akárcsak 
Walluffban. Értékmentő, 
vagyis hulladékfelhasználási 
kötelezettség is hárul a hes
seni városokra, községekre, 
járásokra. Csak a hasznave- 
hetetfen hulladékot szabad 
elégetni, vagyis energiává 
átalakítani. Törvény írja elő 
azt is, hogy a hulladékégető 
berendezéseket, amilyen 
gyorsan csak lehetséges, a 
a legkorszerűbb füstgázszűrő
ve] kell ellátni.

A hulladékgazdálkodás 
munkahelyeket is teremt. A 
Ruhr-vidéki Gelsenkirchen 
hulladékfeldolgozó telepén 
például 40 alkalmazott ¡éven
te másfél millió tonna hulla
dékot dolgoz fel, Hortenben 
160-an dolgoznak. A szemét
ből visszanyert anyagokat 
jól el lehet adni, így a szi
gorú környezetvédelmi előírá
sok okozta nagy költségek is 
megtérülnek.

az ökológiai szempontok. Az 
1876 óta működő hivatal in
kább egy nagy állami rönk- 
fagyárnak tekintette ¡magát.

Az elmúlt két évtized során 
elfogadott temérdek környe
zetvédelmi törvény között vi
szont vannak olyanok, ame
lyek már megkövetelik, hogy 
az Egyesült Államok 155 
nemzeti erdőgazdasága átfo
gó tervet dolgozzon ki. E 
terveknek az erdőhasznosítás 
valamennyi módját figyelem
be kell venni.

Az új erdőgazdálkodási ter
veket közgazdászok, hidroló- 
gusok, erdészek, biológusok 
és üdülési szakemberek cso
portjai készítik. A nagykö
zönség is bekapcsolódhat a 
munkába észrevételeivel. A 
végső tervezet, amelyet a 
részben közösségi, részben 
egyéni megjegyzéseket köve
tően a regionális erdőgazdál
kodók kiválasztanak, elvben 
15 évig irányítja az erdőkkel 
kapcsolatos munkát. Túl so
kan vannak ugyanis az erdők 
használói ahhoz, hogy meg 
tudjanak egyezni bármilyen 
javaslat elfogadásában.
Egyetlen terv sem készült el 
például Idaho, Washington és 
Oregon államban, mert a fa
feldolgozó vállalatok szerint 
az erdészeti hivatal nem vet
te figyelembe, milyen gyor
san csökken a magánterüle-

Euro-szuperbenzin

A Közös Piac tizenkét tag
országa közül tizenegynek a 
környezetvédelmi minisztere 
irányelveket fogadott el a 
személygépkocsik káros gáz
kibocsátásának csökkentésé
re, aminek értelmében 1988 
októberétől az új gépkocsikat 
fokozatosan katalizátorral el
látott kipufogóval fogják föl
szerelni. E járművek a jövő
ben ólommentes benzinnel 
fognak üzemelni. Dánia éve
kig követelt szigorúbb nor
mákat, de most már a nyu
gat-európai egy.ségokmány 
engedélyezi a minősített több
ségen alapuló döntéseket, a 
program tehát bevezethető 
Dánia beleegyezése nélkül is. 
Ez utóbbi ország, amennyi
ben óhajtja, kérheti, hogy 
szigorúbb szabályokat alkal
mazhasson saját területén.

Ahhoz, hogy az ólommen
tes benzin, amelyet euro- 
szuperbenzinnék fognak ne
vezni, ugyanolyan minőségű 
legyen (azaz ugyanolyan sű
rítést viseljen el), mint a 
szuperbenzin, az olajfinomí

tekről származó famennyiség. 
Oregonban és Washingtonban 
a természetvédő csoportok a 
pettyes bagoly védelmében 
akadályozták meg a fakiter
melési tervek végrehajtását. 
Azt akarják, hogy Washing
tonban 4500 acre — 1 acre = 
= 0,4 hektár —, Oregonban 
2500 acre területű öreg erdőt 
mentsenek meg minden ba
golypár számára. Az állatok 
feltételezett száma 1500.

A Forest Service-nek nem
csak az erdészek, fakiterme
lők, de a kongresszus nyo
másával is meg kell küzde
nie. Az erdőkre szánt pénz
eszközök ugyanis a kongresz- 
szus ellenőrzése alatt állnak. 
Az új erdészeti tervék rend
szerint 20—50 százalékos ki
adásnövelést javasolnak, vi
szont a költségvetési fejszét 
Washingtonban forgatják. így 
könnyen előfordulhat, hogy 
félreteszik az új terveket és 
a hivatalnak a korábbi költ
ségvetéssel kell beérnie.

The 
Economist

tók közel 50 százalékra 
emelik az aromás szénhidro
gének arányát a benzinben. 
Az ólommentes benzin oktán- 
száma 95, a szuperbenziné 97. 
A legkorszerűbb autókban 
elektronikus befecskendező 
rendszer működik, amely fo
lyamatosan ellenőrzi a kata
lizátorba belépő gázt, és an
nak megfelelően változtatja 
a gázkeverék minőségét. A 
kibocsátott gázok ártalmatla
nok.

Az EGK döntése értelmé
ben 1989 októberétől — mo
delltől függetlenül — min
den új, 2 liternél nagyobb 
hengerűrtartalmú motorral 
rendelkező járművet fel kell 
szerelni katalizátorral, a ki
sebb, 1,4 és 2 liter közötti 
gépkocsi új modelljénél el 
határidő: 1991. Egy évvel ké
sőbb viszont már minden 
gépkocsi új modelljénél el 
kell végezni a motor bizo
nyos átalakítását, hogy a 
szennyező gázok kibocsátását 
csökkentsék. Ami az új in
tézkedések áremelő hatását 
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illeti, az a gépkocsik henger
űrtartalmától függően válto
zik. Kétliteres autóknál 6000 
francia frank a többletkölt
ség (fele ennék, ha az elekt
ronikus szabályozó már be 
van szerelve), az 1,4—2 literes 
járművek esetében a katali
zátor ára körülbelül 3000 
frank. A kisebb kocsikat az 
első időben nem szerelik föl 
új kipufogóval, de a kipufo
gó gázok normájának betar
tása érdekében javításokat 
fognak végezni, ami 1000 
frank alatti kiadást jelent.

A katalizátorok miatt a 
gépkocsik teljesítménye a 
szakértők szerint mintegy 10 
százalékkal csökken. A nagy 
hengerűrtartalmú kocsiknál 
a különbség nem lesz érzé
kelhető.

Környezeti adatbank Olaszországban

Az ember csak öt érzéke 
segítségével teremt kapcsola
tot a természettel, és csak ott, 
ahol éppen tartózkodik. Az 
elektronikus adatfeldolgozó 
berendezés viszont az ellen
őrzés munkáját különböző 
érzékelők egész hálózata se
gítségével végezheti. A kör
nyezeti informatikának rész
ben a jogi vonatkozású, rész
ben a különböző területekre 
vonatkozó adatok gyűjtésének 
terve 1980-ban született meg 
Olaszországban. Az ECO el
nevezésű adatbank mindazok
nak a dokumentumoknak a 
gyűjteménye, amelyek nem 
találhatók meg az -általá
nos jogszabálygyűjteményben. 
Tartalmazza tehát többek kö
zött a helyi építészeti és hi
giéniai szabályokat, a törté
nelmi-művészeti emlékek do
kumentumait. Feladata az, 
hogy a lehető legjobban hasz
nálja föl az ország a re
gionális jogi információkat, a 
környezetvédelemre vonatko
zó ismereteket. Jelenleg mint
egy 23 ezer dokumentum tel
jes szövegét tartalmazza a 
rendszer, amelyhez az ország 
minden részéből a több mint 
1000 terminálból álló hálózat 
révén lehet hozzáférni.

A területismeretre vonatko
zóan viszont még nincs or
szágos adatbank: csak tör
vényjavaslatot nyújtottak be

Ezzel szemben a kis hen
gerűrtartalmú kocsikon érzé
kelhető lesz a teljesítmény 
csökkenése. A kisméretű tel
jesítményveszteséget viszont 
bőven ellensúlyozza, hogy 2 
literes hengerűrtartalmú jár
művek által kibocsátott 
szennyező anyagok 90 száza
lékkal, az 14Ó0 köbcentiméter 
és a 2 liter közötti henger
űrtartalmú motorral rendel
kező járműveké 80 százalék
kal, a kisebb hengerűrtartal
mú járműveké pedig 50 szá
zalékkal fog csökkenni.

LE FIGARO

a parlamentben a vízveze
ték és a csatornahálózat, va
lamint a víztisztító berende
zések hálózatára vonatkozó 
országos nyilvántartás felál
lításáról. Jelenleg egyébként 
több ágazati adatbank is mű
ködik az országban, a geoló
giai szolgálat például geoló
giai adatbankot létesített, kü
lön rendszer tartja nyilván a 
tengerpartok, a folyók, a 
vízgyűjtő területek és a 
szeizmikus jelenségek adatait.

Az egészségügyi miniszté
rium gyűjti és dolgozza föl 
a légköri szennyezésre vonat
kozó ismereteket, amelyek a 
megfigyelőállomásokról szár
maznak. ökológiai katasztró
fa esetén lép színre az 
ARIES-rendszer, amelynek 
legfőbb feladata, hogy azon
nal jelezze, ha a levegőbe 
mérgező anyag került, és 
meghatározza a környezet 
szennyezettségét. A rendszer 
a katasztrófát követő 20 per
cen belül képes a helyzet fel
mérésére, és a mérgező anya
gokkal telített felhő mozgási 
irányának meghatározására. E 
rendszer a polgári védelem 
hálózatával áll összeköttetés
ben, ezért lehetővé válik az 
azonnali riasztás, és a baleset 
következményeit a minimum
ra lehet csökkenteni.

Említésre méltó, hogy az 

államiak mellett létesültek 
magán adatbankok is, ame
lyek elsősorban az ipari hul
ladékokra vonatkozóan tar
talmaznak információkat. Az 
egyik cég, amely a termelés 
során keletkező melléktermé
kek kezelésével és vissza
nyerésével foglalkozik, az el

Zöld sorompót a Szahara elé!

Oursi ma még nem szel
lemváros, de a Szahara fe
lől betörő homok azzal fe
nyeget, hogy bekebelezi azt 
a felső-voltai várost, amely 
valaha a Szah el-övezet mag
tárának számított. Az elsiva- 
tagosodás tragédiája ez: a si
vatag becslések szerint éven
te 18—40 kilométerrel tör 
előre a Szahel-övezetben.

Niger és Burkina — a FAO 
becslései szerint — évente 60 
ezer hektáron veszítette el 
természetes növényzetét 1980 
és 1985 között. Ugyanakkor 
évente mindössze 22, illetve 
14 ezer hektáros erdősítési 
tervvel rendelkezett. Niger
ben, a fővárostól mint
egy 100 kilométerre fo
lyó erdősítés elsősorban tűzi
fának szánt telepítéseket je
lent, amellyel a főváros ki
elégíthetetlen és növekvő tű
zifakeresletét kívánják kielé
gíteni, ahelyett, hogy — 
mint várnánk — a dél felé 
terjedő Szaharának állítaná
nak zöld sorompót. Ráadásul 
a telepített faj — a legtöbb 
esetben a gyorsan növekvő 
eukaliptusz — igen károsan 
hat a vidék gyenge talajára. 
A telepített fák ugyanis rö
vid idő alatt kiélik a talajt, 
és néhány ciklust követően 
előfordulhat, hogy a föld 
még terméketlenebb lesz, 
mint volt.

Burkinában a természetvé
delmi tanácsadók legalább 
ezt a problémát felismerték 
egy 2000 hektáros eukaliptusz
telepítés keserű tapasztalatai 
alapján, és ezért az ország 
15 legveszélyeztetettebb vidé
kén már honos fafajok ülte
tését tervezik. Átfogó prog
ramot is készítenek, meghatá
rozott területeket jelölnek ki 
művelésre, legeltetésre, urba
nizációs fejlesztésre, és a la
kosságot is figyelmeztetik ar

múlt tíz év során 16 ezer 
olasz vállalat hulladékaira 
vonatkozó adatokat dolgozta 
föl kartotékain.
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ra, hogy milyen veszélyeket 
rejt magában, ha túlságosan 
megterhelik a föld eltartó- 
képességét.

A hatóságok azonban nem 
csak a válogatás nélküli fa
kitermelés miatt aggódnak. 
A farmerek egyre jobban 
előretörnek a Szahel-övezet 
termékeny területeinek végső 
határáig, hogy eltartsák ma
gukat. Most egy Nigerben lé
tesült 500 hektáros kutató- 
farmon kísérletező szervezet 
szakemberei úgy vélik, meg
találták a választ a problé
mára. A nemzetközi termés
kutató intézet szerint a talaj 
terméketlensége, főként a 
foszfát hiánya, nagyobb gon
dot jelent, mint a vízhiány. 
Még a legszárazabb vidéke
ken is meg lehetne kétsze
rezni a terméshozamot, ha a 
farmerek foszfátműtrágyákat 
használnának, és 75 százalék
kal lehetne növelni a gazdál
kodás hatékonyságát, ha egy
szerű gépi eszközöket és ál
lati erőt alkalmaznának. 
Részben ennek az intézetnek 
volt köszönhető az indiai 
„zöld forradalom”, azonban a 
„Szahel nem számíthat ha
sonló csodára” — mondja a 
szervezet ügyvezető igazgató
ja. Az indiaiak erőteljesen 
alkalmazták a javasolt tech
nikát, és azon fáradoztak, 
hogy a kutatások eredményei 
minél szélesebb körben el
terjedjenek. Oursi lakosait 
jelenleg sokkal inkább az 
foglalkoztatja, hogy honnan 
jutnak élelmiszerhez, illetve 
kinek a házát fogja legköze
lebb betemetni a sivatag ho
mokja.

THE FINANCIAL TIMES
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2 ökológiai
mozgalom születése

Lengyelországban a kör
nyezetvédelem iránti társa
dalmi érdeklődés a 80-as 
évek elején kezdett fokozód
ni. A lengyel ökológiai moz
galom születésének szinte jel
képévé vált a Krakkóban 
1980-ban megalakult Lengyel 
ökológiai Klub. Ez a környe
zetvédelem intézményes szer
vezetétől függetlenül és ön
állóan működő társadalmi 
szervezet még a szükségálla
pot napjaiban is kifejthette 
tevékenységét, s természete
sen ma is működik.

E nagy áttörést követően 
egyre-másra alakultak a kü
lönféle ökológiai szervezetek 
(ilyen például az Inkább lé
teznék elnevezésű ökológiai 
békemozgalom), a korábban j 
már meglevők (például a 
Természetvédelmi Tanács) 
pedig felébredtek hosszú téli 
álmukból. Számos olyan szer
vezet, amely eddig nem állt 
szoros kapcsolatban e prob
lémákkal, hirtelen tevékeny
sége egyik alappillérének 
kezdte tekinteni a környezet- 
védelmet. Ez oda vezetett, 
hogy ma már szinte minden, 
magát valamire is tartó tár
sadalmi szervezetben műkö
dik környezetvédelemmel 
foglalkozó szekció, bizottság.

Az ökológiai problémák ha
tására fokozódó kritika egyre 
inkább átterjed a Szejm kép
viselőire is, akik a környe
zetvédelemmel foglalkozó 
parlamenti bizottság üléseire 
mind gyakrabban hívják meg 
a különféle ökológiai szerve
zetek képviselőit. Utóbbiak — 
eddigi törekvéseik ellenére — 
egyelőre még nem rendelkez
nek képviselői mandátummal 
a Szejmben.

Lengyelországban a „zöld 
lobby” formájában megjelenő 
társadalmi elégedetlenség 
mindenekelőtt az egyre nö
vekvő víz- és levegőszennye
zésre vezethető vissza, amely 
mind a természetben, mind 
az emberek egészségében 
érezteti hatását. Bár az öko
lógiai szervezetek nem tud
nak saját, független vizsgá
latokat végezni, de hivatalos 
statisztikákat felhasználva 
bebizonyíthatják milyen rosz- 
szul is áll a környezetvéde
lem „szénája”.

A lengyel vizek állapota 
egyenesen aggasztó. A folyók 
teljes hosszának csak mint
egy 10 százalékán folyik 

olyan minőségű víz, amely , 
megfelel a IV. tisztasági osz
tálynak, azaz emberi fogyasz
tásra alkalmas, és az élelmi
szer-, valamint a gyógyszer
ipar által is hasznosítható. 
Sajnos ebbe a 10 százalékba 
nem tartozik sem az Odera, 
sem a Visztula. A folyók tel
jes hosszának kb. 33 százalé
kán pedig gyakorlatilag ! 
szennyvíz folyik.

A károsgáz-kibocsátás is nő. I 
Különösen vonatkozik ez a

KÖRNYEZET
VÉDELEM 
LENGYEL- 

ORSZÁGBAN
Stefan Jastrzebski 

professzor, a lengyel 
Környezet- és Természet

védelmi Minisztérium 
vezetője nehéz pillanatokat 
élt át 1987-ben a Szejmben. 

A környezetvédelem 
állapotáról szóló 

beszámolóját ugyanis 
a képviselők egy része 

élesen bírálta, s nem sok 
hiányzott annak vissza

utasításához. A legtöbben 
azt kifogásolták, hogy 

a dokumentum nem teljes, 
általánosít, 

megszépíti a valóságot 
Mindez jól érzékelteti 

a környezetvédelem 
lengyelországi helyzetét. 

Egyrészt tükrözi a köz
vélemény egyre fokozódó 

kritikáját és türelmetlenségét 
amiatt, hogy nincs érezhető 

előrelépés a környezet
szennyezés vissza

szorításában, másrészt 
bemutatja a felelős 
minisztérium nehéz 

helyzetét, amelyet a 
halaszthatatlan tennivalók 

és a szerény lehetőségek 
közötti őrlődés jellemez.

Szkülla
és Kharübdisz

savas esők kialakulásáért el
sősorban felelős kén-dioxidra 
és nitrogén-oxidra. A jelenle
gi becslések szerint Lengyel
ország területén az SOj-kibo- 
csátás már meghaladja a 4 
millió tonnát. Ha ezt a meny- 
nyiséget átszámítjuk tiszta 
kénre, akkor ez több mint 2 
millió tonnát) jelent. (Len
gyelország évente kb. 5 
millió tonna ként termel!) 
Ismeretes, hogy a kén
dioxid-kibocsátás a 90-es 

évek végéig növekvő tenden
ciát fog mutatni. Ebben a 
helyzetben csekély vigasz, 
hogy az ipari eredetű SO2- 
kibocsátás fele „importból”, 
főleg az NDK-ból, Csehszlo
vákiából és az NSZK-ból 
származik, tehát azokról a 
területekről, amelyek Len
gyelországtól délnyugatra ta
lálhatók.

Komoly aggodalomra ad 
okot az ország egyes terüle
tein kimutatható különböző



szennyezőanyagok magas 
koncentrációja. A szakértők 
Lengyelországban 29 (!) öko
lógiailag veszélyeztetett te
rületet jelöltek meg, ami az 
összterület 11 százalékát te
szi ki. Itt él a lakosság kb. 
35 százaléka, 13 millió em
ber. A szennyezettség a fel
ső-sziléziai iparvidéken, a 
Legnica-glogówi iparvidéken, 
Krakkóban, a Gdanski-, va
lamint a pucki öböl vidékén 
a legszámottevőbb. E terüle

szorításában

teken fordul elő a legtöbb 
megbetegedés.

A szennyezés leginkább „ér
zékelhető” áldozata azonban 
maga a természet. Amíg 
1978-ban még „csak” 366 ezer 
hektáron volt kitéve a faál
lomány a káros gázok és po
rok hatásának, addig 1985-re 
ez a terület majdnem meg
kétszereződött, s kb. 685 ezer 
hektárt tesz ki. Az Izériai- 
és Karkonosze-hegység erdő
állományának jelentős része

Savai esők nyoma 
a Szudétákban

Túloldali képünk: 
A feliő-sziléziai 

iparvidék Lengyelország 
egyik legszennyezettebb 

területe

A krakkói Szent Péter 
és Pál barokk templom 

előtt álló, 12 apostolt 
ábrázoló szobrot 

másolatokkal kellett 
helyettesíteni az erős 

légszennyezés miatt 
(Hollós László 

és az AURA-archívum 
felvételei) 

gyakorlatilag kipusztult. | 
Ugyanez a veszély fenyegeti ! 
a különösen védett területe
ken (nemzeti parkokban és 
természetvédelmi területeken) 
található erdőségeket is. A 
nemzeti parkok területének 
mintegy 6 százalékát veszé
lyeztetik közvetlenül az ipa
ri szennyezések. Ez minde
nekelőtt a Karkonoszei, a 
Babio-górai és a Wielkopols- 
kie Parkokra vonatkozik. A 
hazai állatvilág 41 faja ki
halóban van, a fajok 66 szá
zaléka pedig erősen veszé
lyeztetett. Mindössze 10 szá
zalékra tehető azoknak a fa
joknak a száma, amelyeknek 
nem csökkent az állománya.

Az aggasztó helyzet illuszt
rálására talán e néhány pél
da is elegendő. Két évtizeden 
át hiába hallatták hangjukat 
a szakértők és a környezet
védők, figyelmeztetéseik sü
ket fülekre találtak. Közben 
az ipar szerény és többnyire 
hatástalan erőfeszítéseket 
tett. Az ökológiai törvények 
figyelmen kívül hagyásáért, 
a természeti kincsek túlzott 
kiaknázásáért nagyon nagy 
árat kell ma fizetni — állít
ják nem is alaptalanul a len
gyel környezetvédelem szó
szólói. Csak a jelenlegi hely
zet kialakulása eredményezett 
némi „kijózanódást”, és tette 
lehetővé, hogy számos terüle-

Len kedvező változások indul
janak meg. Ám ezek eredmé
nyei sajnos csak hosszabb 
távon mérhetők majd le.

eret
-festmény nélkül?

Paradoxonnak tűnhet, de a 
manapság oly sokat bírált 
Környezet- és Természetvé
delmi Minisztériumra hosszú
hosszú éveken át várt a köz
vélemény, A hetvenes évek
ben a környezetvédelem a 
Közigazgatási és Területgaz
dálkodási Minisztérium ha
táskörébe tartozott. Csak 
1983-ban jött létre az önálló 
Vízgazdálkodási és Környe
zetvédelmi Hivatal, amely 
1986-ban alakult át Környe
zet- és Természetvédelmi Mi
nisztériummá.

Az új tárca első lépésként 
rendezte a Lengyelországban 
működő, környezetvédelem
mel foglalkozó szervezetek 
struktúráját. Az ökológiai 
„rendőrség” szerepét betöltő 
Környezetvédelmi- Felügyelő
ség a minisztérium fennha
tósága alá került. A megyei 
tanácsoknak megfelelő vajda
sági hivatalokban környezet
védelmi főosztályokat hoztak 
létre, valamint 38, környezet
védelmi vizsgálatokat és el
lenőrzéseket végző vajdasági 
központot alakítottak ki. Ez
zel egyidejűleg kidolgozták 
az újonnan alakult szerveze
tek működésének jogi és 
pénzügyi kereteit. A jogi ke
reteket illetően a tárca élet
be léptette a Szejm által 
1980-ban jóváhagyott környe
zetvédelmi törvény végrehaj
tási utasításait.

Az ökológiai vállalkozások 
finanszírozására létrehozták 
a Környezetvédelmi Alapot, 
amely egyrészt a környezet 
gazdasági célokra történő 
hasznosításáért (szennyező 
anyagok levegőbe juttatása, 
fakivágás, hulladéktárolás) 
fizetendő térítésekből, más
részt a környezetvédelmi elő
írások megszegőit sújtó pénz
bírságokból áll. Az Alap fe
lével a környezetvédelmi mi
niszter rendelkezik, a fenn
maradó részt a vajdasági hi
vatalok illetékes főosztályai 
kezelik. Az anyagi eszközö
ket a tudományos-kutató
munka és a környezetvédel
mi szempontból fontos beru
házások támogatására fordít
ják. A Környezetvédelmi 
Alapon kívül az állami költ
ségvetés és a vállalatok saját 
eszközei is fölhasználhatók a 
környezetvédelem finanszíro
zására.

A Jastrzebski miniszter ve
zette tárca nagyszabású 
program megvalósításába fo
gott, Befejezés előtt áll a 
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Vízgazdálkodási és környe
zetvédelmi nemzeti program 
2010-ig kidolgozása. Hogy 
miért ilyen hosszú időszakot 
ölel fel e program? Azért, 
mert tekintettel a hatalmas 
lemaradásra, a társadalmat is 
kielégítő megoldás 20—25 
évet igényel. Ráadásul a 
program megvalósításához 
óriási ráfordításokra és tár
sadalmi erőfeszítésekre is 
szükség van.

Az ökológiai mozgalom 
születésével egy időben a ha
talmi szervek magatartása is 
megváltozott. Az 1980-as év 
mérföldkőnek tekintendő, 
ugyanis a Szejm ekkor fogad
ta el a történelmi áttörést je
lentő környezetvédelmi tör
vényt. A dokumentum alap
gondolata az volt, hogy a tör
ténelem során először a kör
nyezetvédelem emelkedjék 
megfelelő társadalmi rangra, 
és hassa át a társadalmi
gazdasági tevékenység min
den olyan szféráját, amely 
ellentétben áll a természettel 
és az ember egészségével.

A nyolcvanas évek elején 
elhatározott szervezési törek
vések célja egyrészt a kör
nyezetvédelemmel hivatalo
san foglalkozó intézményes 
szervezetek létrehozása volt, 
másrészt az, hogy minden te
rületen megfelelő feltételeket 
teremtsenek a környezetvé
delem számára. A környezet
védelem jogrendszere és az 
állami közigazgatás egyúttal 
biztosítja a jogi kereteket és 
a mozgásteret.

„A legszebb keret sem je
lent azonban még művészi 
festményt” — mondta 1987 

A Nowa Huta-i fémkombinát két éve átadott szennyvíztisztítója 
óránként 20 ezer köbméter szennyvizet tisztít meg 
(Hollós László felvétele)

februárjában a Szejmben 
JastrzebSki miniszter.

annak már változások
Ennek ellenére az is tény, 

hogy a legutóbbi néhány év
ben csökkent a légkör por
szennyezése. Lengyelország
ban az éves porkibocsátás 
már 2 millió tonna alatt van. 
Ez a kedvező folyamat főleg 
a hazai gyártmányú porlevá
lasztó berendezéseiknek kö
szönhető. A tárca úgy ítéli 
meg, hogy 1983 és 1985 kö
zött kedvező változás tapasz
talható bizonyos folyók víz
tisztaságában. Mindez az 
adott időszakban átadott 
mintegy 400 szennyvíztisztító 
eredménye. Ha figyelembe 
vesszük, hogy 1980 és 1982 
között évente mindössze 50— 
60 ilyen berendezéssel gyara
podott az ország, akkor iga
zán nem lehet megkérdője
lezni e kedvező irányzat lé
tét.

Számos más területen azon
ban az időbeli és pénzbeli 
korlátok miatt nem tapasz
talható még számottevő ja
vulás. Különösen sok a ten
nivaló a városi és ipari ■ 
szennyvíz tisztításában, a vá
rosi és ipari hulladékok 
megfelelő tárolásában és új
rahasznosításában, a felha- i 
gyott ipari területek rekulti- 
válásában vagy a zaj csök
kentésében. A már kialakult 
és a gyakorlatban is bevált 
megoldások, illetve technoló
giák elterjedése egyelőre i 
igen lassú.

Ugyanakkor a környezet
védelem 4 olyan ágazatot is 
felölel, amelyben az előrelé
pés elsősorban azon múlik, 
hogy sikerül-e leküzdeni bi
zonyos technikai akadályo
kat. Ezek közé sorolható a 
levegő magas kéntartalma, a 
jelenleg még az Oderába és 
a Visztulába vezetett bánya
vizek sótalanítása (a Krak
kóba érkező turisták közül 
kevesen tudják, hogy a Wa- 
welnél a Visztula olyan sós, 
mint a Balti-tenger), a mér
gező hulladékok biztonságos 
tárolása és hasznosítása, va
lamint a váratlan üzemzava
rok keltette környezeti ve
szélyhelyzetek korlátozása 
(1984-ben 1200 ilyen eset for
dult elő).

arcban a kénnel
Lengyelország környezetvé

delme szempontjából talán 
az a legjelentősebb probléma, 
hogy még megoldatlan a gá
zok kéntelenítése, s az ehhez 
szükséges eszközök (néhány 
év alatt kb. 500 milliárd 
zloty) sem állnak rendelke
zésre. Főként ezek az okok 
játszottak közre abban, hogy 
Lengyelország nem írta alá 
a müncheni egyezményt, 
amely 1993-ig az SO2-kibocsá- 
tás 30 százalékos csökkenté
sét írja elő. Az ország je
lenlegi gazdasági-műszaki 
helyzetében az egyezmény 
aláírása egyenlő lett volna 
egy fedezet nélküli csekk ki
töltésével.

Lengyelország ennek elle
nére erőfeszítéseket tesz e 
probléma mielőbbi megoldá
sára. 1986 és 1990 között kü
lönösen nagy erőket koncent
rálnak a kitermelt kőszén, 
illetve a hőerőművi füstgá
zok kénmentesítésére és az 
ehhez szükséges termelési 
bázis kialakítására. E problé
ma leküzdésénél mindenek
előtt a hazai tudományos és 
technikai eredményeikre tá
maszkodnak, hiszen a már 
így is eladósodott ország nem 
képes importból beszerezni a 
kész berendezéseket. Csak az 
első időszakban szerzett ta
pasztalatok birtokában lesz 
lehetőség a széles körű be
vezetésre, amelynek eredmé
nyeként 1990 és 2000 között 
várhatóan sikerül több tíz 
százalékkal csökkenteni a je
lenlegi SO2-kibocsátást.

A probléma teljes megol
dása csak a munkálatok har
madik szakaszában, 2000 és 
2010 között várható. Ekkorra 
megoldódik a tüzelőanyagok 
és energetikai füstgázok kén
telenítése. Ehhez azonban 
arra is szükség van, hogy a 
lengyel népgazdaságban ra
dikálisan mérsékeljék a fő

leg kőszénből, illetve barna
szénből előállított energia 
pazarlását. Az energiaigény 
eddigi ütemű növekedése 
ugyanis olyan nagyméretű 
SCb-kibocsátással járna, 
amely csak jelképessé tenné 
a kéntelenítés érdekében ter
vezett erőfeszítéseket. A gaz
dasági reform jelenleg beve
zetés alatt álló második sza
kaszának ezért fő célja a ha
tékonyság radikális növelése, 
és mindenfajta pazarlás kor
látozása, illetve megszünteté
se.

örnyezetvédelem 
kontra ágazati érdek

Az elmúlt évek hasznos 
kezdeményezései már megala
pozták az eddiginél hatéko
nyabb munka kibontakozta
tását, a nagyobb előrelépés
hez azonban többre van 
szükség. A környezetvédelem 
Lengyelországban sem nélkü
lözheti a társadalom, így 
az ökológiai szervezetek meg
különböztetett figyelmét, bí
rálatait és társadalmi fel
ügyeletét. Társadalmi kész
tetés híján a gyakorlatban 
eltorzulhatna, mellékvágány
ra futhatna a környezetvéde
lem eszméje, elképzelhetetlen, 
vagy legalábbis sokkal von- 
tatottabb lenne a környezet
védelmi törvény megvalósítá
sa.

A képviselők és az ökoló
giai szervezetek aggodalom
mal figyelik a terület irányí
tóinak esetenkénti határozat
lanságát. A vajdasági kör
nyezetvédelmi hivatalok pél
dául nagyon ritkán élnek a 
környezetet jelentősen szeny- 
nyező üzemek tevékenységé
nek felfüggesztésével. A tár
ca is számos elmarasztaló 
határozatot szüntet meg, és 
viszonylag szűk körben al
kalmaz szankciókat a kör
nyezetvédelmi kötelességüket 
nem teljesítő dolgozók ellen. 
A vétkesekkel szembeni el
néző magatartás általában 
valamely magasabb társadal
mi érdekre vagy ún. objektív 
akadályra vezethető vissza.

Az ökológiai mozgalom ak
tivistái szerint mindez azt 
bizonyítja, hogy Lengyelor
szágban még mindig baj van 
a környezetvédelem iránti 
ágazati viselkedéssel. Éppen 
ezek, a néhány évtizede 
a központosított-bürokratikus 
irányítású népgazdaság kere
tei közt tevékenykedő ipari 
ágazatok próbálják azonosí
tani saját partikuláris érde
keiket az általános társadal
mi érdekkel, s veszélyeztetik 
leginkább a hosszú távú 
környezetvédelmi programok 
megvalósítását.

JANUSZ ZAREBA, 
az AURA c. lap f6szerkesxt6*hely«ttase



xi
wHz országot járva gyakran talál

kozunk félelmetesen száguldozó tar
tálykocsikkal. Vezetőik — látszólag — 
mit sem törődnek azzal, hogy rakomá
nyuk tűz- és robbanásveszélyes. Vakme
rőén közlekednek, mintha rajtuk kívül 
más nem is lenne az utakon. Tehetik (?), 
ők az „erősebbek”. A közelmúltban egy 
lakóházba rohanó tartálykocsi kevés hí
ján lángba borított egy nyugatnémet kis
várost. Szerencsére nálunk eddig még 
nem volt ilyen katasztrófa. De az ördög 
nem alszik. Ezért kérdeztük meg Hup- 
fer Rezsőtől, a Közlekedési Miniszté
rium közlekedési főosztálya szállításszer
vezési osztályának vezetőjétől: milyen

Veszélyes anyagok 
az utakon
szabályok vonatkoznak hazánkban a ve
szélyes anyagokat szállító tartálykocsikra 
és teherautókra?

— Magyarország 1979-ben csatlakozott 
a veszélyes áruk nemzetközi közúti szál
lítására vonatkozó európai megállapodás
hoz, amelyet francia elnevezése alapján 
röviden ADR-nek neveznek. E megálla
podásnak elsősorban az a célja, hogy 
megelőzze a veszélyes anyagok környe
zetbe jutását, a katasztrófák bekövet
kezését, és közúti balesetek esetén elő
segítse a kárelhárítást.

— Melyek azok a fontosabb előírások, 
amelyeket feltétlenül be kell tartani a 
veszélyes anyagok szállításakor?

— A fuvarlevélben fel kell tüntetni az 
ADR-megnevezést, és a szállított anyag
ra vonatkozó valamennyi adatot. Az uta
kon leggyakrabban látható, háromezer 
liternél nagyobb térfogatú tartálykocsik 
kipufogócsövét az első lökhárító alatt 
kell elvezetni, és arra is ügyelni kell, 
hogy a jármüvek üzemanyagtartálya vé
dett helyen legyen.

— A tartálykocsik elektromos beren
dezéseinél különleges szigetelést és kül
ső áramkör-megszakítót kell alkalmazni, 
s az ADR az akkumulátor elhelyezését 
is szabályozza. A háromezer liternél na
gyobb térfogatú tartálykocsikban tilos 
utast szállítani, dohányozni és szikrát 
okozó világítókészüléket használni. A tíz
ezer liternél nagyobb térfogatú szállító
járműveket nem szabad Őrizetlenül hagy
ni. A feladó köteles a járművezetőnek a 
szállítmánnyal együtt írásbeli utasítást 
is adni, amely tartalmazza a szállított 
áru fontosabb tulajdonságait, valamint 
azt, hogy mii, kell tenni egy esetleges 
baleset során. A KRESZ előírja, hogy a 
veszélyes anyagot szállító járműveknek 
legalább 100 méteres követési távolságot 
kell tartani; lakott területen, nyílt láng 
közelében és egymás mögött száz méteren 
belül nem állhatnak meg. Lakott terüle
ten kívül a tartálykocsik csak az épüle

Kénsavszóllító kamion balesete 
Madrid közelében 
(MTI Külföldi Képszerkesztőség)

tektől, útkereszteződésektől, hidaktól, 
alul- és felüljáróktól több mint 200 mé
terre várakozhatnak. A veszélyes anya
got szállító járművek sebességére szin
tén a hazai KRESZ előírásai érvénye
sek. A tartálykocsik lakott területen 50 
km/h, külső útszakaszon 70 km/h, autó
pályán pedig 80 kttn/h sebességgel me
hetnek maximum.

— Milyenek a hazai ellenőrzések ta
pasztalatai?

— Meglehetősen kedvezőtlenek. 1986- 
ban Közlekedési Főfelügyeletünk nagy
szabású ellenőrzést végzett Pest megyé
ben, majd a határátkelőhelyeken, s az 
ellenőrzött hazai gépjárművek kb. 90 szá
zaléka valamilyen szempontból nem fe
lelt meg az ADR előírásainak. Szeren
csére az elmúlt években nem fordult elő 
olyan közúti baleset, amelyet az ADR- 
előírások megszegésére lehetett volna 
visszavezetni. A legutóbbi hazai közúti 
„esemény” 1986 januárjában Lepsénynél 
volt, ahol egy helytelenül elvégzett he
gesztés okozta az etilén szabadba áram
lását. Tudomásom szerint a herborni ka
tasztrófát is műszaki hiba okozta, arnely- 
lyel mindig számolni kell a közlekedés
ben.

— Hogyan lehetne változtatni a jelen
legi helyzeten, és jobban érvényt szerez
ni a biztonsági előírásoknak?

— Mivel a magyar jogrendszernek saj
nos nem vált kellőképpen részévé az 
ADR, legfontosabb feladatunk ennek szé
les körű megismertetése. A Szabálysér
tési Kódexet ki kell egészíteni az ADR 
megszegését sújtó szabálysértési illetve 
bírságolási szankciókkal. Jelenleg a kó
dex csak maximum 10 000 forintig ter
jedő bírságokat tartalmaz, pedig a kör
nyezet ilyen jellegű veszélyeztetése en
nél lényegesen nagyobb bírságok kisza
bását is indokolttá tenné. Ausztriában 
például a veszélyes áruk szállítása során 
tapasztalt, különösen kirívó szabálysér

tések esetén a bírság összege akár a fél
millió schillinget is elérheti.

— Kikkel van a legtöbb baj a veszé
lyes anyagok szállítói közül?

— Mindössze két olyan vállalat van 
az országban, amellyel elégedettek lehe
tünk. Az egyik a Hungarocamion, a má
sik az ÁFOR. Ezek szállítanak a legki
sebb hibaszázalékkal, ezek tartják be 
leginkább az ADR előírásait. Különösen 
azokkal a termelőszövetkezetekkel és 
egyéb kisebb szervezetekkel van sok gon
dunk, amelyek megfelelő felszerelés és az 
ADR-szabályzat ismerete nélkül foglal
koznak veszélyes vegyi anyagok szál
lításával. Szintén szomorú, hogy legtöbb
ször a nagy vegyi üzemek is figyelmen 
kívül hagyják az előírásokat. Ez alól 
talán leginkább a Tiszai Vegyi Kombi
nát jelent kivételt, ahol időben fölis
merték termékeik szállításának veszé
lyességét, s még egy baleset-elhárító 
szervezetet is létrehoztak.

— 1986 őszén Borsodban jártunk egy 
olyan nagy vegyipari üzemben, amely
nek szállítási osztályvezetője nem tudta, 
mi az az ADR. Osztrák gépjárművezetők 
gyakran panaszolják, hogy a magyar 
vegyi üzemekben nem kapják meg a 
szállítmánnyal együtt az írásbeli utasí
tást, amely pedig alapvető feltétele volna 
a biztonságos szállításnak és a katasztró
fa elhárításának. A külföldi sofőrök több
nyire hiába kérik ezt az okmányt. El
unják a várakozást és útnak indulnak.

Hazánkban az AFOR Asványolajfor- 
galmi Vállalat szállítja a legtöbb veszé
lyes anyagot. Több mint 500 speciális 
tartálykocsija járja az országutakat. Még
hozzá úgy, hogy 1986-ban elsők lettek a 
balesetmentes közlekedésre vállalkozó 
110 vállalat versenyében. Hogyan érik el 
ezt az eredményt? — kérdezem Vörös 
Józseftől, a szállítási osztály vezetőjétől.

— Tartálykocsijainkat egy meghatáro
zott futásteljesítmény elérése után rend
szeresen javítjuk és felújítjuk. Az éven
kénti műszaki és ADR-vizsgára 3 na
gyobb gépkocsijavító bázisunkon készít
jük fel a járműveket. Elképzeléseink 
szerint a jövőben már csak korszerű, 
Rába típusú tartálykocsikat fogunk vásá
rolni, ezzel is fokozva a szállítás és a 
közlekedés biztonságát.

— A tartálykocsik vezetőit évente egy
szer levizsgáztatjuk a KRESZ-előírásai- 
ból. Rendszeresen végzünk forgalmi el
lenőrzéseket, és a menetlevelek alapján 

| nyomon követjük, milyen átlagsebesség
gel közlekednek járműveink. Sajnos na
gyon nehéz megakadályozni a gyorshaj
tást. Előfordul, hogy hetente 1—2 rend
őrségi értesítést is kapok emiatt.

— Mi lesz a gyorshajtáson ért jár
művezetők „sorsa”?

— Megbüntetjük őket, s a „visszaesőket” 
pályaalkalmassági vizsgálatra küldjük, 
vagy más munkakörbe helyezzük. Szeren
csére gépkocsivezetőink nagy része törzs- 
gárdatag és tudatában van annak, hogy 
még egy egyszerű közúti baleset is ka- 

; tasztrófát okozhat. Véleményem szerint 
। — és a gyakorlat is ezt igazolja — sofő- 

reink jól vezetnek, udvariasak, megfelelő 
: intelligenciával vesznek részt a közleke

désben. Ráadásul a különféle járművek 
is általában „tiszteletben” tartják a tar
tálykocsikat.

H. L.
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Az óesztendő könyvsikereinek egyike volt hazánkban 
Arthur Herzog Rajzás című regénye. Az afrikai eredetű 

gyilkos méhek és a velük foglalkozó amerikai katonai 
mikrobiológusok küzdelméről szóló történet 

legnagyobb része az írói képzelet szülötte. Mégis 
felvetődik a kérdés: mi a valóságos alapjuk a könyvben 

lejátszódó eseményeknek? 
Erre válaszol cikkünk szerzője, az MTA 

Takarmányozási Kutató Intézetének főigazgatója.

a „gyilkos
Az afrikai méhek az európai

val azonos fajba tartoznak, 
mégis sok dologban eltérnek 
tőlük. Lényegesen több utódot 
hoznak világra, sokkal szorgal
masabban gyűjtik a mézet, 
mint európai társaik, és olyan 
területeken is jól megélnek, j 
ahol a többi méh egyébként 
elpusztulna.

A könyvbéli történet gyökerei 
1956-ra nyúlnak vissza. Egy 
brazil kutató ekkor huszonhat 
afrikai méhcsaládot vitt hazá
jába, hogy keresztezés! kísér- i 
leteket végezzen a dél-ameri
kai vidékeken már meghono
sodott európai és újonnan ho
zott méhekkel. Terveinek meg
valósítása közben azonban 
technikai hiba történt. A hibrid ‘ 
méhek kiszabadultak és garáz
dálkodni kezdtek. Ennek nyo
mán hamarosan kiderült, hogy 
az afrikai méhek kellemetlen 
tulajdonságaikat megőrizték, 
ezeket nagyon jól örökítik, így 
emberre-állatrn egyaránt veszé
lyesek. A hibridek roppant in
gerlékenyeknek bizonyultak, a 
legkisebb háborgatás hatására 
is támadtak. A csoportos táma
dás számos esetben halállal 
végződött.

Az új méhcsapatok terjedé
sét nem lehetett megállítani. 
Minden évben sok-sok kilomé
teres vonalban húzódtak észa
ki irányba. Útjukat riadalom, ' 
olykor áldozatok kísérték. Elő
renyomulásuk tovább tart: a 
számítások szerint 1988-90-re 
elérik az USA déli és keleti ál
lamait, a közép-amerikai álla
mokat pedig ellepi az a vál- ; 
tozat, melyet „afrikanizólt” 
méhnek neveztek el. Sok mé
hész teljesen felhagyott a 
munkájával, mivel „szelíd” 
méheiket a támadó jövevények 
csaknem kiirtották. Venezuela 
méztermelése a tízedére csök
kent. Bolíviában 1985-ben csak 
az előző évek 14 százalékát 
termelték. Ugyanez vagy még 
rosszabb várható az Egyesült 
Államokban is.

Nagy gondot okoz, hogy ed
dig semmi külső jegyet nem

Milyenek 
méhek"?
találtak, ami a jól ismert 
európai méhet megkülönböztet
né az afrikanizólt változattól. 
Mindegyik az Apis melHiera 
fajhoz tartozik, tökéletesen azo
nos testfelépítéssel. Csak ma
gatartásuk tér el. Eddig bár
milyen intézkedést tettek elterje
désük ellen, sikertelennek bizo
nyult. Különösen az USA ható
ságai próbálkoznak rendészeti 
eszközökkel. A határállomáso
kon, kikötőkben nagy erősségű 
rovarirtókkal ellátott különleges 
osztagok és szakemberek vára
koznak. Az érkező járműveken, 
hajókon talált méheket rögtön 
jelenteni kell, és elrendelik az 
azonnali irtást. Laboratóriumok
ban egyes testfehérjék vizsgála
ta alapján • állítólag különbsé
get tudnak tenni, ez azonban 
időrabló és költséges. Mire be
bizonyítják az afrikai méhek 
jelenlétét, már késő . ..

A méhészek mindent meg
próbáltak. Segítségül hívták a 
rovartant, a biokémiát és az 
etológiát. A szaktudósok több 
konferenciát rendeztek már az 
Egyesült Államokban, és sok 
szakember látogatott azokra a 
vidékekre, ahol gyakorlatilag 
minden kaptárban afrikanizólt 
méhek vannak. A leghaszno
sabb tapasztalatokat a fejlett 
méhészetű közép-amerikai álla
mokban szerezték.

A gyakorlati mezőgazdák ér
deklődése is érthető. Amíg 
ugyanis csupán maguk a mé
hészek hagytak föl a termelés
sel, addig ez kevésbé érdekel
te a ’ gyümölcsültetvényeseket 
vagy a lucernamag termelőit. 
De a méhészek válsága a ter
melést is erősen veszélyezteti. 
Könnyen előfordulhat, hogy 
bizonyos növényfajtákra alapo 
zott farmok hamar tönkremen
nek a beporzást végző méhek 
pusztulása következtében. Ezért 
a kutatómunkát a farmerek is 
támogatják.

A vegyszeres védekezés ed
dig alig lassította az afrikani- 
zált méhek gyors haladásának 
ütemét. 1977—78-ban Venezue
lában jelentek meg, és évente 

haladtak annyit, amekkora 
egy-egy kis közép-amerikai ál
lam. 1987-ben már Közép-Me- 
xikó került veszélybe. A szak
emberek újabban más lehető
ségeket is mérlegelnek. Vene
zuelában sokan felvetik már az 
„együttélés” lehetőségét, hi
szen rengeteg ismeretet szerez
tek az afrikai méhekről. Elő
ször új védőruházatot, sisakot, 
kesztyűt készítettek, amelyen a 
méhek nem tudnak átszúrni. 
Kiderítették, hogy az afrikai 
méhek főleg a szaporulat ré
szére gyűjtenek, s ezt tekintet
be véve a venezuelai méhészek 
fokozatosan kidolgozzák az af
rikai családokkal végzett mun
ka technikáját.

A méhészek azt tapasztalták, 
hogy nagy virágzás esetén a 
gyors gyűjtés érdekében hihe
tetlenül felszaporodik a csa
lád. Sok új család is keletke
zik és ezek minden elképzelhe
tő helyre betelepednek. Már- 
oedig minden méhész tudja, 
hogy nagy mennyiségű mézet 
csak sok és erős család képes 
gyűjteni. Ezért átszervezik mun
kájukat, gyakoribb rajzásra, 
frissítésre, új családok alakí
tására törekednek. Minden 27. 
napon pergetnek, közben más 
ellátásokat is alkalmaznak. A 
túlságosan gyakori rajzás meg
előzéséhez készen állnak a 
cukorszirup etetésére vagy a 
család szétosztására. A méhé
szeti munkák nagy részét való
színűleg éjszakára kell ütemez
ni, mivel a méhek éjjel nem 
aktívak. A szokásos kis méretű 
füstölők helyett jókora, vödör- 
nyi füstölőket használnak a 
kaptárok kezeléséhez.

A közép-amerikai államok
ban is terjed az afrikai méhek
kel való együttélés gondolata, 
bár a nem méhészkedő lakos
ság félelme változatlan, gyak
ran nem alaptalanul.

Az entomológusok határozot
tan úgy látják, hogy főként az 
USA déli államai lesznek ve
szélyben, mivel ott különösen 
jó a természeti környezet az 
afrikanizólt méhek számára. 
Arra számítanak, hogy a sok
szoros kereszteződés eredménye 
végül mégiscsak valamiféle 
„szelíd ülés" lesz. Úgy vélik, 
hogy a sok-sok generáció után 
— mire az USA területére ér
nek — veszítenek agresszivitá
sukból, „leszoknak" a villám
gyors, csoportos támadásról. A 
zoológusok számára pedig ez 
újabb tanulság arra, hogy a 
nem őshonos állatfajok ide-oda 
hurcolása, betelepítése, keresz
tezése komoly veszélyekkel jár
hat, az ilyen munkához rend
kívül nagy elővigyázatosság 
szükséges. Ez annál fontosabb, 
mivel hazánkban is nagy az 
érdeklődés a nem őshonos ál
latfajok szaporítása és tartása 
iránt.

DR. HOLDAS SÁNDOR

A RAJ
A Képviselőház Környezet

védelmi Készenléti Albizott
sága előtt tett tanúvallomás 
július 6-án.

James Watkins képviselő: 
Mr. Hímmel, ön ugyebár köz
tisztasági alkalmazott a New 
York állambeli Maryville- 
ben?

Rudolph Hímmel: Az, 
uram.

Watkins: Ez a bizottság 
azt próbálja megállapítani, 
hogy országos jelentőségű ve
széllyel állunk-e szemben, 
ezért kérem, gondosan mérle
gelje a válaszait.

Hímmel: Igen, uram.
Watkins: .Volt-e valami elő

jele a méh veszélynek? Fi
gyelmeztette-e önöket vala
mi arra, hogy a méhek meg 
fogják támadni a várost?

Hímmel: Nem. Nemigen.
Watkins: Kérem, magya

rázza el részletesebben.
Kimmel: Múlt ősszel egy 

családot megtámadtak a mé
hek. A szülők meg is hal
tak. Aztán dr. Znac, a ha
lottkémünk hagyta ott a fo
gát az erdőben. A szemétte
lepen meg...

Watkins: Folytassa.
Hímmel: A szeméttele

pen . .. mármint a hulladék
lerakó üzemegységnél... 
csak úgy hemzsegtek a mé
hek. Egész felhőkben! Én a 
közelükbe se mentem. Fura 
méhek voltak (Törölve) na
gyok! Elnézést.

Watkins: Töröljék a ká
romkodást a jegyzőkönyvből, 
kérem! Folytassa!

Hímmel: Láttam én már 
máskor is méheket. ették a 
gyümölcsöt, nyalogatták a 
törött mézesüvegeket... tet
szik tudni. De ezek a méhek 
a műanyagot is szeretik!

Watkins: Nyitott szemétte
lepük van ?

Hímmel: Az emberek oda
jönnek. és lerakják a szeme
tet. Hétköznap kilenctől ha
tig, vasárnap kilenctől tizen
kettőig.

Watkins: Én nem szándé
kozom használni. (Nevetés.) 
Mihez kezdhetnek a méhek a 
műanyaggal ?

Hímmel: Én nem tudom. 
Kirágják a ... fogaikkal.

Watkins: Azt hiszem, „száj
szerv” a megfelelő szó. De 
vajon mit csinálnak vele?

Hímmel: Nem tudom. Épí
tenek belőle valamit.

Watkins: Miért mondja, 
hogy építenek?

Hímmel: Mi mást csinál
hatnának vele?

Watkjns: Kérem, mesélje 
el pontosan, mi történt a tá
madás előtt.

Hímmel: Hát, ahogy mond
tam, a városban mindenki
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ideges volt már. Mintha egy
re több lett volna mindenhol 
a méh. Péntek déltájt tör
tént, az iskolai ebédszünet 
alatt. A gyerekek kövekkel 
dobálóztak..

Maryville-ben a legöregebb 
ember is úgy emlékezett, 
hogy a méhes fa mindig ott 
állt a városka főterén. Egye
sek azt állították, hogy a fé
szek már ott volt a városka 
alapításakor, több mint két
száz évvel ezelőtt, de lehet, 
hogy az odú az idő egy ré
szében lakatlan volt. A nyí
lása elég magasan volt, aki 
nem tudta, hóivá nézzen, 
nem is vette észre, és az 
ember elélhetett Maryville- 
ben úgy, hogy semmi jelét 
nem észlelte a méhraj ottlé
tének. De mindenki tudott 
róla.

Azt viszont senki sem tud
ta, hogy véletlen volt-e az 
eset vagy bosszú. Persze 
megjelentek újságcikkek mé
hek támadásairól, Maryville- 
ben pedig ott volt a Peterson 
•család, aztán dr. Znac tra
gédiája. Amikor a kő bevá
gódott a lyukba, a fa tövé
ben a gyerekek némán, bi
zonytalanul megálltak, mint 
akik kihívták, az isteneket, 
és most vállalniuk kell a kö- 
v et kéz m ényeket.

Néhány pillanatig semmi 
sem történt. Aztán a fából 
valami vinnyogó-vijjogó hang 
hallatszott, mintha a lyuk 
volna a fa szája — ziiiiiiii! 
— Végtelen fekete sugár lö
vellt ki az odúból, emelke
dett az ég felé.

Az emberek kijöttek a 
boltokból, elképedten bámul
tak fölfelé.

Senki sem emlékezett rá, 
hogy valaha is látott volna 
méheket így repülni, kerin
geni, ívelni, emelkedni, süly- 
lyedni mint egy óriási sár
kány vagy varázsszőnyeg. 
Fantasztikus látvány volt, 
csak álltak és nézték.

Aztán a méhfelhő hirtelen 
lecsapott. Először halk, majd 
mindent elnyomó zúgás töl
tötte be a teret. Zúúúúúmm. 
ZUUUUUUUUMMMM! 'Úgy 
vágódtak le a méhek, mint 
a jégeső. A vinnyogó kutyák 
egymásnak rohantak rémüle
tükben. A téren álló embe

rek szétrebbentek, fedezéket 
kerestek.

Egyeseknek szerencséje 
volt, másoknak nem. Egy nő 
elérte az autóját, aztán ott 
ült rémülten a fölhúzott ab
lakok mögött, miközben a 
méhek úgy csattantak az 
üvegen, mint megannyi kis 
kődarab. Egy férfi eltakarta 
a szemét és egyenesen bele
rohant a divatáru-bolt kiraka
tába, széttörte a nagy üveg
táblát. Ott maradt fölnyár
salva.

A méhek zúgása szemláto
mást fölriasztott más rajokat 
is. A város körüli erdőből 
méhrajok tűntek föl a látha
táron, mint bevetésre induló 
miniatűr bombázókötelékek.

A méhek haragja szemláto
mást a fagylaltozóra összpon
tosult. Az emberek beszalad
tak, bezárták maguk mögött 
az ajtót, miközben odakint 
egy méhektől ellepett arcú
karú férfi hasztalan püfölte a 
vastag üvegajtót, aztán sikol
tozva eltántorgott onnan. Az 
emberekkel együtt bejutott 
néhány méh is, és a fagylal- 
tozóban teljes zűrzavar tört 
ki, ahogy az emberek meg
próbálták megölni őket, s 
közben poharakat, edényeket 
borítottak föl, újságokkal 
csapkodtak, hadonásztak. 
Kintről méhek doboltak a 
vastag kirakatüvegeken, fo
lyadéknyomokat és pihecso- 
mókat hagyva maguk után.

Talán a fagylaltozóba szo
rult emberek átvészelhették 
volna a méhvihart. De egy 
ostoba, ijedt vendég kiisz- 
kolt a hátsó kijáraton, nyit
va hagyta az ajtót, és a mé
hek bejöttek. Nekivágódtak a 
polcokon álló fényes edé
nyeknek. Megcsípték a sza
kácsot, aki felborította a tűz
helyen álló, zsiradékkal tele 
serpenyőt, és tűz lobbant fel. 
A lángok, a füst és az őrjön
gő méhek kikergették az em
bereket a fagylaltozóból az 
utcára, a lebegő méhfelhő 
alá.

Tim és Randy Peterson elő
zőleg ott volt a fánál azok 
között a fiúk között, akik 
bedobták a követ. Mindket
ten Thelma Billings kétsarok- 
nyira levő házához rohantak. 
Odahallatszott a zúgás a fő
tér felől, és mintha egyre 
erősödött volna. Thelma ‘be

csukta az ajtókat, ablakokat, 
de nemsokára már vadul 
verték őket a méhek. Thelma 
az egyetlen dolgot tette, ami 
az eszébe jutott: az ágyra 
fektette a fiúkat, melléjük 
feküdt, a fejükre húzta a ta
karót, és imádkozott.

Az első méhek a kéményen 
át hatoltak be. Aztán csö
römpölve betörtek az ablak
üvegek.

Csak a méhek zúgása hal
latszott a néma város fölött.

Késő délután egy bérelt re
pülőgép letette Woodot és 
Gerstont a legközelebbi re
pülőtéren, Wappingers ralis
ban, ahol már várta őket a 
bérelt kocsi. Körülbelül egy 
kilométernyire a várostól a 
helyi rendőrség lezárta az 
utat, de amikor Wood meg
mutatta akadémiai igazolvá
nyát, továbbengedték őket. 
A város szélén fátylat és vé
dőruhát öltöttek, de az elő
vigyázatosság szükségtelen
nek bizonyult.

Kísérteties némaság honolt 
Maryville-ben. A főtér egyik 
oldalán rendezetten sorakoz
tak a tetemek, letakart arc
cal. Néhány görcsösen össze- 
rándult test még mindig az 
utcán feküdt. Méhszőnyeg 
fedte az úttestet, ropogott a 
kerekek alatt. Wood lehúzta 
a kombi ablakát, odaintett 
egy rendőrt, aki kézi perme
tezővel állt a közelben.

— Vége?
— Elmentek. Azt hiszem, 

végleg. — A városszéli er- 
dőcske felé intett. Hamuszür
ke volt az arca.

— Hány halott van? — 
kérdezte Gerston.

— Tizennégy, de még szá
moljuk. Sokan csúnyán ösz- 
sze vannak csípve... —
Nézte, ahogy egy üzletből 
hordágyon kihoznak egy női 
alakot. — Tizenöt.

Nem mindegyik méh volt 
döglött. Néhányan szemláto
mást teljesen kimerültén, kis 
csomókban vergődtek a föl
dön. Gerston kiszállt. Wood 
pedig gyorsan Thelma Bil
lings házához hajtott. Azt ta
lálta ott, amitől félt. Amikor 
visszatért a főtérre, csak any- 
nyit mondott a rendőrnek:

— Tizennyolc.
Néhányan éppen a tér kö

zepén álló csodaszép szilfát 
fűrészelték, mintha így bün
tették volna azért, mert az 
ellenségnek otthont adott. A 
fa recsegve ropogva kidőlt, 
és eltört ott, ahol az odú 
volt. Wood odament. A raga
csos méz- és léptömeg alatt 
kékessárgás anyag csillant 
meg a késő délutáni napsü
tésben. Wood fölvett egy da

rabot, eltűnődve szemügyre 
vette, aztán zsebre tette.

Gerston egy viharkabátos 
öregemberrel vitatkozott. 
Többtucatnyi, méhvel tele 
zsák állt közöttük. Az öreg
ember füstölőt tartott a ke
zében. (5 szedte össze a ren
geteg méhet.

A föléje tornyosuló Gerston 
éppen azt mondta:

— De ezekre a méhekre 
óriási szükség van a kutatás
hoz!

— Az enyémek! — tiltako
zott az öreg.

Wood kibogozta egy zsák 
száját, óvatosan belekémlelt. 
A méhek életben voltak.

— Maga méhész? — kér
dezte.

Az öreg bólintott.
— Henry Dávid a nevem, 

uram.
— Hol van a méhészete?
— Ogy tizenöt kilométer

nyire. az út mellett.
— Akkor ezek aligha a 

maga méhei, igaz ? Tizenöt 
kilométerről?

— Ki tudja manapság? — 
mondta Henry Dávid. Csüg
gedtnek látszott. — Rengeteg 
méhem kirajzik. Ha ez így 
megy tovább, csak a mihasz- 
nák maradnak meg.

— Mihasznák? — kérdezte 
Gerston.

— Korcs méhek. .Nem jók 
semmire. Csak virágport 
gyűjtenek, nem csinálnak 
mézet. Csak dísznek jók!

— Mihaszna méhek... — 
ismételte meg Gerston.

— Különben is a raj azé, 
aki megtalálja! Ezt maguk is 
tudják — mondta sírós han
gon Dávid.

Gerston arckifejezése arról 
árulkodott, hogy szellemi fo
gyatékosnak tartja Henry 
Dávidét a mihaszna méheivel 
együtt.

— Maga méhészkedni 
akar ... ezután ? — Körbein- 
tett.

— Nem tudom, miért csi
nálták. Engem nem szoktak 
így megtámadni — mondta 
az öreg.

— Megvesszük a méheket 
— mondta Wood ellentmon
dást nem tűrő hangon. Elő
vette a pénztárcáját, leszá
molt néhány bankjegyet, és 
odaadta az öregembernek, aki 
nem tiltakozott. Gerston sor
ra odavitte a zsákokat a 
kombihoz. Wood óvatosan is
mét belepillantott az előbb 
kinyitott zsákba. A legtöbb 
méh normális méretűnek lát
szott, de volt közöttük né
hány olyan óriás is, amilyet a 
golfpályán talált. Azt mondta 
az öregnek: — Fogadja meg 
a tanácsomat. Felejtse el, 
hogy valaha is méhészkedőit! 
Keressen magának más el
foglaltságot !



TESZTRŐL TESZTRE
BIOLÓGIA
(írásbeli érettségi és egyetemi-főiskolai 
feladatok)

AGRÁRTUDOMÁNYI EGYETEMEK 
ÉS FŐISKOLÁK

(A tesztkérdések megoldási módja 
az előző számunkban, 
lapunk 42. oldalán)

I.

Egyszerű választás
1. Mi biztosítja egy bizonyos fehérje ál

landó aminosavsorrendjét?
A) a DNS molekula bázissorrendjének 

változatlansága
B) a szükséges aminosavak megfelelő 

mennyisége
C) a RNS molekula antikódonjainak 

sorrendje
D) a riboszomák megfelelő száma
E) a modifikációk teljes hiánya

2. Melyik állítás helyes? 3
A) 1 g szénhidrát és 1 g zsír oxidá

ciójakor felszabaduló energiameny- 
nyiség megegyezik

B) 1 g szénhidrát és 1 g nukleinsav 
oxidációjakor felszabaduló energia
mennyiség megegyezik

C) 1 g szénhidrát és 1 g fehérje oxi
dációjakor felszabaduló energia
mennyiség megegyezik

D) 1 g fehérje és 1 g zsír oxidációja
kor felszabaduló energiamennyiség 
nagyjából ¡megegyezik

E) 1 g nukleinsav és 1 g zsír oxidá
ciójakor felszabaduló energia
mennyiség megegyezik

3. Mikor legintenzívebb a növények sejt
légzése?
A) a mag érése idején
B) a leveles hajtás fejlődésekor
C) virágzás idején
D) csírázáskor
E) megtermékenyítés alatt

4. Melyik sorrend írja le helyesen a vé
konybélből felszívódott gliceridek út
ját?
A) vér, nyirokhajszálér, nyirokér, nyi

rokvezeték, testvéna
B) nyirokhajszálér, nyirokér, testvéna, 

nyirokvezeték, vér
C) nyirok, nyirokhajszálér, nyirokér, 

nyirokvezeték, testvéna
D) jobb pitvar
E) nyirokrendszer, bal pitvar

5. Mi fejlődik ki a középső csíralemez
ből?
A) az idegrendszer
B) a máj
C) a szív 
D)a tüdő

Diákoknak, 
tanároknak 
ajánljuk

E) a hasnyálmirigy
6. Mi igaz az alábbiak közül az ideghár

tya felépítésében?
A) egyetlen kétnyúlványú neuronhoz 

több csapsejt kapcsolódik
B) egyetlen kétnyúlványú neuronhoz 

több pálcikasejt kapcsolódik
C) a dúcsejtekhez közvetlenül egyesé

vel kapcsolódhatnak a csapok
D) a dúcsejtekhez közvetlenül több 

pálcikasejt kapcsolódhat
E) a kétnyúlványú idegsejtek csak 

egyesével kapcsolódnak a dúcsej
tekhez

7. Mi az izomeredetű és a 'bőreredetű 
reflexek közös vonása?

A) az izomJ, és a bőreredetű reflexek 
egyaránt ún. izomorsó receptorok
ból indulnak ki

B) ezek a receptorok az izom meg
nyúlására és összehúzódására egy
aránt ingerületbe jönnek

C) mindkettő részt vesz az ún. térd
reflex kialakításában

D) mindkettő a vázizmok valamilyen 
mozgását váltja ki

E) mindkettő a gerincvelő hátsó 
szarvában levő érzőidegsejtre kap
csol át '

8. Mikor kapunk maximális diverzitási 
értéket?
A) ha a társulás minden tagja más 

fajhoz tartozik I
B) ha a társulás minden tagjának öko

lógiai niche-e egyforma
C) ha legalább 100 faj alkotja a záró

társulást
D) ha egy faj 100 ezernél nagyobb 

egyedszámban található a társu
lásban /

E) ha a társulást alkotó fajok között 
nem fordul elő kompetíció

9. Mi jellemző az operonra?
A) az operon tulajdonképpen egy DNS 

molekula, amelynek minden gén
je egy-egy fehérje szintézisét ha
tározza meg

B) a génműködés egysége, amelynek 
fehérjeszerkezetet meghatározó sza
kasza a struktúr gén

C) szerkezetileg legfontosabb része a 
regulátor gén

D) szabályozó működése teszi lehető
vé, hogy a sejt összes génje egy 
időben működhessen

E) indító régiója teszi lehetővé a DNS 
polimeráz enzim bekötődését

10. Mikor élték virágkorukat az Ammo- 
noideák?

A) a kambriumban
B) a földtörténeti ókor elején
C) a földtörténeti ókor végén
D) a földtörténeti középkorban
E) a földtörténeti újkorban

II.

Egyszerű hibakutatás
11. A) A hemoglobin molekula hidrolízi

sekor aminosavak és hem kelet
keznek

B) A mucin molekula felépítésében 
aminosavak és szénhidrátok is részt 
vesznek

C) A tej kazeinjének hidrolízisekor 
csak aminosavak keletkeznek

D) A kollagén molekula hidrolízisekor 
csak aminosavak keletkeznek

E) A fibrinogén felépítéséhez a sejt 
csak aminosavakat használ fel.

12. A) Az amőboid mozgás lényeges rész
folyamata a citoplazmaáramlás

B) Az amőboid mozgás nem megy vég
be energiafelhasználás nélkül

C) Az amőboid mozgás ősi jellegű 
mozgástípus, amely a magasabb- 
rendűek egyes sejtjeiben önállóan 
is megfigyelhető mozgásjelenség

D) Az amőboid mozgás esetében a 
mozgás iránya a citoplazmaáram
lás irányával ellentétes irányú

E) Az amőboid mozgás esetében ah
hoz, hogy ne csak nyúlványt bo- 
csájtson ki a sejt, de el is mozdul
jon, az aljzathoz való tapadás is 
szükséges.

13. A) Az A vércsoportú ember vére örök
lötten egyféle antigént és egyféle 
antitestet tartalmaz

B) A 0 vércsoportú ember vérplazmá
jában 'kétféle antitest van

C) A B vércsoportú ember vére örök
lötten egyféle antitestet és egyféle 
antigént tartalmaz

D) Az AB vércsoportú ember vörös- 
vértestjeiben kétféle antigén van.

E) Az AB vércsoportú ember egyik 
kromoszómája A antigént és B an
titestet, másik kromoszómája B 
antigént és A antitestet határoz 
meg

14. A) Az amőbák állábakkal mozognak 
B) Az emberi hímivarsejtek csiliókkal 

mozognak
C) A harangállatka nyelében sejtizom 

van
D) A tulipán virágának 'kinyílása in

germozgás
E) A férgek bőrizomtömlőjét hámszö

vet és simaizom alkotja
15. A) A harasztok spórái és ivarsejtjei 

egyaránt haploidok
B) A harasztok hímivarsejtjei aktívan 

mozgó rajzóspórák
C) A hímivarsejtek helyváltoztatása 

kemotaxis
D) A harasztoknál az ivaros életsza



kasz rövidebb élettartamú, mint 
az ivartalan

E) A harasztok előtelepét haploid sej
tek lalkotják

III.

Többszörös választás
16. Miben különbözik a statikus és a di

namikus izomműködés?
1. A statikus és a dinamikus izommű

ködés egyaránt tartós izom-összehú
zódás révén jön létre.

2. Tartós izom-összehúzódás egyetlen 
inger, dinamikus összehúzódás kis 
időközönként ható sok inger hatá
sára következik be.

3. A statikusan összehúzódó izmok 
megnehezítik saját táplálásukat, a 
dinamikusan működők viszont elő
segítik azt.

4. A statikus izomműködés kedvező, a 
dinamikus hátrányos a szervezet 
szá máríi

17. Mi jellemző a DNS-molekula megket
tőződésére?
l.A folyamat első lépése a kettős spi

rál nukleotidláncainak a szétnyílása.
2. A szétnyílás helyén nukleotidok 

kapcsolódnak mind a két lánchoz, 
mégpedig az adenint tartalmazó 
nukleotidokhoz uracilt tartalmazó 
nukleotidok, a guanint tartalmazók
hoz pedig citozint tartalmazó nuk
leotidok.

3. Az egymás közelségébe került sza
bad nukleotidok összekapcsolódnak 
egymással, elsősorban a DNS-poli- 
meráz enzim hatására.

4. A DNS megkettőződése során ener
gia szabadul fel, mert a szabad 
nukleotidok nagy energiájú kötése
ket is tartalmaznak.

18. Mi jellemző a természetes szelekcióra?
1. A létért folyó küzdelemben a leg

rátermettebbek fennmaradása.
2. A létért folyó küzdelemben a ke

vésbé rátermettek háttérbe szoru
lása, illetve kíküszöbölődése.

3. A természetes szelekció szempont
jából a rátermettség mércéje a szer
vezet azon képessége is, hogy utó
dokat hozzon létre.

4. A természetes szelekció a populá
ciók alkalmazkodóképességével lé
nyegében megegyezik.

19. Mi jellemző a vérnyomás szabályozá
sára?
l.A vérnyomás szabályozását a nyúlt- 

velő végzi.
2. A nyúltvelő érszűkítő központjának 

működésfokozódását a vér szén
dioxid tartalmának emelkedése vált
ja ki.

3. Aktiváló hatású a nyúltvelő érszű
kítő központjára az oxigénhiányt ér
zékelő receptorok ingerülete is.

4. Az érszűkítő központ működését a 
kisagy irányítja.

20. Miben tér el a májkapuér a szervezet 
többi vénájától?
1. Vérében kisebb a glükóz koncentrá

ciója.
2. Oxigéndús (artériás) vért szállít.
3. Vérében az aminosavak koncentrá

ciója a szokásosnál alacsonyabb.
4. A májban ismét kapillárisokra osz

lik.

IV.

Reláció-analízis
21. Az előgerinchúrosok törzsének tagjai 

kevés kivétellel tengeri állatok, mert 
a zsákállatoknak már több, a gerin
cesek törzsére utaló jellemvonása is 
van.

22. Az'ember keze és a vakondok mellső 
végtagja homológ szervek, mert funk
ciójuk hasonló, de szerkezetük alap
vetően eltér.

23. A recesszív letális mutáció pusztító 
hatása csak ezekre a génekre nézve 
homozigóta egyedekben jelentkezhet, 
mert a letális alléi heterozigótákban 
is előfordul.

24. A növény- és állatfajok génkészlete 
történetileg hosszú idő terméke, mert 
az evolúció tulajdonképpen a populá
ciók egymást követő nemzedékei gén
összetételének megváltozása.

25. Az evolúció során kialakult újabb 
és újabb fajokban jelentős mértékben 
gyarapodott a DNS mennyisége, mert 
az egyre változó ökológiai tényezők 
új gének képződését váltották ki.

26. A kékmoszatokban nem találunk szín
testeket, mert a prokarioták belső 
membránrendszerének fejletlensége 
miatt a fotoszintézishez szükséges 
színanyag a citoplazmában oszlik el.

27. Penicillin jelenlétében a penicillin-el
lenálló baktériumok elszaporodnak, 
mert a penicillin az ellenálló mután
sok létrejöttét idézi elő.

28. A fehérjebioszintézis a citoplazma és 
a sejtmag együttes, legszorosabban ösz- 
szehangolt működése, mert a fehérje
bioszintézis során a sejtmag és a cito- ' 
plazma kölcsönösen szabályozzák egy
más működését.

V.

Problémamegoldó tesztfeladatok
V/l. Kétszikű növények anyagszállítása
Kiránduló gyerekek a Tisza egyik holt
ága mellett furcsa fűzfát találtak. A fa 
átmérője lehetett egy! méter is. Vihar le
törte vastag ágait. Oldalán nyílás volt. 
Bekukucskáltak az odúba, majd felte
kintettek, és a látvány meglepő volt! A 
fejük felett látszott a kék ég, és vékony 
ágakon friss zöld leveleket borzolt a 
szél! A talány megfejtésébe kezdtek.

Négyféle asszociáció
A: kétszikű növények
B: egyszikű növények
C: mindkettő
D: egyik sem

29. Szárukban az edénynyalábok szállítják 
a levélből a kész tápanyagokat és a 
talajoldatokat.

30. Az edénynyalábokban a talajoldatok 
szállítását csak fasejtek, a szerves 
anyagok szállítását csak rostasejtek 
végzik.

31. összefüggő kambium gyűrűjük befelé 
faelemeket, kifelé háncselemeket hoz 
létre.

32. Száruk lehet lágyszár és fásszár.
33. Többéves szárukban évgyűrűk alakul

nak ki.
34. A fűzfajok családja ebben az osztály

ba tartozik.

Többszörös választás
35. A fatest évgyűrűire jellemző:

1. A tavasszal létrejött vízszállító csö
vek nagyobb átmérőjűek.

2. Az ősszel létrejött vízszállító csö
vek nagyobb átmérőjűek.

3. Az ősszel létrejött vízszállító csö
vek kisebb átmérőjűek.

4. A tavasszal és ősszel képződő fa
elemek méretében nincs különbség.

36. A fás szár anyagszállítására jellemző:
1. A fűzfában a kambiumhoz közel eső 

háncselemek szállítják a szaharóz 
oldatot.

2. A fűzfa leveleiben képződő szerves 
anyagból jut a gyökér sejtjeinek is.

3. A fűzfa kambiumhoz közel eső fa
elemei szállítják a talajoldatokat.

4. A háncselemekben az anyagszállítás 
csak felülről lefelé történhet.

Reláció-analízis
37. A fűzfa háncstestében a rostasejtek 

és rostacsövek szállítanak szerves 
anyagokat, mert a háncselemek az 
öreg fűz belsejében már elpusztultak 
és elkorhadtak.

38. A fűzfa legfiatalabb, kambium mellet
ti évgyűrűjében történik a talajoldat 
szállítása, mert az öregebb belső év
gyűrűk sejtfalai megfelelő védőanyag 
hiányában elkorhadtak.

V/2. Téma: a sejtosztódás
Bizonyos élőlény haploid kromoszóma
száma 13 (n = 13). Az itt következő teszt
kérdések ezen élőlényre, illetve egyedeire 
vonatkoznak.

Többszörös választás
39. Mi jellemző az élőlény testi (diploid) 

sejtjeit?
l.A zigótából képződtek.
2. Azonos genotípusúak.
3. 26 kromoszómájuk van.
4. Csak diploid sejteket képezhetnek.

40. Mi jellemzi az élőlény ivarsejtjeit?
l. Mind 13 kromoszómát tartalmazó 

sejtek.
2. Mindnek azonos a génállománya.
3. Az egyedre jellemző géneket tartal

mazzák.
4. Minden élőlényben meiózissal kép

ződnek.

Egyszerű választás
41. Ha ez az élőlény zárvatermő növény, 

akkor mi jellemző a sejtjeire?
A) az ivarsejtjeit kivéve valamennyi 

sejtje 26 kromoszómás
B) a magkezdemény sejtjei haploidok 
C) az embriózsák-kezdemény sejtből 

meiózissal képződik a petesejt
D) az embriózsák-kezdemény sejtből 

mitózissal képződnek az embrió
zsák sejtjei

E) az ixartalan fejlődési szakasz a zi- 
góta kialakulásával fejeződik be. 
Ha az élőlény gerinces állat, akkor 
melyik megállapítás a hibás?

Egyszerű hibakutatás
42. A) A zigóta mitózissal osztódva testi 

sejteket hoz létre
B) A hám- és a kötőszövet! sejtek 26 

kromoszómásak
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C) Az ivarsejteket termelő sejtek 13 
kromoszómásak

D) A képződött ivarsejtek tovább már 
nem osztódnak

E) Vannak diploid sejtjei, melyek el
vesztik az osztódóképességüket a 
fejlődés során
Mi jellemző az élőlény ivari kro
moszómapár j ára ?

Reláció-analízis
43. Ha az élőlény rovar, akkor a hímek 

vagy XX, vagy XY ivari kromoszóma 
párral rendelkeznek, mert az állat
világban az ivari kromoszóma párok 
XX és XY összetétele az állatcsoport
tól függően mindkét nemre jellemző 
lehet.

V/3. Hipotalamusz — limbikus rendszer 
működésével kapcsolatos kísérlet
Két kísérleti állatnál a következő be
avatkozást végeztük el:
Az egyik állatnál (1. számú) a hipota
lamusz különböző magcsoportjaiba „ültet
tünk” be elektródokat és azon keresztül 
ingereltük az egyes területeket.
A másik állatnak (2. számú) a limbikus 
rendszerbe ^ültettünk” be elektromos 
ingerlésre alkalmas eszközöket.

Többszörös választás
44. Milyen működésre hatottunk mindkét 

állatban egyaránt (bár nem egyfor
mán), amikor az állatokat ingereltük?
1. vizeletkiválasztás
2. táplálkozás
3. hőszabályozás
4. érzelmi reakciók

Egyszerű hibakutatás
45. A) Az 1. számú állat különböző inger

léseinél előfordulhat hőemelkedés 
vagy fokozott hőleadás is

B) A szimpatikus hatású magcsoport 
(egyúttal fűtőközpont is) a hőle
adást nem befolyásolja

C) A paraszimpatikus magcsoportban 
van a hűtőközpont

D) Különböző területek ingerlésével 
elő lehet „állítani” jóllakott és éhes 
állatokat egyaránt

E) A vegetatív idegrendszer a hipota
lamusz eMtnőrzése alatt áll

46. A) A 2. számú állat ingerlésekor nem 
befolyásoltuk a hipotalamusz mű
ködését

B) A 2. számú állat ingerlésekor válto
zás következhetett be az állat ér
zelmi reakcióiban is

C) A 2. számú kísérletnél az állat vi
selkedése is jelentősen megváltoz
hat

D) A 2. számú kísérletnél a vázizmok 
működését is befolyásolhattuk

E) A 2. számú kísérletnél a vegetatív 
működést befolyásoltuk

47. A) Az 1. számú állat bizonyos mag
csoportjait ingerelve befolyásolható 
a szív működése is

B) Ha az 1. számú állat ún. szimpa
tikus magcsoportját ingereljük, 
minden szerv fokozottan működik

C) A 2. számú állat ingerlése a düh
reakciók gátlását eredményezheti

D) Mindkét kísérleti állat ingerlése el
sősorban a vegetatív működésben 
eredményezett változást

E) Mindkét ingerelt szerv kapcsolat
ban van egymással — bizonyos 
mértékig befolyásolja a másik mű
ködését

Reláció-analízis
48. Az 1. számú kísérleti állat boncolása 

során észrevettük, hogy a vesék meg
nagyobbodtak, mert az ártalmas inge
rek huzamos vagy gyakori hatására a 
stresszelmélet szerint a stresszhatások 
olyan változásokat eredményeznek, 
amelyek lényegében azonos jellegűek, 
függetlenül attól, mi volt a kiváltó ok.

49. A kísérletek azt bizonyították, hogy a 
hipotalamusz és a limbikus rendszer 
— bár némely vonatkozásban ellen
tétes hatású — de egymást kiegészítő 
rendszerek, mert mindkettő szabályo
zó rendszer.

50. Feltételezik, hogy a limbikus rendszer 
a hipotalamusz felső szabályozója, 
mert a vizsgálatok szerint vegetatív 
szabályozó működései a hipotalamusz 
közvetítésével jönnek létre.

VI.

Szöveges feladatok
VI/1. Az állatok szilárd váza

1. Mikor jelentek meg és miért sza
porodtak el a szilárd vázzal ren
delkező, soksejtű állatok?

2. Milyen anyagból van a puhates
tűek és az ízeltlábúak külső váza 
és mi hozta létre?

3. Melyik embrionális sejtrétegből 
származik a gerincesek váza, mi a 
kezdeménye és milyen szövetek al
kotják? (részletesen csak a csont
szövetet ismertesse)

4. Magyarázza meg, mennyiben hatá
rozza meg a szilárd váz a rovarok 
és a gerincesek testalkatát, moz
gását, fejlettségét és elterjedésüket 
a szárazföldön?

A fenti kérdések alapján 1—2 oldal ter
jedelemben írjon a témáról.
VI/2. Hasonlítsa össze a sejt aktív és 

passzív transzport folyamatait úgy, 
hogy a legjellemzőbb különbségeket 
állítsa egymással párhuzamba.

VI/3. Gondolatban kövesse végig egy 
(pl. izotóppal jelölt) nitrogénatom 
útját a biogeokémiai nitrogén for
galomban a légkörből kiindulva az 
élő és elpusztult növényi és állati 
szervezetekben.
1. Milyen vegyületekben fordul elő 

a nitrogén a légkörben, hogyan 
jönnek létre ezek a vegyületek?

2. Hogyan és milyen formában jut 
a nitrogén a talajba? Hogyan 
alakul a talaj nitrogéntartalma?

3. Milyen formában található a nit
rogén az élő növényekben és ál
latokban? Mi a nitrogén tartalmú 
vegyületek sorsa ezekben a szer
vezetekben?

4. Az elpusztult növényi és állati 
szervezetek nitrogén tartalmú 
anyagainak mi a sorsa?

Javítási útmutató
1. A; 2. C; 3. D; 4. C; 5. C; 6. B; 7. D; 
8. A; 9. B; 10. D; 11. C; 12. D; 13. E; 
14. B; 15. B; 16. B; 17. B; 18. A; 19. A;
20. D; 21. D; 22. C; 23. B; 24. A; 25. C;
26. A; 27. C; 28. A; 29. C; 30. D; 31. A;
32. A; 33. A; 34. A; 35. B; 36. A; 37. C;
38. A; 39. A; 40. B; 41. D; 42. C; 43. A;
44. D; 45. B; 46. A; 47. B; 48. D; 49. B;
50. A;

Szöveges feladatok
Vili. Az állatok szilárd váza.
Javítási útmutató: pont

1. Az ókor elejétől kezdve ter
jednek el a szilárd vázzal 
rendelkező állatok, védetteb
bek a ragadozókkal szemben. 1

2. A puhatestűek vázának anya
ga kalciumkarbonát. A bőr 
(a köpeny) termeli, véd és 
együtt nő az állattal. 1
Az ízeltlábúak vázának az 
anyaga kitin, nitrogén tartal
mú poliszaharid, a bőr ter
meli, a növekvő állat levedli 
és újraképezi. 1

3. A gerincesek tartóváza az 
embrionális középső csírale
mezből származik, kezdemé
nye a gerinchúr.
A gerinchúrt a törzs — és 
egyedfejlődésben a porcos váz, 
majd a csontváz váltja fel. 1 
A csontváz szövetei: kötőszö
vetek (csonthártya, csontvelő, 
ízületek, inak) és a porc és 
csontszövet. 1
A csontszövet (a Tk. 183. ol
dalon megfelelően) 4
Jellemzése: — a sejtek elhe
lyezkedése, szerveződés — 
sejtközötti állomány

4. A kitin tartóváz részei (szel
vények, ízek) egymáshoz ké
pest elmozdíthatók. Haránt
csíkolt izomzattal működik. 1 
Csak apró termetű állatoknak 
teszi lehetővé a nagy teljesít
ményű, gyors és erőteljes 
izomműködést. 1
A kitin rugalmas, fizikai-ké
miai hatásokkal szemben el
lenálló anyag, a szárazföl
dön elsősorban a kiszáradás 
ellen véd. 1
A kitinváznak jelentős sze
repe van abban, hogy a ro
varok szinte valamennyi öko
szisztémában nagy számban 
előfordulnak. 1
A belső váz nagyobb testeket 
is megtart. Az ízületes csont
kapcsolatokkal viszonylag je
lentős tömegű izomzat műkö
dőképes. 2
Védi az idegrendszer köz
pontjait és a belső szervek 
egy részét. (A gerincesek fej
lettségét elsősorban megha
tározó agyvelő működését a 
koponya védelme biztosítja.) 
(Bármelyik jó példa is meg
felelő 1 pont értékben) 2
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Csak a kitinvázzal és csont
vázzal rendelkező állatok ter
jedhettek el jelentékeny mér
tékben a szárazföldön. 1
Vázizomzatukkal a leggyor
sabb és legváltozatosabb hely
változtatási formákrfa képe
sek. 1

összesen: 20 pont 
(Bioi, Tk. II—III. 30—31. oldal, 34. oldal, 
180. oldal, 183. oldal. IV/140. oldal) 
Vl/2. Hasonlítsa össze a sejt aktív és 

passzív transzport folyamatait úgy, 
hogy a legjellemzőbb különbsége
ket állítsa egymással párhuzamba!

Javítási útmutató: pont
— passzív transzporthoz nem 

használ fel energiát a sejt 
aktív transzportnál biológiai 
forrásból eredő energiát 
(ATP) használ fel a sejt 1 

— az anyagok a membrán két 
oldalán fennálló koncent
rációkülönbségnek megfele
lően vándorolnak (koncent
ráció kiegyenlítődésre törek
vés) 1
az anyagok átvitele a memb
ránon gyakran a magasabb 
koncentrációjú hely felé 
történik (ilyenkor nő a kon
centrációkülönbség) 1

— mechanizmusa diffúzió 1
a membránban jelenlevő 
hordozó molekulákkal tör
ténik 1

—■ passzív transzportnál az 
anyagok egy részének útját 
molekuláik mérete (nagysá
ga) befolyásolja 1
kevésbé vagy nem számít a 
molekulák mérete aktív 
transzportnál 1

— a passzív transzport egy 
adott oldatban többféle
anyagra is irányulhat 1
aktív transzport esetében
egy vagy néhány anyagfé
leségre irányul a folyamat 1 

— a sejt anyagforgalmának kis 
részét bonyolítja le passzív 
transzport, míg nagy részét 
az aktív transzport bizto
sítja. 1

összesen: 10 pont 
(Bioi. Tk. II—III. 97—99. oldal)
VlfS. Gondolatban kövesse végig egy (pl. ' 

izotóppal jelölt) nitrogénatom útját 
a biogeokémiai nitrogén forgalomban 
a légkörből kiindulva az élő és el
pusztult növényi lés állati szer

vezetekben.
Javítási útmutató: Pont

1. — légkörben: N2 — ez a leg
nagyobb N-raktár az egész 
Földön 1

— itt villámlás és más ener
giák hatására: nitrogén- 
oxidok képződnek 1

— a légkörbe is jutnak nitro- 
génoxidok: vulkánmúködés 
és emberi (ipari) hatá
sokra 1

2. — a légköri nitrogénoxidok a 
csapadékkal savas esőként 
a talajba jutnak; így ott 
kis mértékben növelik a 
nitritek és nitrátok meny- 
nyiségét 1 

' — a talaj nitrit- és nitrát
mennyiségét növelik a nit- 
rifikáló baktériumok is 1

— ezek a talaj ammóniáját 
oxidálják nitritekké és nit
rátokká 1

— a talaj wltrit- és nitrát
tartalmát csökkentik a de- 
nitrifikáló mikroorganiz
musok 1

— ezek tevékenysége miatt a 
keletkezett Ni a levegőbe 
távozik 1

— a légkörből képesek a N,-t 
megkötni a nitrogénkötő 
szervezetek: szabadon és 
a szimbiózisban élő bakté
riumok 1

— a talaj N-utánpótlásában 
ezek tevékenységének nagy 
szerepe van 1

— ezek a Ni-ből a növény 
számára felvehető vegyüle- 
teket hoznak létre 1

— a talaj nitrogéntartalmát 
növelik a rothasztó bakté
riumok is 1

3. — a nitrátokat a növények 
a gyökereiken át felveszik 1

— a növények nitrogén tar
talmú vegyületeinek jó ré
sze elpusztult élőlények 
lebomlásából származik. 1

— az ammóniumok, nitritek 
és nitrátok aminósavakba 
és más, nitrogéntartalmú 
szerves vegyületekbe ké
pesek a növények sejtjei
ben beépülni , 1

— az állati szervezetek elsőd
legesen a növények fehér
jéiből, ill. más nitrogén
tartalmú vegyületeiből jut- • 
nak nitrogénhez (másod

lagos fogyasztók elsődle
ges fogyasztó révén) 1

— az állati szervezetek ezek
ből a saját nitrogéntartal
mú vegyületeiket (legna
gyobb mennyiségben fehér
jét) építik fel. 1

— az élő állati szervezetek
ben a fehérjék aminosa- 
vainak lebontásakor am
mónia, abból esetleg vala
milyen nem mérgező ter
mék (pl. karbamid) képző
dik és kerül kiválasztásra. 1

— a nukleinsavakat alkotó 
nukleotid bázisok nitrogén
tartalmú lebomlási termé
kei is kiválasztásra kerül
hetnek (vagy újrafelhasz
nálásra) 1

4. — az elpusztult növényi és 
állati szervezetek nitrogén
tartalmú vegyületeit a rot
hasztó baktériumok ammó
niává alakítják 1

összesen: 20 pont 
(Tk. II—III. 110—111. oldal, 74. oldal, 
56. oldal, 65. oldal, 2, 22 ábra; IV/48—50. 
oldal)

A Kitaibel verseny résztvevőihez!
Februári számunk alábbi cikkeivel 

bővül a verseny anyaga: dr. Bankovics 
Attila: A nagy patkósorrú denevér 
(poszter); Garancsy Mihály összeállítá
sa: A lyukas pajzs; Hollós László: Fé
nyek a szürkületben; Lendvai Gábor: 
A dunántúli szikes tavak és puszták; 
Rakonczay Zoltán; Sorompókat az 
állatkereskedelem elé!; Szilassy Zol
tán: Erőtlen tilalmak.

A természet
es környezetvédők lapja

LEGYEN ÖN IS
A BÚVÁR ELŐFIZETŐJE!

Környezetünk védelme: közös felelősségünk

MEGRENDELŐLAP

19U. hónaptól megrendelem a ROVAR című folyóiratot, amelyet az alábbi névre és
címre kérek kézbesíteni:

Név: ________________________________________________ _ ■ __________________________________________

Lakcím: ...—.— ... ■ -——— ------------  1  ----- — ■

Az előfizetési dijat a részemre küldendő postautalványon egyenlítem ki.
Előfizetési díj egy évre; 180,- Ft, fél évre 90,- Ft.

Kelt.: —.----- - . ....... —— —----------------------------
a megrendelő alairása

A megrendelőlapot borítékban, bérmentesítve, az alábbi címre kérjük feladni:
Hírlap-előfizetési és Lapellátási Iroda, Bp. 1900
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OLVASÓINK ÍRJÁK

Legyenek védettek!

Az ország legnagyobb 
törzskerületű (565 cm) csertölgye 
a Baranyai-dombságon 
(Dr. Kevey Balázs felvétele)

XI Mecsek és a Villányi- 
XJ hegység között húzódó, 

X I lösszel vastagon borí
tott dombság egyik észak—dé
li irányú völgyében fekszik a 
Hegyadó-patak felduzzasztá
sával keletkezett Szőkei-ha- 
lastó. Ennek szomszédságá
ban van az az erdő, ahol ha
zánk legnagyobb csertölgyei 
élnek.

Az erdő szubmediterrán 
jellegű, ezt jelzi a Jerikói 
lőne, az illatos hunyor és a 
szártalan kankalin előfordul
ása is. Harminc csertölgy 
mellmagassági 'törzskerületét 
mértük meg itt. A legkisebb 
ezek közül 300 om volt!, de 
akadt 520 cm-es is, a leg
nagyobb pedig elérte az 565 
cm-es kerületet. Ez azért is ér
dekes, mivel a rekordot ed
dig egy Jenőtelken (Veszp
rém megye) előforduló 475 
cm-es törzskerületű fa tar
totta.

A szőkéi csertölgyek épek, 
egészségesek. Közülük a leg
nagyobb az erdő szélén talál
ható. Lombkoronája ennek 
megfelelően hatalmas. Igazán 
szép látvány! Korát nehéz 
pontosan megbecsülni, de kb. 
300 éves lehet.

A török időkben, majd ké- 
•sőbb itt is a Draskovitsok 
voltak a birtokosok. Nem ki
zárt, hogy a korábbi száza
dokban a főleg állattenyész
tő délvidéki Festeticsek mak
koserdeje volt, mert mint 
hallottuk, a délről Bécsig 
tartó disznóhajtó úton a kon- 
dát saját erdeikben makkol- 
tatták.

Ezt a kis erdőt, amelyet 
szántóföldek vesznek körül, 
érdemes lenne mielőbb vé
detté nyilvánítani, hogy meg
maradjanak a hatalmas cser
tölgyek, nemcsak egyedülálló 
méreteik, hanem szépségük 
és talán géntartalékaik miatt 
is DR. KEVEY BALAZS-

(Na>
DR. VOROSS 

LÁSZLÓ ZSIGMOND 
(Martonvásár)

Jelentkezőkre, 
ötletekre várva

Szegeden megalakult a Kiss 
Ferenc Csongrád Megyei Ter
mészetvédelmi Egyesület, 
amely — elsősorban Csong
rád, Bács-Kiskun és Békés 
megyéből — mindazok je
lentkezését várja, akik aktív 
tagként vagy esetleg csak 
észrevételeikkel szeretnék se
gíteni a természetvédelmet. 
Felnőtt, valamint ifjúsági 
tagságot szervezünk, s tudo
mányos kutató és tanácsadó 
szekció létrehozása is folya
matban van. Az országban 
már' működő környezet- és 
természetvédő egyesületekkel 
is szeretnénk felvenni a kap
csolatot. Egyesületünk címe: 
6725 Szeged, Április 4. u. 6., 
telefonja: 62-es körzet, 10-244.

PETÉNÉ FÜZESI MÁRTA

Biológia, földrajz 
iránt érdeklődők, 

figyelem!
Xantus János zoológiái 

amatőrklubunk, amely immár 
öt éve működik, várja azok
nak a 18 év fölötti fiatalok
nak a jelentkezését, akiket 
érdekel a biológia vagy a 
földrajz. Közös túrákat szer
vezünk (már sikerült eljut
nunk az Adriai-, a Ligur-, 
a Tirrén-, a Jón- és az Egei- 
tengerhez), kísérletezünk, 
előadásokat és versenyeket 
tartunk. Egyik fő célunk az 
Adriai-tenger zoológiái vizs
gálata. Előzetes felkészítés 
után legközelebbi utunkat 
1989 nyarára tervezzük. Idő
vel távolabbi tájakra is sze
retnénk eljutni. Összejövete
leinket havonta egy alkalom
mal Győrött tartjuk. Az ér
deklődők levelét a következő 
címre várjuk: Csákvári Fe
renc, 1034. Budapest, Szőlő 
utca 37. IX. ern. 53.

Ahol még nyílik 
a tarka sáfrány

X X römmel olvastam 
X X augusztusi számukban

dr. Vöröss László Zsig
mond írását, melyben a tar
ka sáfrány új lelőhelyének 
felfedezéséről számol be. Ha
sonló élményben volt részünk 
nekünk is férjemmel 1986, 
majd 1987 tavaszán.

A Tolnai-Hegyhát keleti 
peremén, Kölesd község kör
nyékén találtunk a szakiro
dalomban még nem jelölt élő
helyeket: a Csúcsos-hegyen és 
a Zöngén. Az előbbi a falu
tól északra, az utóbbi csak
nem a központban található.

A környéken mészlepedé- 
kes csernoz jóm talaj alakult ki, 
az eredeti növényzet pedig 
tatárjuharos lösztölgyes volt. 
Mivel a talaj nagyon kedvező 
a mezőgazdasági termelés 
számára, csak a legmerede
kebb lejtők, a keskeny hegy
hátak maradtak ki a műve
lésből. Az eredeti növényzet
re azonban itt is csak né
hány fa, cserje és a gyep 
maradványai utalnak.

A Csúcs-hegyen az ős
honos fák helyét jórészt akác 
foglalta el, de a domb egy 
részét füves és gyomos terü
let jellemzi. E növények kö
zött nyílnak kora tavasszal 
a mellékelt felvételen látható 
tarka sáfrány sötétebb és vi
lágosabb képviselői. Egyed- 
számlálást ugyan nem végez
tünk, de elég sok található 
belőlük viszonylag kis terü
leten. Sajnos a domb másik 
oldalán a falu szemetét rak
ják le.

A Zöngén csak a cserje- 
és gyepszint utal az őshonos 
növényzetre. A sáfrányom köz
vetlenül az akácos szélén, il
letve a domboldal füves ré
tén található. Mellette nyí
lik a tavaszi hérics, ami szin
tén az eredeti növénytakaró 
hírmondója.

Az említett két domb érde
kes színfoltja a tájnak. A 
sáfrányosok léte bizonyítja, 
hogy még azokon a területe
ken is számíthatunk ritka 
természeti értékekre, amelyet 
az ember már nagyon meg
bolygatott.

NAGY ANDREA 
(Szekszárdi

Etesd a madarakat!
A vándormadarak már ré

gen elköltöztek, de a télire 
is kertjeinkben, parkjainkban 
és a szőlőkben maradó tár
saik segítése fontos és szép 
természetvédelmi feladat, A 
kis énekesek a pincékhez 
húzódnak, szinte kapcsolatot 
teremtenek a gazdákkal, ör
vendetes, hogy a Ság-hegyi 
Tájvédelmi Körzetben egyre 
többen etetik az arra rászo
ruló madarakat. Legalább 
huszonö^ gazda rendszeresen 
rak ki •= madáreledelt. Az 
OKTH győri kirendeltsége 
most is ellátta napraforgó
maggal azokat, akik bekap
csolódtak a madáretetésbe. 
A Sághegyalja Termelő
szövetkezet is adott madár- 
eleséget. A hegyen már min
denfelé madáretetők látha
tók, és madárcsiviteléstől 
hangos a táj. Ez a közelítő 
télben szép színfoltot és han
gulatot teremt. S végül egy 
hasznos tanács: a mellékelt 
felvételen látható kobak
tökből készült madáretetőt 
igen kedvelik a madarak.

DALA JÓZSEF
(CelldSmBIk)

BÚVAR-poszter 
88/2



olvasóink írjak

Hatparancsolat az iskoláknak
A természetvédelem meg

oldatlan feladatai közül az 
oktatásban tapasztalható el
lentmondások is nagyobb fi
gyelmet érdemelnek a jelen
leginél.

Ma neveljük azokat a szak
embereket, akikkel az ezred
fordulón és utána meg kell 
oldani az emberiség életét, 
Jövőjét ¡befolyásoló problémá
kat. A természettudományo
kat tanító tanárokat azonban 
csak részben készítik föl er
re, és az országos úttörőel
nökség sem szerepelteti ha
tározottan ezt a témát prog
ramjában. Igaz, hogy a Vár 
a természet akcióban lehető
ségek vannak, de csak ak
kor, ha élnek is velük.

Hiszem és vallom: termé
szetvédelmet csak a termé
szetben szabad oktatni! Csak 
kirándulásokon lelhet a ta
nulókat természetrajongókká 
tenni, és csak ott lehet mér
téktartásra nevelni.

A tan tervben szereplő né
hány órában képtelenség 
ezekkel a kérdésekkel is fog
lalkozni. Akkor hát hogyan 
tegyük? Álljon itt néhány Ja
vaslat :

1. A madarak és fák nap
ja legyen országos iskolai 
megmozdulás. Mi, az időseb
bek ezeken az ünnepeken 
maradandó élményt és útra- 
valót kaptunk a madárvéde
lemhez, s az ezeket követő 
tanulmányi kirándulások csak 
bővítették, elmélyítették ilyen 
irányú ismereteinket. ¡Nehéz 
a tévéhez szokott falusi gye
rekeket cselekvésre késztetni, 
de ha látják az iskola udva
rán, kertjében elhelyezett 
madárodúkat, etetőket, és részt 
vesznek gondozásukban, az 
eleség összegyűjtésében és az 
etetésben, akkor egy életre 
szóló ösztönzést kaphatnak.

2. Megfelelő rangot kellene 
adni a félnapos tanulmányi 
kirándulásoknak és az év vé
gi országjárásnak. Ezek meg
felelő előkészítés után szin
tén közelebb visznek a ter
mészethez.

3. Kapjanak nyilvános el
ismerést azok az intézmé
nyek, szervezetek, amelyek 
anyagilag és erkölcsileg sokat 
tesznek a természet védel
méért.

4. A fakultációs tárgyak 
között élvezzen elsőbbséget a 
biológia és a földrajz.

5. A földtani értékek — a 
védett madarakhoz és növé
nyekhez hasonlóan — kapja

nak nagyobb teret a tabló
kon, térképeken.

6. A megyék környezetvé
delmi vezetése fejtsen ki ha
tásosabb agitációt a tanácsi 
apparátusban és a mezőgaz
dasági szakemberek körében. 
Ez is hozzásegítene ahhoz, 
hogy Széchenyi gondolatai 
valóra váljanak: „...Az is 
kötelessége a magyarnak, 
hogy felruházza hazáját a 
növényvilág ékességével. .. 
meggondolja most, míg nem 
késő... : ha ledönti a száza
dos csert, azt csak századok 
adhatják ismét vissza.”

Széchenyi látnoki szavai és 
szakemberi lelkiismeretem 
indított arra, hogy tanulóim 
körében létrehozzam a Kaán 
Károly Természetvédő Klu
bot. Megyei támogatásként 
távcsövekhez, fényképezőgép
hez Jutottunk. Beléptünk a 
Magyar Madártani Egyesület 
helyi csoportjába is. Éves 
programot dolgoztunk ki; 
ősszel, télen és tavasszal 
egész napos túra keretében 
szakember irányításával ¡ma- 
dárgyűrűzést végzünk, anya
got gyűjtünk a biológia szer- ' 
tárának. A rügy, a nem vé
dett virág, a leveles ág, a 
termés, a mag és a fatörzs 
kereszt- és hosszmetszetének 
tartósító eljárását dr. Rácz 
István muzeológus adta meg. 
Egész napos túráinkon elma
radhatatlan társunk a bog
rács. Ennek árát a tagok 
almaszedéssel keresték meg. 
Rövidebb cserkésző útjainkon 
velünk vannak a távcsövek, 
a fényképezőgép, a jegyzetfü
zet, és gyűjtjük az anyagot a 
Mezőgazdasági Múzeum or
szágos pályázatára. (Már első 
jelentkezésünkkor harmadik 
helyezést értünk el.) Az évi 
munkát 3 napos országjárás
sal zártuk, amikor is megis
merkedtünk a Közép-Dunán- 
túl felszíni formáival', né
hány városával és üzemével, 
természetvédelmi területével, 
múzeumával, tájházával. A 
nem védett területekről kő
zeteket hoztunk a szakterem 
számára.

A korszerű biológiaoktatást 
biztosító szakterem is kiala- : 
kulóban van. Különböző in
tézmények és vállalatok se
gítségével már színes tévé, 
képmagnó, valamint ibiomole- 
kuláris mikroszkópok, elekt
romos fogalomjelző és rend- j 
szerező táblák találhatók 
fölszerelésében.

A gyerekek sokat és sokfé
lét látnak maguk körül. Egy-

A Káén Károly Természetvédő Klub tagjai a zirci arborétumban

szerre észlelik a visszahúzó 
régit és az előremutató újat, 
a régi, ¡megszokott értékek 
felbomlását. így nagyon ne
héz eligazodniuk az informá
ciók özönében, de szép szóval 
oktatva megkönnyíthetjük 
helyzetüket. Ez a szerep vár 
ránk és az iskolára, és ezt 

Szálkai Etelka: KEDVES TÁJAM
Gyakran gondolkodom, hogy nekem 
Melyik táj a legjobb, s a legszebb, 
Mert szép a Fertő és a Pilis, 
a visegrádi Duna-kanyar is.

De legjobban mégis a Hanság 
Nőtt a szívemhez — a csatornák, 
Folyók, a tavak, a mocsarak. 
Mennyi szépséget bújtatnak!

A harmatkása ízes étek, 
A nád, káka, gyékény sem nő gyéren. 
Kosbor, nőszirom, csengettyűke 
Rengeteg virág települt le.

S a csíkos égeres, a rétek, 
Lápok, mocsárvilág szép-e? 
Tavasszal a réteken a virág 
Mint rózsa, szegfű, tulipán!

A szitakötő, a pacsirta,
Pézsmapocok, kakukk, a vadkacsa, 
Bíbic, citromsármány, a szarvas. 
Vaddisznó, nyuszt, béka, s a vidra.

Nádba jércéit a vízi tyúk itt viszi, 
öz, róka, nyúl, cickány, s a réti csík. 
Gólyák, kócsagok, túzok, vipera. 
Gazdag a Hanság élővilága!

Igen, mily keveset jártam itt 
Hazám e nagyon szép táján, mégis 
Hogy szeretem, és hogy ismerem! 
Ha visszatérek, boldog leszek!

Szálkai Etelka a ¡mosonmagyaróvári Széchenyi István általános 
Iskola VI. osztályos tanulója

vállalnunk is kell, ha nem 
akarjuk, hogy az iskola üveg
házzá váljon, amelyben 
megfagynak a fejlődő növé
nyek, ha valaki nyitva felejti 
az ajtót.

BOCSKEI GÉZA
Koón Károly Természetvédő Klub, 

FeMralk
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5-8. feladvány: GÉNBANKJAINK
SOMOGY 
MEGYEI
ŐSLÁP

JOGVITA v ÜRMÉR 
TÉK- 
EGYSÉG

V” TÖRTÉ 
NELMI 
IDŐSZAK
EÁ

DTÚLI 
HELYSÉG| 1 V

ANGOL 
FILM C.

TÚLRA
KERGET

ANGOL 
FFINÉV

V” FELBÖK V” SZARVAS 
FAJ
TITKOT 
FELTÁR

KÖBÉN 
NYILAST 
VÁG

A OROMÉ
DÁR
S EZ

NSZK- 
BELI 
VÁROS

KAVICS ! 
NŐI N^V

BÁLIN 
FŐPAP

A BEKÜL 
DENDŐ 
MONDAT
1 RÉSZE

V V V V V V V

r>
GÖRÖG 
SZIGET

>

PAPI, 
EGYHÁZI >

MOTOR 
RÉSZE! > IGE 

KÉPZŐ > KUROSZA
VA . . .; 
JAPÁN 
RENDEZŐ

ÉPÍTŐ
ELEM >

MARIG .. 
MONACO

CSÁVA 
BÁN VAN!

VIRÁGOS 
NÖVÉNY

ÚTTÖRŐ 
KÖSZÖNÉ

TENGER 
ÖBÖL

KÖZLEK 
VONAL

RÓMA
FOLYÓJA

FELTÉVE

> V V BOLGÁR 
ÍRÓ 
(DIMITAR

>
V V ABCUG! V

CSEH 
SZLOVÁK 
VÁROSK

ARGON
MAGASRA 
NYÚJTÁ

ERŐS 
SZÁNDÉK

V NITROGÉf 
ARGON

1, A TÁRGY 
RAGJA

A HÁREM 
ŐRE

IRODA.
KAPOCS

ANGOL 
KÉMIKUS

ANGOL
FIÚNÉV > V SZÁRAZ 

MELEG 
BUKÓ 
SZÉL

>v SZÓVÉG
ZŐDÉS

> V WEST ... 
STORY

> V
FRANCIA
UTÓPISTA

BECSAP RÖVID 
KABÁT

l>

KOFA

V ELÉBE 
TÁR V
TÁNCOS 
MŰSOR

JAPÁN DRÁMAI MÉLYBE TUDOMÁ
NYOS 
TÉTEL

KIS 
MOTOR

PLATINA, 
ITTRIUM

A LÁBA 
IHOZ FOGHUS| A BEKÜL 

DENDŐ MONDAT 2.
. .SVAN 
HOLM; 
ÉNEKESRÉSZE

KÓLTÖI 
IHLETET 
ADÓ 
SZEMÉLY > V * PART

SZAKASZ
>V KAFKA

REGÉNYE > V
HETED 
RÉSZ!

NŐI NÉV 
BECÉZVE
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5. feladvány: ÉLŐ ÖRÖKSÉG
Magyarországon is egyre 

terebélyesedik a génbank
hálózat. Skandináv kereszt
rejtvényünk helyes megfej
tésével megtudhatjuk, hogy 
miben rejlik a génbankok je
lentősége. A GENBANK TE
HÁT ...

BEKÜLDENDŐ: a megfej
téssel kiegészített mondat.

M zit b
6. feladvány: PÓTOLHATAT
LAN ÉRTÉK

Szórejtvényünkben egy 
olyan fogalmat rejtettünk el, 
amely a génkombinációk el
tűnéséhez vezető folyamatot 
jelöl.

FOLYTATÓDIK 
ÚJ REJTVÉNYPÁLYÁZATUNK

A további feladványok 
megfejtői újabb pályázaton 
vehetnek részt.
7. feladvány: BIOSZFÉRA- 
REZERVÁTUMAINK

Elsőként létesült nemzeti 
parkunk 1979 óta nemzetközi
leg is számon tartott gén
rezervátum. Melyik ez a 
nemzeti park?
8. feladvány: HÁZIÁLLA
TAINK GÉNBANKJA

Egyetlen mondatban foglal
ja össze, miért szükséges az 
ősi magyar állatfajták védel
me!

Beküldési határidő: 
március 15.

E havi pályázatunk fődíja, 
szabadidő-cipőre szóló vásár
lási utalvány. További díj: 
két pályázónk a Búvár Zseb
könyv legújabb kötetét nye
ri.

Folyamatos rejtvénypályá
zatunk részvételi feltételei 
lapunk 1988. januári számá
ban!

Januári számunk feladványainak 
megfejtése:
1. feladvány: HULLADÉKKEZE
LÉS VÁLLALKOZÁSI FORMÁ
BAN
2. feladvány: HULLADÉKÉGE
TÉS
3. feladvány: DOROG
4. feladvány: A BUDAPESTI VI
LÁGKONFERENCIÁN ATFOG0 
ÉS IGEN SZIGORÚ KÖVETEL
MÉNYEKET FOGALMAZTAK 
MEG A VESZÉLYES HULLADÉ

KOK KELETKEZÉSÉNEK MEG
ELŐZÉSÉRE, GONDOS KEZE
LÉSÉRE, EGYÚTTAL SÜRGET
TÉK A SZÉLES KÖRŰ NEMZET
KÖZI ÖSSZEFOGÁST
Decemberi számunk feladványai
nak megfejtői közül japán Isko
lai mikroszkópot nyert: Lele 
Ilona budapesti olvasónk.
A Búvár Évkönyv 3. kötetét 
nyerte: Czaffer József és Bádo- 
nyi Andrea budapesti megfej
tőnk.

REJTVÉNYPÁLYÁZATUNK 
SORSOLÁSA

Lezárult a nagy érdeklődéssel 
kísért négyfordulós rejtveinypályá- 
zatunk. A kiírás szerint azok ve
hettek részt a sorsoláson, akik 
szeptembertől decemberig folya
matosan és helyesen fejtették meg 
kereszt- és szórejtvényeinket, s 
határidőre be is küldték szerkesz
tőségünkbe.

Többfordulós rejtvénypályázatunk 
fődíját, a két személyre szóló, 
egyhetes bozsoki üdülést -<a Kő
szegi Tájvédelmi Körzetben) Pe- 
thes Mária jászberényi olvasónk 
nyerte. Gratulálunk és jó pihe
nést kívánunk!

BÚVÁRKODÁS 
5-8.



Októberi hajnal a Sárréten

A Mezőföldön, Sárszentkeresztúr és Sárszentágota 
közelében járva úgy érzi magát az utazó mintha 

a Kiskunságba csöppent volna. Szikes tavak vizét 
fodrozza a szél, partjukon sótürő növények, gazdag 

madárvilág idézi a Duna-Tisza közének sziki világát.
Különleges sziget ez a Dunántúlon, amely mint 

élőhely merőben eltér a környező területektől. 
Természeti értékeit részben megyei, 

a sárszentágotai Sós-tó környékén pedig 
országos védelem illeti meg.

A tóvidéktől nyugatra húzódó csodás szépségű 
orchideákat rejtő löszpuszta-gyepeket viszont már 

nem védi senki, pedig ez a Sárrét déli folytatásában 
hosszan elnyúló, ősi vonásokat őrző füves puszta 

tájképi szépségével, egyedülálló és 
értékes élővilágával föltétlenül megérdemelné, hogy 
legértékesebb részeit az utókór számára megőrizzük.

A dunántúli 
szikes tavak és puszták



Sziki mézpázsit

Sajnos a vedelem ellené
re a tavak élővilága fokoza
tosan pusztul, s a gyakori

A
mindössze 116 hek

tárnyi védett terület két, 
egymástól különálló részből: 
a sárkeresztúri Sárkány
tóból és a sárszentágotal 
Sós-tóból áll. A védetté nyil
vánítás legfőbb indoka a ta
vak gazdag fészkelő és át
vonuló madárvilágának vé
delme, nyugalmának bizto
sítása volt, de a tavak part
ján található jellegzetes szi
kes vegetációt is figyelembe 
vették a döntésnél.

Madárszálló 
a szikesen

A magasabban fekvő ré
szeken a szikes rétek mind
két típusa díszük. Az ür- 
mös-szikespuszta réten a 
nagy tömegű soványcsenke- 
szen kívül a sziki üröm, a 
májusban hófehér szőnyeget 
képező kamilta, a pozsgás 
zsázsa és a szárazikötészetek 
kedvelt virága, a sziki lelleg 
egyaránt előfordul. A cicka- 
farkos-szikespuszta réten a 
soványcsenkesz mellett a 
cickafarkak; főként a sziki 

cickafark és a lóherék az 
uralkodóak. A nedves, víz- 
elöntéses helyeken nagy ál
lományokat alkot a mézpá
zsit, a nádasokban pedig 
gyakori az Alföldön bennszü
lött kis fészkű ászát. A ki
száradt, kopár tófenéken az 
ágas sóballa telepedett meg. 
A vegetáció alapjaiban a 
Duna—Tisza közi szikeseké
vel egyezik meg azzal a kü
lönbséggel, hogy ott nem él 
meg az itt oly gyakori ba- 
golyfű.

A tavak igazi jelentőségü
ket és értéküket gazdag ma
dárviláguknak köszönhetik. 
Mivel jelentős pihenő- és

A sós puszta egyik jellegzetes 
növénye a bárányporéj

táplálkozóhelyei a tavaszi és 
őszi vonuló fajoknak, ezért 
nagy tömegben jelennek meg 
errefelé a különböző partfu
tók, a pajzsos és kormos 
cankók, nagygodák, de olyan 
ritka madarak is előfordul
tak itt, mint a csigaforgató, 
a kőforgató, a vékonycsőrű 
víztaposó vagy a gólyatöcs. 
Augusztusban a récefélék 
gyűlnek össze nagy csapa
tokban kedvenc vedlőhelyü
kön. Megjelenik a piroslábú 
cankó és az egyre rend szer
telenebből költő széki lile. A 
gulipán még mintegy 6—8 
párban fészkel a kopár tó
partokon

Traktor taposta 
védelem
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zavarás miatt a ritka sziki 
madarak is inkább a ki
sebb, településektől távolabb 
eső tavakra húzódnak visz- 
sza. A közeli Sárker esztúr 
lakói közül jó néhányan sze
métlerakóhelynek tekintik a 
Sárkány-tó környékét, a tó
parti nádast hulladékkal és 

I építési törmelékkel szennye
zik, ráadásul időnként a ná
dast föl is gyújtják. A tó 
partján és a vízben elszórt, 
rozsdás edények éktelenked
nek. A területen gazdálkodó 
helyi tsz sem tartja meg a 
védelmi határozat előírásait. 

। Májusban és júniusban rend- 
! szeresen legeltet a tó kör- 
; nyékén, zavarva ezzel a par- 
j tón fészkelő gulipánokat és

liléket. Az állatok sokszor 
| ürülékükkel szennyezik a 
! vizet. Alacsony vízálláskor a

nehéz munkagépeik vezetői a 
tómedren hajtanak keresz
tül, a parti sávot pedig út
nak használják, s a gépek 

súlya alatt a kerekek mély 
árkokat vájnak a laza üle
dékbe.

A legnagyobb kárt néhány 
éve egy traktoros okozta, aki 
a tó nyugati partjának mint
egy negyedét egyszerűen föl
szántotta. Hogy ez szándékos 
pusztítás volt, az nem két
séges! Mindezek eredménye
képp egyre kisebb területre 
szorul össze az a parti sáv, 
ahol az eredeti vegetáció 
még viszonylag érintetlen, és 
a féltett madarak alkalmas 
fészkelő- és táplálkozóhelyet 
találhatnak. A tó mostoha 
helyzetét az is jelzi, hogy a 
védett területet jelző tábla 
csak 1985 nyarán került a 
helyére. A tó további pusz
tulásának megakadályozása 
érdekében a legsürgősebb 
feladat a védett terület ha
tárainak egyértelmű kijelö
lése, a tóparti közlekedés és 
legeltetés megszüntetése és a 
rendszeres ellenőrzés meg
szervezése lenne!

A löszpusztagyepek 
orchideái

Jelentős természeti, első
sorban botanikai értékeket 
rejt a nyugatra lévő, a Sár
víz mentén elterülő füves 
puszta, amelyet a helybéli 
öregek még ma is Sárrété
nek neveznek. E táj ma is 
jórészt érintetlen, csupán a 
legeltetés és az erőltetett fá
sítás mutatja az emberi kéz 
nyomait. Az alig kiemelkedő 
löszhátak között, a mélyebb 
fekvésű laposokban még szá
mos, kisebb-nagyobb, állan
dó vagy időszakos szikes tó 
rejtőzik. Másutt nagy kiter
jedésű nádasok és mocsár
rétek találhatók, a szára
zabb részeken pedig szikes 
rétek húzódnak a Sárvízzel 
párhuzamosan. A mocsárré
teken a káka- és sásfajok 

között még nagy tömegben 
nyílik a viszonylag gyakori 
mocsári kosbor. E területek 
fontos táplálkozó helyei a 
közeli soiponyai és rétszila - 
sí halastavakról ide érkező 
nagykócsagoknak, vörösgé
meknek, bakcsóknak, s a kü
lönböző réceféléknek. A ná
dasokban évről évre barna 
réti héják telepednek meg. 
A nedves réteken piroslábú 
cankó, bíbic és goda költ, 
sőt ritkán a haris is előfor
dul. Tavasszal az erősen 
megritkult fürj hangját gyak
ran hallani. A szikes réte
ken, a ritka fészkelőként is
mert széki csér valaha elég 
gyakori lehetett, 1961-ben vi
szont már csak két pár köl
tött. A tavakon a 60-as 
években többször is megfi
gyelték a napjainkra már 
kipusztult kékcsőrű réce né
hány példányát. A terület 
érdekes madárvilága nagy
részt még ismeretlen, s fő
ként a költő fajok tekinte
tében sok meglepetéssel 
szolgálhat.

A löszhátakon és a kisebb 
kiemelkedéseken, ahol tölgy 
és akác telepítésével még 
nem bolygatták meg termő
helyeiket, máig fennmarad
tak az ősi löszpusztagyepek 
utolsó töredékei. A pusztai 
csenkesz alkotta gyepen má
jusban tömegesen nyílik a 
mezei, az osztrák és a ligeti 
zsálya. Az enyhe szikesedést 
jelzi, hogy a réti margaréta 
fehér virágai szinte elborít
ják a lejtőket. Kisebb folto
kon az égszínkék virágú he
gyi len mellett védett homo
ki árvalányhajat is lenget a 
szél. Nyár végén pedig ro
kona. a kunkorgó árvalány- 
haj érleli szúrós termését. A 
legértékesebb növények itt 
mégis a kosborok. Ezek az 
orchideafélékhez tartozó, fel
tűnően szép virágok élőhe
lyeik rohamos csökkenése 
miatt országszerte megfo
gyatkoztak. Éppen ezért kü
lönös figyelmet érdemelnek 
azok a területek, ahol e rit
ka növények még zavartala
nul tenyészhetnek. Az Euró- 
pa-szerte erősen veszélyezte
tett és pusztulófélben lévő 
poloskaszagú kosbor errefelé 
óriási számban nyílik a nap
sütötte réteken. Közötte né
hol agárkosbor lelhető föl 
több színváltozatban. A te
lepített tölgyesek ritkasága a 
kecses kardos madársisak, s 
remélhetőleg még megtalál
ható a sömörös kosbor.

A mezőföldek különleges 
tájegysége még sok érdekes
séget rejt. Az emberi tele
pülésektől távol eső, háborí
tatlan vidéken minden bi
zonnyal jó néhány olyan rit
ka növény- és állatfaj él, 
amely eddig elkerülte a fi
gyelmünket.

LENDVAI GÁBOR
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